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V Dženini 
ubit

štiriletni
otrok

JERUZALEM — Ameriški dr
žavni sekretar bo danes prispel na 
obisk v Jeruzalem, da bi izraelske 
sogovornike prepričal o primer
nosti ameriškega načrta za rešitev 
palestinskega vprašanja. ZDA 
predlagajo, da se Palestincem na 
zasedenih arabskih ozemljih do
deli avtonomija, nato pa se začne 
s pogajanji med Izraelci in Pales
tinci po načelu »zemlja za mir« 
(mir v zamenjavo za vrnjena 
ozemlja). Toda opazovalci menijo, 
da bo njegova pot zaman in da 
prizadevanja ZDA ne bodo obro
dila zaželenih plodov. V okviru 
izraelske vladne koalicije prihaja
jo vse močneje na dan nesoglasja 
med laburisti zunanjega ministra 
Šimona Peresa in likudom premi
era Šamira. Zato prevladuje med 
samimi izraelskimi politiki, da je 
čas Shultzovega obiska neprime
ren, saj se po vsej verjetnosti bli
žajo tudi predhodne politične vo
litve.

Ob vsem tem pa se nasilje na 
zasedenih ozemljih še stopnjuje 
in včeraj je bil med demonstraci
jami v Kabatiji v bližini Dženine 
ubit štiriletni palestinski deček. 
Ubil naj bi ga neki Arabec, ki so 
ga Palestinci obtožili sodelovanja 
z izraelskimi okupacijskimi oblas
tmi. Po še nepreverjenih vesteh 
naj bi Palestinci kasneje Arabca 
linčali na trgu sredi vasi.

Prvič prisotni zunanji ministri vseh šestih držav

Začetek balkanske konference 
v konstruktivnem vzdušju

Lončar: Tudi balkanske države morajo slediti zgledu pozitivnih procesov 
sodelovanja v Evropi in v svetu, če nočejo ostati oaza nerazumevanja

DEJAN VERČIČ

BEOGRAD — Včeraj se je v kongresnem centru Sava 
začel sestanek zunanjih ministrov balkanskih držav. Točno 
od polenajstih dopoldan je prisotne zunanje ministre Reisa 
Malileja iz Albanije, Petra Mladenova iz Bolgarije, Karolo- 
sa Papouliasa iz Grčije, Ioana Totuja iz Romunije in Mesuta 
Yilmaza iz Turčije, njihove sodelavce in visoke predstavni
ke jugoslovanske politike, ki so prisostvovali otvoritvi 
predsednika predsedstva SFRJ Lazarja Mojsova, podpred
sednika Raifa Dizdareviča, predsednike parlamenta Marja
na Rožiča, vlade Branka Mikuliča, socialistične zveze Mi
lojka Druloviča in beograjskega župana Aleksandra Bako- 
čeviča pozdravil jugoslovanski zunanji minister Budimir 
Lončar in otvoril »srečanje dobre volje«, kot je dejal. Nato 
je prisotne nagovoril še Lazar Mojsov, ki je rekel, da Bal
kan pripada Balkancem in opozoril na pozitivne procese 
sodelovanja v Evropi in v svetu, ki jim morajo slediti tudi 
balkanske države, če ne želijo postati oaza problemov in 
predsodkov v vse bolj odprtem svetu.

Sledili so govori vseh šestih zunanjih ministrov, ki so se 
vsi zahvalili Jugoslaviji za pozitivno iniciativo in gostoljub
je. Že prvi govorec, albanski zunanji minister Reis Malile, 
je pritegnil izredno pozornost, še posebej zaradi besed, ki 
jih je namenil manjšinam. Te so po njegovem mnenju odlo
čujoči faktor v sosedskih odnosih med državami. Zato je 
vprašanje manjšin potrebno reševati s toleranco in politič
no modrostjo. Manjšine naj namesto da razdvajajo, postane
jo most sodelovanja med državami. Albanija ni nikoli za

htevala, naj se vprašanje manjšin rešuje -s premikanjem 
meja, ali z vmešavanjem v notranje zadeve drugih držav. 
Obstaja pa legitimno zanimanje sosednjih držav za njihove 
manjšine.

Bolgarski zunanji minister je dal kup predlogov, pred
vsem na področju razorožitve in zaupanja na Balkanu.

Sledilo je kosilo, popoldanski del pa je začel grški zuna
nji minister, ki je dal kakšnih dvajset konkretnih predlogov 
o nadaljnjem sodelovanju, med katerimi jih je več, ki se 
ukvarjajo z možnostjo globalnega sistema stalnih stikov 
med balkanskimi državami.

Romunski zunanji minister je predlagal zniževanje carin 
med balkanskimi državami.

Turški zunanji minister je po pričakovanjih govoril o 
tretji helsinški košarici in človekovih pravicah in še pose
bej o pravicah manjšin. Spomnil se je na turško-bolgarske 
spore v najnovejšem času in poudaril svoje zadovoljstvo s 
pogovori, ki jih je predvčerajšnjim imel s svojim bolgar
skim kolegom, s katerim sta podpisala tudi poseben proto
kol, ki bi naj v prihodnje omogočal reševanje sporov med 
obema državama. Zadnji je govoril jugoslovanski zunanji 
minister Lončar, ki je dal naslednje prioritete za sodelova
nje med balkanskimi držvami: sestanki zunanjih ministrov 
naj postanejo redni, ekonomsko sodelovanje (omenil je 
možnost balkanskega trga), znanstveno-tehnološko sodelo
vanje, promet, energijo, turizem, varstvo okolja, zdravstvo, 
sizmologijo, kulturo, varnost in zatiranje kriminala in pre
ganjanje terorizma.

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Odlok bo sedaj moral odobriti še senat

Poslanska zbornica odobrila 
brezcarinski bencin za Trst

DUŠAN KALC

RIM - Poslanska zbornica pristaja, da se Trstu in neka
terim občinam videmske pokrajine ob meji dodeli bencin 
Po znižani ceni, kar že velja za Gorico. To bo prav gotovo 
razveselilo tržaške in nekatere videmske črpalkarje (pa tudi 
Se koga drugega), ki se že dolgo pritožujejo, da so brez dela 
ltl zaslužka, ker ljudje v večini kupujejo bencin preko meje.

Skupščina poslanske zbornice je namreč včeraj odobrila 
Zakonski odlok z dne 19. decembra 1987, ki podaljšuje ve
ljavnost režima proste cone za Gorico in dodeljuje brezca
rinske kontingente bencina Trstu in nekaterim videmskim 
občinam. Danes bo odobreni odlok romal še enkrat v senat
no skupščino, nakar bo dokončno uzakonjen. Reči je treba, 

je odlok ujel zadnji vlak. V ponedeljek namreč zapade 
hjegova veljavnost in marsikdo se je po znanih- pripetljajih, 
kr so pretresali parlament med debato o finančnem in pro- 
kcunskem zakonu, zbal, da s toliko pričakovanim benci- 

®°rn, ki bo marsikomu služil tudi v predvolilni kampanji, 
»e bo nič.
, V dopoldanskih urah je o odloku sklepala poslanska 
emisija za ustavna vprašanja. Tekst odloka, ki ga je prej- 
.jjr teden odobril senat, in ki predvideva (iz še nerazumlji
ve razlogov) poleg brezcarinskih kontingentov tudi vrsto 
«epov za nekatere druge kraje države, so v komisiji še 

k®koliko spremenili in predvideva prispevke za finančno 
ritje potreb nekaterih poplavljenih krajev Kalabrije. Poleg 
9a so podaljšali rok veljavnosti brezcarinskih bencinskih

ugodnosti za Trst in videmske obmejne kraje do 31. decem
bra 1991, torej za leto več, kot je bilo sprejeto v senatu. Za 
to podaljšanje so poskrbeli tržaški in goriški poslanci Colo
ni, Bordon in Rebulla, potem ko je listar Camber iz očitno 
demagoških razlogov predstavil popravek, po katerem naj 
bi zakon o brezcarinskih kontingentih veljal za vse obmej
no območje (torej pratično tudi za Gorico) do konca leta 
1992. Popravek ni bil sprejet, vlada pa je pristala na enolet
no podaljšanje. Tako popravljeni odlok je bil sprejet s 252 
glasovi (142 poslancev pa je glasovalo proti).

»Zadovoljen sem s sklepi poslanske zbornice in s sodelo
vanjem vseh, ki so prispevali k odobritvi odloka«, nam je 
ob koncu razprave dejal poslanec Coloni (KD), »rad pa bi 
izkoristil to priložnost in podčrtal željo, da se pri uresniče
vanju Videmskega sporazuma upošteva potreba po uravno
teženi blagovni izmenjavi, ki se mora seveda naprej razvi
jati. Menim, da je to očitno in možno, še zlasti po nedav
nem srečanju med Gorio in Mikuličem«.

Tudi Bordon (KPI) je izrazil zadovoljstvo, ker je »končno 
prišlo do odobritve tako pričakovaneha ukrepa, za katerega 
smo morali, upoštevajoč njegovo delikatnost, napeti vse sile 
tako v zbornici kot v senatu«.

Za Renzullija (PSI) je uzakonitev odloka korak naprej. 
»Sedaj pa bo treba pomisliti na bolj organske ukrepe, ki 
bodo omogočili naši deželi, da bo lahko izrazila vso svojo 
potencialnost. Mislim«, je še dodal, »da bo naloga prihod
njega deželnega sveta, da uskladi potrebe posameznih kra
jev, ne da bi sprevrgel njihovih posebnosti«.

Nove telefonske 
številke 

Primorskega 
dnevnika

V nedeljo, 28. februarja bodo 
zamenjali telefonsko centralo Pri
morskega dnevnika in Založniš
tva tržaškega tiska. Upamo, da 
bodo tako odpadle težave, ki so 
nam že dalj časa povzročale veli
ke skrbi, saj se je včasih dogajalo, 
da je bilo uredništvo Primorskega 
dnevnika praktično odrezano od 
sveta. Nove telefonske številke, ki 
jih objavljamo spodaj, stopijo v 
veljavo v ponedeljek, 29. februar
ja 1988.

Primorski dnevnik 7796-600
Agencija Alpe Adria 7796-600
Ekspedit 7796-610
Mali oglasi 7796-611
Videoest 7796-622
Graficenter 7796-633
Knjižne izdaje 7796-644
Knjigovodstvo 7796-655
Distribucija listov 7796-666
Import/Export 7796-677
Publiest 7796-688
Direkcija ZTT 7796-699

Minister 
Mammi 

o poštnih 
položnicah
RIM — Kako je torej s pravilni

kom poštne uprave - dovoljuje ali ne 
dovoljuje sprejemanje položnic (ka
kršnekoli vrste), ki niso napisane v 
italijanskem jeziku?

Za posl. Oscarja Mammija, minis
tra za pošte in telekomunikacije, na 
prvi pogled pravilnik tega ne dovo
ljuje. Pa ne zato, ker bi bila v tem 
predlogu kakšna izrecna prepoved, 
temveč iz čisto praktičnih razlogov. 
Poštni kompjuteriziran in centralizi
ran sistem ni programiran za dvoje
zičnost. Treba bi bilo torej spremeni
ti ves sistem, kar niso mačje solze.

Ravnanje tržaških poštnih usluž
bencev, ki niso hoteli sprejeti polož
nice prof. Sama Pahorja za vplačilo 
avtomobilske pristojbine z v sloven
ščini napisanim zneskom, je bilo po
temtakem korektno?

Smatram, da je bilo korektno, je 
Mammijev odgovor med kratkim te
lefonskim pogovorom. Sicer pa, je še 
dodal minister za pošte in telekomu
nikacije, mi podrobnosti v zvezi s 
predpisi poštnega pravilnika niso 
povsem znane. Moram se zato prej 
dokumentirati, da bom lahko dal iz- 
črpnejši odgovor.

Tako smo počakali, da se minister 
dokumentira. Srečali smo ga pre
dvčerajšnjim v veliki veži Palače 
Montecitorio, tik pred glasovanji o 
proračunskih postavkah. V kratko 
odmerjenem času nam je zelo prijaz
no povedal, da je pač glavna prepre
ka pri sprejemanju poštnih položnic 
v drugačnem jeziku od italijanskega 
v tem, da mora biti denarna vsota 
zapisana v črkah, razumljiva za us
lužbenca, ki položnico sprejema. To 
pa predpostavlja namestitev dvoje
zičnega osebja.

Spomnimo ga, da prof. Samo Pa
hor že nekaj let zahteva jasen odgo
vor na vprašanje, po katerem speci
fičnem členu poštenega pravilnika 
mu je onemogočeno, da bi v svojem 
jeziku, kar je po šestem členu usta
ve, po petem členu Posebnega statu
ta Dežele Furlanije - Julijske krajine, 
po osmem členu Osimskega spora
zuma in po razsodbi ustavnega so
dišča iz leta 1982 njegova pravica, 
izpolnil svoje državljanske dolžnosti.

Preciznih norm ni, ostaja pa dej
stvo, da morajo na pošti razbrati pi
sano vsoto vsakega pologa in če s 
črkami zapisane vsote ne razumejo, 
ne morejo sprejeti položnice, vztraja 
minister pri svojem in doda, da ne 
more odrediti novih norm, če pa ob
staja ta prepreka.

S tem je kratkega pogovora prak
tično konec. Ministra kličejo druge- 
dolžnosti, vprašanje narodnostnih 
pravic naše skupnosti pa še vedno 
čaka na izčrpnejše in prepričljivejše 
odgovore ter na konkretne ukrepe.

D.K.

Sergeju Verču Grumova nagrada
MARIJ ČUK

Ver?^bfJ — Tržaški dramatik Sergej 
gr % le letošnji dobitnik Grumove na- 
gr za najboljši izvirni slovenski 
je n},, .tekst iz prejšnjega leta. Tako 
Pa 5 , J^a strokovnja žirija, nagrado 
ob <»? Veteu izročili sinoči v Kranju 
site ?vesnem odprtju Tedna sloven- 
Priz„ame. Sergej Verč je to visoko
JPdi!Pre>el za deI° »Evangelij po 
do i,' .1 $e ni bilo uprizorjeno in
“dleg ;®-e9a ie P™ nas nerazumna 
(iramnt ^a<< zapora- Nagrada našemu 
vr,dj‘ku je ob potrditvi estetske 
rilo, besedila najbrž tudi opozo-
9 lega ti n,a umetniške dosežke ne gre 

Za 021 ozke ideološke oči...
^rnetnn?rtrt,,<tiven in odprt odnos do 
st°ra s . skupnega slovenskega pro
cura 7n ,e V svoìem slavnostnem go- 
sioven^rZpi tedi predsednik Društva 
%o Snil Pisateljev Rudi Šeligo. Še- 
°b Uso rii ?at° Podrobneje ustavil še 

slovenskih gledališč in pou

daril, da ne more biti pravega sloven
skega teatra brez slovenskih besedil.

Teden slovenske drame, ki bo v 
Kranju trajal do 4. marca, pa ponuja 
prav to - uprizoritve del slovenskih 
dramatikov. Kar trinajst takih pred
stav bo, za katere so posamezna gle
dališča črpala iz slovenske literature. 
Med temi seveda ni mogla manjkati 
inscenacija Cankarjevega »Kralja na 
Betajnovi«, ki ga bo Slovensko stalno 
gledališče iz Trsta uprizorilo drevi.

Na koncu moramo omeniti vsaj še 
to, da je Grun - Filipičevo priznanje 
za dramaturgijo sinoči prejela drama
turška skupina Slovenskega mladin
skega gledališča iz Ljubljane.

Pogovor 
z nagrajencem

NA 13. STRANI

Presrečni srebrni fantje 
Prodoren uspeh Jugoslavije

Matjaž Zupan

To, kar so Jugoslovani že dolga 
leta zasledovali na vseh skakalni
cah Evrope, se je v nekaj dneh 
uresničilo v Calgaryju. Po bronas
ti kolajni Debelaka, je prišlo na 
vrsto še srebro v ekipni konkuren
ci z 90-metrske skakalnice.

Matjaž Zupan, Miran Tepeš, 
Matjaž Debelak in Primož Ulaga 
so klonili na ZOI samo Finski, ki 
je uvrščala »supermana« Nykane- 
na. Finska nikakor ni zmagala 
premočno. Njena prednost je ob 
koncu znašala samo 9 točk, kar je 
za ekipno konkurenco izredno 
malo. Stvarnosti seveda ni mogoče 
spremeniti, za zmago pa bi bila 
kot zanimivost dovolj le dva za 3-4 
m daljša skoka.

Srebro Jugoslavije je bilo na 
vsak način pričakovano. Že v tek

mi na manjši skakalnici so Jugos
lovani pokazali, da so skupinsko 
najboljši kolektiv, ker sloni moč 
Finske predvsem na Nykanenu. 
Kolajna je tedaj Tepešu ušla za 
par drobcev točke. Končno se je 
odprlo Debelaku, ki je sklenil 
dolg ciklus neuspelih naskokov na 
vidna mesta.

Eden junakov včerajšnjega us
peha je bil ne še 20-letni Matjaž 
Zupan, član SK Iskra Delta Triglav 
Kranj. Že na lanskem SP v Obers- 
dorfu je bil Zupan odličen četrti. 
Njegov osebni daljinski rekord 
znaša 184 m.

Finska je osvojila prvo mesto 
(634,4 točk), Jugoslavija je zbrala 
625,5 točk, tretja pa je bila Nor
veška s 596,1 točkami.
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Vlada odobrila ustrezni predlog

V kratkem milejše kazni 
za vse valutne prekrške

RIM — Vlada je na svoji včerajšnji 
redni seji odobrila zakonski osnutek o 
vprašanju valutnih prekrškov in potr
dila svojo namero za čimprejšnjo libe
ralizacijo valutnih tržišč. Ministrski 
svet se je na predlog pravosodnega 
ministra Vassallija in ministra za tujo 
trgovino odločil za omiljenje kazni za 
razne valutne prekrške, ki jih bodo 
sodniki odslej naprej obravnavali kot 
upravne in ne več kot kazenske prekr
ške. Sprostitev vseh finančnih operacij 
v tujih devizah bo stopila v veljavo 
čez nekaj mesecev, po vsej verjetnosti 
oktobra, do takrat pa bi moral parla
ment uzakoniti včerajšnji vladni pred
log, ki je naletel na soglasje v večin
ski koaliciji.

Zunanji minister Andreotti pa je na 
včerajšnji vladni seji poročal o najbolj 
perečih zunanjepolitičnih problemih. 
Beseda je tekla predvsem o nedavnem 
rimskem obisku izraelskega prvega 
ministra Šamirja in o zapletenem bliž- 
njevzhodnem položaju. Predsednik iz
raelske vlade je tudi v pogovoru z ita

lijanskimi voditelji poudaril svoja 
toga in brezkompromisna stališča, kar 
pomeni, da obisk s tega zornega kota 
ni odobril pričakovanih rezultatov. Šef 
italijanske diplomacije ostaja vseka
kor zmerno optimist, posebno v priča
kovanju svojega bližnjega uradnega 
potovanja v Sirijo in v Saudsko Arabi
jo. Rim vsekakor ne namerava križem 
rok slediti dogodkom na Bližnjem 
Vzhodu in bo napel vse sile, da bo 
čimprej prišlo do načrtovane medna
rodne konference za rešitev palestin
skega vprašanja. Svoje dolgo poročilo 
je Andreotti zaključil z oceno položaja 
v Evropski gospodarski skupnosti in v 
paktu Nato.

Ministrski svet je posvetil večji del 
včerajšnjega zasedanja obravnavi te
kočih upravnih poslov. Na predlog 
pravosodnega ministra je med drugim 
odobril predlog za normativno uredi
tev nekaterih nerešenih problemov 
sodstva, ministri pa so izvolili tudi 
novo upravno vodstvo Državne zava
rovalniške ustanove (INA).

Po razveljavitvi navodila EGS o prepovedi estrogenov

Italija utegne začasno 
ustaviti uvoz govedine

RIM — »Proučujemo možnost, da bi za tri mesece 
zaprli mejo in tako zaščitili italijanski trg pred uvozom 
mesa z estrogeni, ki škodujejo človekovemu zdravju.
Naši predpisi, ki prepovedujejo uporabo hormonov v ži
vinoreji, ostanejo seveda v veljavi.« To je povedal minis
ter za zdravstvo Donat Cattin, brž ko je zvedel, da je 
evropsko razsodišče razveljavilo navodilo Evropske gos
podarske skupnosti z dne 31. 12. 1985, ki prepoveduje 
rabo hormonov oz. snovi z njihovim biološkim učinkom.

Razsodba je prišla pod pritiskom britanskega priziva, 
ki ga je podprla Danska, češ da sloni izglasovanje navo
dila na proceduralni napaki: ministrski svet Evropske 
gospodarske skupnosti ga ni sprejel soglasno, ampak 
samo z večino glasov. Razveljavitev je izzvala v Italiji 
ostre proteste živinorejskih združenj in kmetijskih orga
nizacij sploh, veterinarjev, endokrinologov in onkologov 
pa tudi političnih sil kot npr. zelenih, ki so pozvali odgo
vorna ministra in vlado, naj dosežejo preklic razsodbe.

Italija uvozi letno kakšnih 7,4 milijona stotov govedi
ne, od tega kar 5,5 milijona stotov v vrednosti 4.000 
milijard lir samo iz drugih držav članic EGS. Če upošte
vamo, da je rimski zakonodajalec prepovedal rabo hor
monov že leta 1961 in da je Italija ostala tudi po decem
bru 1985 praktično edina država, kjer se prepoved vsaj v 
dobri meri spoštuje, tedaj lahko razumemo, čemu protes

ti. Ne samo zato, ker ne bi morebitna trimesečna zapora 
meja zadevala tranzita mesa čez italijansko ozemlje - 
kjer bi ga kljub vsemu nekaj ostalo - ampak predvsem, 
ker se bliža leto 1992, ko naj bi se meje znotraj Evropske 
gospodarske skupnosti povsem odprle in bi odpadla še 
zadnja možnost nadzorstva nad kakovostjo uvoženega 
mesa.

Estrogeni - pravijo strokovnjaki - kvaliteto kvarijo, 
saj meso umetno napihujejo, poleg tega so verjetno no
silci rakastih obolenj, a so še posebno nevarni za otroke, 
ki jim lahko povzročijo nepovrnljiva endokrina neravno
vesja. To so poudarili med včerajšnjim sestankom s pod
tajnikom za kmetijstvo zdravniki in številni izvedenci, 
sicer pa trdijo živinorejci, da gre za špekulacijo medna
rodne razsežnosti, v katero je vpleten tudi del italijanske 
mesnopredelovalne industrije. Samoumevno je seveda, 
da pomeni protizakonita raba hormonov kaznivo deja
nje.

Predsednik Coldiretti Lobianco namiguje celo, da je 
hotel London s prizivom pomagati Američanom: ti izvo
zijo letno v EGS za 130 milijonov dolarjev mesa (in dro
bovja), znano pa je, da obilno segajo po estrogenih, o 
katerih vneto zatrjujejo, da nimajo nobenih kvarnih po- 
sledic. D. G

Kje si, večna, tragična ljubezen? 
Dremam na sanremskem festivalu!

De Benedetti izgublja 
boj za večino v SGB?

napravi dobro kupčijo

SANREMO — »Pippo Baudo!?« Na 
milijone televizijskih gledalcev je si
noči, točno ob »20.30 na prvem pro
gramu RAI«, poskočilo v svojih udob
nih foteljih. Pa saj se je sinoči pričel 
Sanremo, medeni festival italijanske 
popevke! Kdo je spravil Pippa Bauda 
na ekran? Spravil ga je zvitorepi ko
mik Beppe Grillo, ki bo moral letos 
pomagati Miguelu Bosèju in Gabrielli 
Cariucci (oba lepa in kot debitanta 
primerno okorna), da speljeta festival 
melodije do sobote. Obema, pa čep
rav ob izredni podpori kodrastega 
Grilla, ne bo lahko. Konkurenca ne 
pozna meja in mladina jima veselo 
kliče iz Palarocka, kjer se je sinoči 
kar drlo pravih (in mednarodnih) 
glasbenih bigov.

Najbrž bi morali bralcem, ki so se 
sinoči vzdržali že ritualnega poseda
nja pred televizorjem (z izključenim 
zvokom, ker se Sanremo posluša na 
prvem radijskem programu, ki ga od
daja v stereofoniji), da se festival kot 
običajno deli na »bige« in »nove po
nudbe«. Nove ponudbe so mladi, 
nadebudni in sorazmerno pošteni (v 
umetniškem smislu besede) glasbeni 
talenti, prava uganka pa so »bigi«. Ti 
naj bi bili »veliki«, že potrjene resnice 
italijanske lahke glasbe, sinoči pa se 
je izkazalo, da ni tako. Nekatere pev
ke in pevci so sicer res slavni (»big« 
bi lahko prevedli tudi tako), kaj pa 
skupina samozvanih Figli di Bubba, 
ki prepeva »Nella Valle dei Timba- 
les«?

Naj si bodo »bigi« ali najmlajši, vsi 
- s cenjeno izjemo Luca Barbarosse, ki 
je pogumno zapel o posilstvu - so 
vneto žvrgoleli na temo ljubezni, str
tih src in »ljubljene Italije« (»Italia« je 
neki pesmi celo naslov, Loredana Ber- 
tè pa je na odru Aristona stopicala 
odeta v lično nabrano italijansko za
stavo à la Moschino).

Kaj pa tandem Bosè-Carlucci? Proti 
koncu televizijske maratone v nepos
rednem prenosu sta obiskala Massari- 
nija v Palarocku (sponsorja RAI1 in 
Boriila sta znatno pripomogla k 
temu), kjer so nastopali Eight Wonder, 
francoska seksi pevka Guech Patty, 
Bryan Ferry, Manhattan Transfert in 
drugi pevci, za katere so si dekleta še 
pripravljena skočiti v lase. Škoda fri
zerja, saj se ti lasje kar sami nakodra
jo po triurnem poslušanju Miguelove- 
ga branja biografskih podatkov posa
meznih žrtev še enega festivala itali
janskega tratenja denarja, (ef)

V tekmi za Belo hišo le 
štirje resni kandidati

WASHINGTON — Primarne volitve 
v Južni Dakoti in v Minnesoti so potr
dile, da se je krog kandidatov za Belo 
hišo v bistvu skrčil na štiri osebnosti. 
Med republikanci je prvo mesto v 
obeh državah osvojil senator iz Kansa
sa Robert Dole, njegov tekmec, seda
nji podpredsednik Bush, pa se je po 
pričakovanju uvrstil na drugo mesto. 
Treba je vsekakor pripomniti, da je 
Dole posvetil zelo veliko pozornost in 
potrosil veliko denarja za te primarne 
volitve. Ostala dva kandidata republi
kanske stranke Kemp in Robertson pa 
sta potrdila, da dejansko nimata nobe
nih možnosti za uspeh.

Med demokrati sta premočno slavi
la Michael Dukakis in poslanec iz 
Missourija Richard Gephard. Prvi je 
zmagal v Južni Dakoti, drugi pa v 
Minnesoti. Kandidata sta dokazala, da 
sta si v tem trenutku skoraj enakov
redna, zato se njun boj obeta zanimiv 
in napet. Gary Hart je spet utrpel pe
koč poraz in ni izključeno, da se bo v 
prihodnjih dneh dokončno umaknil iz 
boja za Belo hišo. Hart je v obeh drža
vah prejel samo nekaj nad 1,5 odst. 
glasov. Hud poraz je utrpel tudi tem
nopolti kandidat Jesse Jackson, ki pa, 
kot kaže, namerava vztrajati do konca 
primarnih volitev.

Za nakup v gotovini še dodaten 10 % popust

TRST, Ul. Palestina 10 - BRESCIA, Korzo Zanardelli 24 
MONZA, Drevored Italia 50 - COMO, Drevored Masia 61 - VARESE, Ul. Cavour 3

činski delež v delniškem paketu SGB, 
čisto navaden blef. Tudi kasnejša 
uradna izjava vodstva De Benedettije- 
ve finančne družbe Cerus govori o 
tem, da naj bi francosko-belgijska sku
pina dosegla navidezno absolutno ve
čino z dvomljivo aritmetično operaci
jo. Družba Cerus svojo izjavo zaklju
čuje s trditvijo, da podobne akcije lah
ko le škodijo razpravi o industrijski 
bodočnosti SGB, o kateri je De Bene
detti v teh dneh govoril z najpomemb
nejšimi belgijskimi političnimi pred
stavniki. Zaradi vsega tega Cerus za
vrača to heterogeno koalicijo, ki naj 
bi imela navidezno večino delnic 
SGB, in sebe še naprej smatra za glav
nega delničarja belgijske družbe.

Vse te vesti so povzročile tudi pravi 
potres na bruseljski borzi, kjer je 
vrednost delnic SGB včeraj narasla za 
novih 14 % in tako s 6100 franki za 
delnico za več kot 50 odstotkov pre
segla vrednost De Benedettijeve javne 
ponudbe za nakup delnic te družbe.

Če so izjave o novih finančnih raz
merjih v SGB resnične, pomeni to hud 
udarec za italijanskega finančnika.

• Balkanska 
konferenca

NADALJEVANJE S 1. STRANI
Včerajšnji dan je torej dal poglede 

vseh balkanskih držav na možnosti 
nadaljnjega sodelovanja. Po uvodnih 
govorih zunanjih ministrov je mogoče 
reči, da so razlike v njihovih stališčih, 
kljub kopici predlogov za sodelovanje, 
velike. Vsekakor Balkan brez jedrske
ga orožja ostaja vizija za neko bolj od
daljeno prihodnost. Največ kar je mo
goče pričakovati zdaj na področ
ju gospodarskega sodelovanja pa je, 
da bi se ministri dogovorili, kdaj in 
kje naj bi se sestali strokovnjaki 
za to področje. Če se bodo dogovorili 
vsaj to.

Sicer pa je balkanski sestanek svoj 
uspeh že dosegel - s tem, da so vsi 
zunanji ministri sedli za isto mizo.

Danes se srečanje nadaljuje za zapr
timi vrati. Najprej bo Budimir Lončar 
sumariziral včerajšnje govore in pred
lagal sklepni dokument (ime in status 
katerega pa še nista znana), ki bi ga 
naj ministri sprejeli v petek dopoldan.

izkoristi posebno
februarsko promocijsko prodajo

Komik Beppe Grillo na sinočnjem večeru sanremskega festivala

BRUSELJ — Če bodo potrjene vče
rajšnje vesti iz belgijske prestolnice, 
potem Carlo De Benedetti ni uspel s 
svojo javno ponudbo za nakup delnic 
največje belgijske delniške družbe So
cietà Generale de Belgique. Francos
ko - belgijska skupina, ki jo nadzoruje 
francoska finančna družba Suez, je na
mreč sporočila, da ima v lasti 52 od
stotkov delnic družbe SGB. Pri tem 
naj bi imela družba Suez 27 % delnic, 
skupina belgijskih finančnikov 16, 
družba CGE 5 in francoska družba 
Gaz et Eaux 4 odstotke delnic. Abso
lutno večino v delniškem paketu SGB 
pa naj bi družba Suez in njeni zavez
niki dosegli na podlagi trdnega pred
hodnega dogovora. V sporočilu je bilo 
tudi rečeno, da bodo naknadno delni
ce razdelili tako da bo belgijska sku
pina razpolagala z enakim delom del
nic kot jih bo imela družba Suez.

Ta senzacionalna novica je povzro
čila takojšnje komentarje iz krogov 
blizu italijanskega finančnika. Po nji
hovem mnenju francosko-belgijska fi
nančna skupina ni homogena in zato 
je njihova izjava o tem, da imajo ve

3.000.000 lir
za vsa krzna iz kune zlatice

1.500.000 lir
za jakne iz lisičjega in svizčevega krzna 
in za konfekcije iz rat musqué 
in perzijaneija swakara
Obročno plačevanje na 24 mesecev brez menic
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Včerajšnje poslabšanje vremena pokazalo, da letošnje zime še ni konec

Nižja temperatura in novozapadli sneg 
povzročila le manjše težave v prometu

pjgtepl

Prvi letošnji sneg v tržaški pokrajini je skozi objektiv zabeležil tudi fotograf našega dnevnika

TRST — Končno je tudi zima zače
la kazati svoje zobe in včeraj je v 
Furlaniji-Julijski krajini temperatura 
močno padla. V planinah so bile obil
ne snežne padavine, prvi sneg pa je 
letos pobelil tudi kraško planoto. No
vozapadli sneg ni povzročil večjih 
preglavic, nekaj težav je bilo le na 
cesti proti mejnemu prehodu na Pes
ku, kjer je bil promet zaradi snega 
precej oviran.

Snežiti pa je začelo tudi na področ
ju Apeninov v Emiliji Romanji, kjer 
je sneg zapadel vse do nižin. S plugi 
so očistili nekatere odseke na avto
cesti Autostrada del sole, prometna 
policija iz Bologne pa je tudi sporoči
la, da so vsi apeninski gorski prelazi 
prevozni z verigami.

V sosednji Jugoslaviji pa je sneg 
povzročil precej težav na nekaterih 
glavnih cestah na Hrvaškem. Najtežji 
je bil položaj v Liki in Gorskem Ko
tarju, kjer je bil promet močno ovi
ran, zaradi izredno močnega sneženja 
pa je bila tudi vidljivost ponekod 
zmanjšana na vsega 10 metrov. V 
Liki in Gorskem Kotarju je obvezna 
zimska oprema, na nekaterih odsekih 
pa je prepovedana vožnja tovornja
kom s prikolicami.

Waldheim buri duhove tudi 
ob obletnici Anschlussa

DUNAJ — Poslanci avstrijske ljud
ske stranke (demokristjani) so pozvali 
Avstrijce, da v imenu tolerance in pat
riotizma podprejo institucijo predsed
nika republike. V nadaljevanju poziva 
parlamentarci ljudske stranke izrekajo 
popolno podporo predsedniku Wald- 
heimu v njegovem boju proti napa
dom na njegov položaj in pozivajo vse 
odgovorne, da ob obletnici priključit
ve Avstrije nacistični Nemčiji ne pri
de do polemik in konfliktov.

V zvezi s počastitvijo 50. obletnice 
Anschlussa so se pripadniki mladinske 
socialistične stranke izrekli za ustrez
no počastitev, vendar pa odločno na
sprotujejo, da bi ob tej priliki govoril 
Predsednik Waldheim. To bi po njiho
vem mnenju predstavljalo nedopustno 
Politično provokacijo. Pri tem so mla
di avstrijski socialisti tudi zahtevali, 
da Waldheim odstopi še pred 11. mar

cem, ko je predvidena glavna sveča
nost ob 50-letnici Anschlussa.

O načinu praznovanja in predvsem 
o primernosti javnega nastopa pred
sednika Waldheima na počastitvi na
silne priključitve Avstrije nacistični 
Nemčiji pa se lomijo kopja tudi v 
okviru strank vladne koalicije. Tako 
se je proti liniji svoje stranke izrekel 
demokristjanski minister za gospodar
stvo Graf, ki je zahteval preklic sveča
nosti, na katerih bi moral nastopiti 
Waldheim.

Podobno zahtevo pa je včeraj posta
vil tudi socialistični finančni minister 
Lacina, ki je najprej zavrnil stališče 
njegove stranke, ki ponuja roko spra
ve demokristjanom. Lacina trdi, da je 
zbližanje z demokristjani nemogoče, 
dokler je predsednik Waldheim, in da 
je prej potrebno najti skupnega kandi
data, ki naj bi nasledil Waldheima.

Uspehi »Zelenega telefona« 
Na tisoče odgovorov o aidsu

RIM — Med ukrepi, ki jih je itali
janska vlada sprejela po izbruhu ve
likega strahu pred aidsom, je tudi 
tako imenovani »Zeleni telefon«. 
Kdor zavrti telefonsko številko 1678- 
61061 je brezplačno deležen najrazli- 
čenjših informacij o virusnem obole
nju, od zaščite pred okužbo do psiho
loških motenj, ki jih lahko bolezen 
ali strah pred njo povzročata v lju
deh.

»Zeleni telefon« deluje osem mese
cev, v tem sorazmerno kratkem ča
sovnem razmahu je številko zavrtelo 
31.383 oseb, ki so zastavile kar 38.896 
vprašanj. Italijane najbolj skrbi, kako 
se virusno obolenje širi. 27,5 odstotka 
oseb, ki jim je odgovorila telefonska 
centrala »Zelenega telefona« je prosi
lo za odgovor v zvezi s širjenjem aid
sa, o simptomih pa se je pozanimalo 
11,5 odstotkov ljudi.

Strokovnjaki, ki odgovarjajo na te
lefonske pozive zaskrbljenih Italija
nov so z začudenjem odkrili, da je 
zanimanje okoli vprašanja aidsa do
kaj razvejano. Telefonirali so jim tudi 
desetletni otroci, čeprav so menda 
najbolj zaskrbljeni moški pod tride
setim letom (64,5 odstotka telefon
skih pozivov). »Pogumni« so prebi
valci severne Italije (30,4 odst.), v 
glavnem pa so klicali iz Lacija in 
Lombardije.

Največ ljudi se je zglasilo, ker se 
jim je zdelo, da so se kdaj znašli v 
»nevarnem« položaju in jih je bilo 
zato strah. Občasni obisk k prostitut
kam, nekdaj kar priljubljena dejav
nost, je v nekaj letih postala kar tve
gana »zabava«. Manj zabavno, a 
kljub temu izredno razširjeno je žal 
tudi uživanje mamil, kar je, vsaj za 
italijanske razmere, najbolj običajni 
vektor aidsovega sindroma.

Gorje materi 
ki bo kadila
NEW YORK — Po tolikšnih 

vesteh o nasilju nad mladoletni
ki, je končno prišla iz New Yor- 
ka vest, da se je neki sodnik 
opredelil za poseg otrokom v 
korist. Sodnik je namreč prepo
vedal Elizabethi Roofeh kajenje 
v prisotnosti njenih treh otrok. V 
primeru, da se spozabi bo mora
la v zapor.

Sodnikom je strastno kadilko 
zatožil mož (par je sicer tik pred 
ločitvijo), ki je trdil, da so njego
vi trije otroci bolehni na pljučih 
in šibkega zdravja prav zaradi 
matere, ki je stalno kadila.

Če te pogubi
peklenšček

PINEROLO (TURIN) — Zlodej 
nemoteno kroži med nami, trdijo 
pripadniki »Sekte poslednjih 
dni« iz Pinerola. Hudič oziroma 
boj proti njemu pa je člane sekte 
spravil naravnost v zapor. Preis
kovalci so aretirali osem »verni
kov«, ki so obtoženi združevanja 
v zločinske namene. Najprej so 
nadeli lisice 30-letnemu kmetu 
Giorgiu Percivatiju, ki je pred 
nekaj dnevi ugrabil pet izmed 
svojih sedmih otrok, ker ga je 
menda »dajal hudič«.

Eno leto mlajšo ženo je že 
pred tem odpisal, ker jo je »obi
skal zlodej«. Tudi »velika sveče
nica« Luciana Prompicai (poleg 
peklenščka naj bi dama zagleda
la še mater božjo) se je znašla v 
zaporu, v prijetni družbi nekega 
srednješolskega profesorja filozo
fije, dveh mizarjev in univerzi
tetnega študenta.

Eugenio in 
200 podgan

LIPARI — Eugenio Sciacchita- 
no živi na otoku Upari, njegova 
pokojnina pa je tako nizka, da si 
ne more privoščiti plačevanja 
stanarine. Zato se je vselil v 
neko občinsko podzemno luknjo, 
od koder bo moral zdaj ven. 
»Odsekajte mi glavo,« je izjavil 
Eugenio, »priznam pia eno samo 
krivdo, v 29 mesecih, odkar ži
vim tam, sem pobil 200 podgan.«

Mlinski kamni v Jenanu

itajska je v zadnjih letih storila velike korake na poti k razvoju, slednji pa 
; še ni zajel vseh območij. V neki vasici v pokrajini Jenan na primer 
ìeljejo žito s preprostim kamnom (Telefoto AP)

Parlament napoveduje 
vojno proti alkoholizmu

RIM — Italijanski parlament napoveduje vojno alkoho
lizmu. Predstavniki KPI, PSI, KD, PRI in PSDI bodo v krat
kem izdelali in predložili zakonski osnutek o boju proti 
alkoholizmu in o preventivnih ukrepih, ki pa po mnenju 
pobudnikov besedila ne smejo privesti v prohibicijo. Za
konski predlog, kot se je lahko izvedelo, bo sestavljalo de
set členov ob spremnem besedilu, v katerem bodo pobudni
ki skušali strokovno osvetliti in nekoliko posodobiti ter 
poglobiti pojem alkoholizma v luči novih družbenih razmer 
v državi.

Glavni pobudnik zakonskega predloga je demokristjan
ski poslanec Carlo Cerruti. Časnikarjem je izjavil, da bodo 
največjo pozornost posvetli preventivi, ki je bila doslej v 
vseh smislih zelo pomanjkljiva. Začeti je treba po šolah, 
kjer so doslej vprašanje alkoholizma obravnavali pomanj
kljivo in vse preveč sramežljivo. Zakonski osnutek pa uvaja 
tudi nove norme za strogo nadzorstvo nad reklamo alkohol
nih pijač, ki je v Italiji popolnoma prosta.

Uradne statistike govorijo, da je v Italiji trenutno pri
bližno pet milijonov alkoholikov. Pojav je zaskrbljujoč po
sebno med mladimi, saj, sodeč po statistikah, približno 30 
odst. mladoletnikov redno uživa alkoholne pijače. Pretres
ljivi podatki prihajajo tudi iz zdravstvenega sektorja. Italija 
je namreč na prvem mestu v Evropi glede smrti za jetrno 
cirozo. Podpisniki zakonskega osnutka upajo, da bo parla
ment uzakonil predlog še pred poletnimi počitnicami.

JE Krško spet redno deluje

Za reformo 
gospodarstva

BEOGRAD — Zvezna vlada je na včerajšnjem za
sedanju določila sestavo komisije za reformo gospo
darskega sistema. Komisija bo predlagala konkretne 
smernice sprememb na področju lastninskih odnosov, 
tržišča in cen, sistema določanja, razporejanja in raz
poreditve dohodka, finančnega sistema gospodarskih 
odnosov s tujino, organiziranja združenega dela, poli
tike spodbujanja hitrejšega razvoja ne dovolj razvitih 
republik in Kosova, sistema načrtovanja in tudi drugih 
področij gospodarskega sistema,

Za predsednika komisije so imenovali predsednika 
ZIS Branka Mikuliča, za člane pa Radivoja Brajoviča, 
Dušana Čkrebiča, Josipa Etreroviča, dr. Iva Fabinca, 
Petra Groševa, dr. Borisa Joviča, Dušana Koceljevca, 
Štefana Korošca, Dragutina Kosovca, dr. Oskarja Ko
vača, Andreja Marinca, Marjana Kotarja, dr. Ljubomi- 
ra Madžarja, Boža Marendiča, Slobodana Miloševiča, 
Miloša Milosavljeviča, Anteja Miloviča, Mustafo Naz- 
mija, Milenka Odviča, Milana Paviča, Dobrivaoja Ra
diča, dr. Stanka Radmiloviča, Vojislava Rakiča, Milan- 
ka Renovico, dr. Marjana Senjurja, Dragutina Stavre- 
va, Nikolo Stojanoviča, dr. Matijo Škofa, dr. Branislava 
Soškiča, dr. Veselina Vukotiča, Vojislava Zajiča in Ja
neza Zemljariča, (dd)

Poslej bencin 
zastonj za turiste?
LJUBLJANA — Ker je prodaja bencina na obmejnih 

črpalkah nekoliko upadla, je z republiškega komiteja za 
energetiko prišla pobuda, da bi pri ceni bencinskih bonov 
Poskusili kompenzirati italijanski ukrep. Zdaj jugoslovan
ski boni z 619 lirami seveda niso konkurenčni obmejnim 
cenam v Italiji, čeprav sedanji padec prodaje še ni razlog 
za preplah, saj je za zimski čas skoraj običajen, (dd)

Bakalijevih nesreč 
še ni konec

PRIŠTINA — Mahmut Bakali, odstavljeni, izključeni 
ln kritizirani nekdanji kosovski politični mogočnež je 
včeraj doživel še eno kazen. Poleg tega, da ni več član 
‘orumov, niti član ZK, so mu vzeli še čin rezervnega ka
petana. Zdaj je samo še občan M. B.... (dd)

KRŠKO — V torek ob 9.15 se je delo jedr
ske elektrarne Krško samodejno ustavilo. Za
ustavitev so povzročile črpalke na Savi, ki 
črpajo vodo za hlajenje kondenzatorja elek
trarne, ker so ostale brez hladilne vode. De
lavci elektrarne so hitro ugotovili, da je izpad 
črpalk povzročila izrabljenost kontaktov bi
metalne zaščite motorjev črpalk. Okvaro so 
hitro odpravili, tako da so že popoldne prvič 
sinhronizirali jedrsko elektrarno, z vso močjo 
pa je začela obratovati včeraj popoldne.

Pogled drugih delov elektrarne je pokazal, 
da ustavitev obratovanja ni povzročila nobe
ne dodatne okvare. Sicer pa je napaka, do 
katere je prišlo že znana šibka točka v sklopu 
klasičnega dela elektrarne, modifikacijo lega 
dela sistema pa že pripravljajo.

Pred kratkim so jedrsko elektrarno v Kr
škem obiskali strokovnjaki mednarodne 
agencije za jedrsko energijo z Dunaja. Ti 
strokovnjaki že leta štirikrat letno obiskujejo 
nuklearko, da bi se prepričali o njeni varnosti 
in o tem, kaj se dogaja z reaktorskim gori
vom. Obisk je potrdil, da strogo spoštujejo 
mednarodno konvencijo o jedrski varnosti. 
Ker so se v tujem tisku navadno pojavile go
vorice, češ da v Krškem pripravljajo gorivo 
za atomsko bombo, so novinarji povprašali 
magistrata Marjana Levsteka, vodjo službe za 
reaktorsko tehniko in jedrsko varnost.

Levstek je pojasnil, da so obiski strokov
njakov mednarodne agencije dogovorjeni na 
podlagi mednarodnega sporazuma, ki je bil 
podpisan v Združenih narodih. Gre za spora-

O
zum o neširjenju atomskega obzorja, ki ga je 
podpisala tudi Jugoslavija. Mednarodna 
agencija ima v jedrski elektrarni Krško po
stavljene video kamere in fotografske apara
te, ki snemajo, kaj se dogaja v reaktorski 
zgradbi in prostorih, kjer je uskladiščeno go
rivo. Strokovnjaki nuklearke so dolžni voditi 
zelo natančno evidenco o gorivu. V vseh teh 
letih ob številnih obiskih, poudarja Levstek, 
nikoli ni bilo nikakršnih problemov in ne pri
pomb strokovnjakov mednarodne agencije za 
delo jedrske elektrarne, ko gre za vprašanja 
goriva in jedrske varnosti.

Vodja službe za reaktorsko tehniko in jedr
sko varnost je tudi opozoril, da je nesmiselno 
polemizirati z nekaterimi članki v svetovnem 
tisku, ker so ti kratko malo strokovno nesmi
selni.
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Dogodek
Da je pomemben dogodek to, da zu

nanji ministri sosednjih si držav sede
jo za isto mizo in se pogovarjajo, ne 
zveni prav nič evropsko. Pa vendar se 
dogaja v Evropi, na Balkanu, v Beog
radu: v kongresnem centru Sava se od 
24. do 26. t.m. srečujejo zunanji minis
tri balkanskih držav. Prvič v njihovi 
zgodovini.

Kaj je Balkan? Kaj so tam počeli, če 
se niso mogli niti pogovarjati, in zakaj 
se zdaj lahko?

Balkan kot mit
V kolektivnem spominu Slovencev, 

mogoče še Hrvatov južno, vsekakor pa 
vseh narodov severno in zahodno od 
nas, pod geslom »Balkan« nikakor ni 
mogoče priklicati očetov naše civiliza
cije, Starih Grkov, in niti Ilirije, kot 
ene najbolj cvetočih provinc Starega 
Rima. Dioklecijan je neposredno v ev
ropski zgodovini, posebno balkansko 
pa naj bi začel šele Murat, Turek.

Kaj je Balkan
Balkan je najbolj vzhodni polotok 

na jugu Evrope. Leži .med dvema re
kama - Savo in Donavo in šestimi 
morji - Črnim, Marmornim, Egejskim, 
Sredozemskim, Jonskim in Jadran
skim. Pokriva ga šest držav: Albanija, 
Bolgarija, Grčija, Jugoslavija, Romuni
ja in Turčija.

Nastanek
današnjih 
balkanskih držav

Nikoli ne vprašajte Balkanca po ko
reninah! Slovenci smo starejši od svo
jih knezov, Hrvati od Tomislava, Tur
ki od Osmana. Grki so bili še pred 
Kaosom, Albanci so potomci Ilirov, 
Makedoncem pa je Aleksander pra
ded. Tako ima vsak svoje poglede na 
to, kdo je bil in kje prvi, kdo je čigav 
in kje bi morale ostati meje in med 
katerimi državami. Zemljevid pa je, 
kakršen je, in zanj so res še najbolj 
zaslužni Turki.

Ti so se od štirinajstega do šestnaj
stega stoletja sprehodili čez ves Bal
kan, vse tja do Dunaja. Ostali pa so 
pred njimi bežali, se jim pokoravali in 
upirali.

Turki so podrejenim znali puščati 
kri in tudi sami so je precej izgubili. K 
njihovemu odhodu z glavnine poloto
ka so še največ pripomogle ljudske 
vstaje, še posebej tiste v devetnajstem 
stoletju. Prva srbska 1804. in druga 
1815. leta, grška 1821. leta in črnogor
ska, bolgarska, romunska in albanska 
kasneje. To pa je že bil tudi čas, ko so 
Evropi pokali šivi: Germani so se za
čeli obračati proti jugu in Rusi so is
kali prosto pot do Sredozemlja. Turčiji 
kot pomembni evropski sili so bili 
zvonovi.

V dvajseto stoletje kot neodvisne 
države ob Turčiji že stopijo: Srbija, 
Črna Gora, Grčija, Romunija in Bolga
rija. Albanija prvo neodvisnost dobi v 
letih 1912-1913. Sledi prva svetovna 
vojna. Nastane Jugoslavija - Srbija in 
Črna Gora sta v njej. Z izjemo Make
donije, ki se osvobodi šele med drugo 
svetovno vojno, so med obema vojna
ma balkanski narodi že razdeljeni po 
državah v mejah, kakršne so še danes.

Albanija obsega 29.000 kvadratnih 
kilometrov in ima 2.860.000 prebival
cev. Bolgarija 110.927 kvadratnih kilo
metrov in 9.110.000 prebivalcev. Grčija
132.000 kvadratnih kilometrov in
9.800.000 prebivalcev. Jugoslavija 
255.804 kvadratnih kilometrov in
22.425.000 prebivalcev. Romunija 
237.500 kvadratnih kilometrov in
22.460.000 prebivalcev. Turčija 780.000 
kvadratnih kilometrov in 47.280.000 
prebivalcev.

Narodne manjšine 
na Balkanu

Zgodovina je prav pošteno pomeša
la narode po polotoku in ni je balkan
ske države brez manjšin. Razen v Ju
goslaviji so nezaželene in zato tudi 
podatki o njih niso zanesljivi.

Albanija. V njej živi po uradnih vi
rih 40.000 Grkov, 15.000 Makedoncev 
in Črnogorcev, 10.000 Vlahov in 10.000 
Romov. Vsi so brez pravic in podvrže
ni nasilni asimilaciji.

Bolgarija. V Blagojevgradskem 
okrožju (Pirinska Makedonija) je bilo 
1946. leta 70 odstotkov prebivalstva 
Makedoncev. Deset let kasneje se je 
178.860 prebivalcev okrožja, to je bilo 
64 odstotkov vseh, opredelilo, da so 
Makedonci. Med istim popisom je bilo 
med bolgarskimi državljani še 8,6 od
stotka Turkov, 2,6 odstotka Romov, 0,3 
odstotka Armencev, 0,14 odstotka Ru
sov in 0,1 odstotka Grkov. Po popisu 
iz leta 1965 pa naj bi v Bolgariji bilo 
le še 8.750 Makedoncev. Danes so vsi 
prebivalci Bolgarije »bolgarski držav
ljani« - narodna identiteta je prepove
dana.

Grčija. V njej je po drugi svetovni 
vojni ostalo več kot 300.000 Makedon
cev, ki pa jim je bila in je še zanikana 
pravica do samostojne nàrodne identi
tete. Za Grke Makedoncev ni - ne v 
Jugoslaviji ne v Grčiji ne kjerkoli 
drugje. Dosti je še Turkov (120.000), ki 
pa imajo status verske in ne narodne
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Šest balkanskih držav 
skuša najti isti jezik
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manjšine (Grki govorijo o »islamski 
manjšini«). Ob teh je še 50.000 Alban
cev.

Jugoslavija. Ima največje število 
pripadnikov manjšin: 1.730.000 Alban
cev, 427.000 Madžarov, 101.000 Turkov,
80.000 Slovakov, 55.000 Romundv,
36.000 Bolgarov, 23.000 Rusinov, 20.000 
Čehov in 15.000 Italijanov.

Romunija. Po uradnih podatkih je 
7,9 odstotka prebivalcev Madžarov, 1,6 
odstotka Nemcev in 2,4 odstotka osta
lih narodov (Židi, Ukrajinci, Srbi, Hr
vati, Rusi, Tatari, Turki, Bolgari). V 
Romuniji ni temeljnih človekovih pra
vic.

Turčija. Razen manjšin azijskih na
rodov, v njej živijo še Grki, število ka
terih pa ni znano.

Balkanski miti 
in streljanja

Vsi balkanski narodi imajo mite o 
lastni veličini. Poznavanje teh nam 
omogoči razumevati, zakaj je bil Bal
kan vse do konca druge svetovne voj
ne najbolj nemirni del Evrope.

Velika Srbija naj bi po minimalni 
verziji zavzemala vsaj še Črno Goro, 
Makedonijo in Bosno. Velika Bolgarija 
bi naj zajemala še Makedonijo, dele 
Srbije in celo Bosno. Velika Romunija 
bi se razširila še nà Madžarsko, Bolga
rijo in Srbijo. Velika Črna Gora bi si 
pripojila del Albanije, Hercegovine in 
Srbije. Velika Albanija naj bi vsebova
la še Kosovo in del Makedonije. Veli
ki Hrvaški bi pripadali vsi Slovani, ki 
so bili pod Avstro Ogrsko. Velika Gr
čija bi spet združila, bizantinsko cesar
stvo. Turki pa so že bili pred Duna
jem.

Puškarjenje, ki je tako značilno za 
Balkan na prehodu iz prejšnjega v 
naše stoletje, se je začelo 1875. leta s 
hercegovsko vstajo proti Turkom, ki 
sta jo podprli Srbija in Črna Gora. Ti 
sta vojno izgubili, Turki pa so se Her
cegovcem za upor krvavo maščevali.

1877. leta gredo Rusi v vojno proti 
Turkom. Romunija, Črna Gora in Srbi
ja se borijo na ruski strani.

1855. leta se spopadejo Srbi in Bol
gari zaradi delitve Makedonije.

1912. leta se začne prva balkanska 
vojna: Bolgarija, Srbija, Grčija in Črna 
Gora proti Turčiji, ki mora zapustiti 
precejšen del polotoka.

1913. leta je druga balkanska vojna. 
Bolgari napadejo Srbe in Grke, Romu
ni in Turki pa Bolgare. Ponovno si 
razdelijo Makedonijo.

Sledita še dve svetovni vojni, v ka
terih se balkanski narodi koljejo tudi 
med seboj.

Balkanske zveze
Države na Balkanu so se začele 

združevati takoj po tem, ko so se osvo
bodile nadoblasti Turkov, in prva bal
kanska zveza je nastala prav proti 
tem. V letih 1866-1868 je Srbija s Črno 
Goro, Grčijo in Romunijo sklenila 
dvostranske sporazume. A vse je osta
lo le na papirju.

Drugo balkansko zvezo so Bolgarija, 
Srbija, Grčija in Črna Gora sklenile z 
dvostranskimi sporazumi leta 1912. 
Zveza je bila ponovno uperjena proti 
Turčiji in je uspešno delovala v prvi 
balkanski vojni. Razpadla pa je takoj 
po porazu Turkov, ko sta se Srbija in 
Bolgarija spopadli zaradi Makedonije.

Naslednjo zvezo na Balkanu so skle
nile z dvostranskimi sporazumi Jugos
lavija, Romunija in Češkoslovaška v 
letih 1920-1921, znano kot mala antan
ta. Zveza je predstavljala po eni strani 
varnostni pas Evrope pred komunis
tično Rusijo, po drugi strani pa naj bi 
preprečila restavracijo Habsburžanov 
na Madžarskem. Zveza je razpadla 
1938. leta, ko jo je Češkoslovaška naj
bolj potrebovala.

Se preden je izginila mala antanta, 
je 1934. leta nastala balkanska antanta 
med Jugoslavijo, Romunijo, Grčijo in 
Turčijo. Tudi od te ni bilo koristi.

Sledila je velika vojna in še preden 
se je končala, že sta se jugoslovanski 
in bolgarski komunistični vrh začela 
dogovarjati o balkanski konfederaciji. 
Idejo je dal Stalin 1944. leta, 1947. leta 
pa sta Dimitrov in Tito podpisala spo
razum o prijateljstvu, sodelovanju in 
vzajemni pomoči med državama. Ni
koli se niso dogovorili, ali naj ima 
nova država sedem (šest jugoslovan
skih plus bolgarsko) ali dve federalni 
enoti in ali naj priključijo še Albanijo 
ali ne. Vsa stvar je postala brezpred
metna 1948. leta, ko je Stalin pritisnil 
na jugoslovanski partijski vrh in sku
šal Jugoslavijo popeljati v smeri dis
cipline bodočega vzhodnega bloka so
cialističnih držav. Bolgari so stopili na 
Stalinovo stran in še nerojeno konfe
deracijo so abortirali.

Zadnja zveza med balkanskimi dr
žavami je nastala 1953. leta kot bal
kanski pakt med Jugoslavijo, Grčijo 
in Turčijo. Sestavljale so ga tri pogod
be: trojni ali ankarski pakt iz leta 1953 
o prijateljstvu in sodelovanju, pogod
ba o zavezništvu, političnem sodelova
nju in mednarodni pomoči iz leta 
1954, znan kot blejska zveza, in spora
zum o ustanovitvi balkanske posveto
valne skupščine iz leta 1955. Ta pakt 
je zanimiv zato, ker gre za prvi tovr
stni povojni sporazum med državami z 
različnimi političnimi sistemi in zuna
njepolitičnimi usmeritvami. Bistveno 
pa je bilo, da je Jugoslavija preko 
tega pakta iskala pomoč Zahoda pred

možnim sovjetskim vojaškim napa
dom. Po Stalinovi smrti in z nastopom 
Hruščova pa je Jugoslavija spremenila 
svoj odnos do Sovjetske zveze in zato 
je tudi ta balkanski pakt ostal na pa
pirju. Velja pa pripomniti, da nobena 
izmed podpisnic tega zadnjega bal
kanskega pakta od njega ni odstopila 
in da je zato vsaj teoretično možno, da 
bi se ob spremenjenem odnosu sil na 
Balkanu ali v svetu lahko kadarkoli 
ponovno aktiviral.

To je bilo vse. Danes je Albanija, 
potem ko je bila najprej sovjetska in 
zatem še kitajska zaveznica, v svojevr
stni izolaciji, ki jo pa' v zadnjih treh 
letih postopoma opušča in se vrača na 
mednarodno sceno. Je edina evropska 
država, ki ni podpisala helsinške litine 
o varnosti in sodelovanju v Evropi. 
Bolgarija in Romunija sta članici Var
šavskega pakta in Sveta za vzajemno 
gospodarsko pomoč (SEV). Romunija 
je ob tem še članica splošnega spora
zuma o carinah in trgovini (GATT), 
mednarodnega denarnega sklada 
(IMF) in svetovne banke. Grčija in 
Turčija sta obe članici NATO pakta, 
evropskega sveta, organizacije o eko
nomskem sodelovanju in razvoju 
(OECD), GATT, IMF in svetovne ban
ke. Grčija je članica gospodarske 
skupnosti (EGS), Turčija pa ima z EGS 
pridružitveni sporazum. Jugoslavija'je 
neuvrščena, članica GATT, IMF in 
svetovne banke, ima poseben status v 
OECD in SEV in poseben sporazum z 
EGS.

Balkanske države si še nikoli niso 
bile tako daleč narazen, kot so si da
nes.

Zakaj se danes 
sestajajo 
zunanji ministri

V stoletni zgodovini balkanskih dr
žav se še ni zgodilo, da bi se sestali 
njihovi najvišji predstavniki. Zakaj 
prav danes, ko so si te države tako 
daleč narazen?

Prvi, prav banalen odgovor je, da 
prav zato, ker so si tako narazen. Da
nes, ko se pogovarjajo Američani in 
Rusi, Rusi in Kitajci, ko potekajo po
gajanja o Afganistanu in Kampučiji, je 
nesmiselno, da se ne bi mogli pogo
varjati sosedje v Evropi. In verjetno je 
zelo drago, ne pogovarjati se.

In tu nekje bo pravi odgovor. Bal
kanske države so ocenile^ da lahko na 
pogovorih nekaj dobijo. Če se vpraša
mo, kaj, ne moremo dobiti enega od
govora za vse. Vsaka država je naredi
la svoj račun.

Albanija je nezadovoljna s položa
jem Albancev v Jugoslaviji, ta pa z 
nepriznavanjem Makedoncev v Alba

niji, Grčiji in Bolgariji. Grki se nad 
Albanijo pritožujejo zaradi svoje 
manjšine. Grki in Turki so si v laseh 
zaradi svojih manjšin, Cipra in izkoriš
čanja naravnih bogastev v Egejskem 
morju. Turki Bolgarom zamerijo nasi
lje nad svojo manjšino, Bolgari pa ro
munski industriji, onesnažuje že pol 
bolgarskega ozemlja in da umazanija 
že grozi z ekološko katastrofo. Takšen 
je začetek dolge liste zamer.

Že daljnjega 1957. leta se je romun
ski premier Chivu Stoica zavzel za us
tanovitev miroljubnega območja na 
Balkanu. Toda šele 1976. leta so se v 
Atenah sestali vladni strokovnjaki bal
kanskih držav (brez Albanije) in raz
pravljali o tem, na katerih področjih 
bi sploh bilo mogoče sodelovati. Od
krili so šestnajst takih področij, pred
vsem: promet, telekomunikacije, ener
gijo, kmetijstvo in zaščito okolja. 1979. 
leta so se v Ankari sešli poštni stro
kovnjaki. 1981. leta v Sofiji strokovnja
ki za promet. Istega leta v Atenah se
izmologi. 1983. leta balkanske države 
(brez Albanije) dosežejo sporazum o 
turističnem sodelovanju. 1984. leta se 
dvakrat sestanejo predstavniki bal
kanskih držav (brez Albanije) in se ne 
uspejo dogovoriti o polotoku kot brez- 
jedrskem območju.

Aprila 1987. leta da tedanji jugoslo
vanski zunanji minister Raif Dizdare- 
vič pobudo za sestanek zunanjih mi
nistrov balkanskih držav. Na obče 
presenečenje oktobra lani tudi Albani
ja predlog sprejme.

Prvo se vprašajmo, zakaj je jugoslo
vanski zunanji minister predlagal ta 
sestanek. Odgovor je manj v položaju 
Jugoslavije na Balkanu, kot pa v drža
vi sami. Raif Dizdrevič je bil ves čas 
vodenja diplomacije pod močnim pri
tiskom javnosti, naj kaj naredi: od glo
balnosti jugoslovanske diplomacije ni 
ostalo dosti - neuvršečni so v slepem 
rokavu, ugled Jugoslavije na medna
rodni sceni pada. Država je tudi v zu
nanji politiki morala stopiti na zemljo 
in se ozreti po Evropi. Ker so sile, ki 
vlečejo k eni izmed evropskih gospo
darskih integracij (EGS ali SEV) v 
ravnotežju, ni bilo mogoče stopiti pro
ti severu. Zato se je Dizdarevič ozrl 
proti jugu. Predlagal je balkansko 
konferenco in s tem dobil argument 
pred lastno javnostjo, da nekaj počne. 
In je uspel. Nevarnost pa je, da bi v 
Beogradu začeli verjeti, da lahko na 
Balkanu pridobijo, kar v razviti Evropi 
izgubljajo.

Albanija zadnja leta išče vrnitev v 
svet, še posebej v Evropo. Balkanska 
konferenca je izvrsten prvi in kratek 
korak iz samoosamitve.

Turčija hoče v EGS in Grčija je 
prva, ki temu nasprotuje. Zato se mo
rata pomiriti.

Grška vlada ima probleme v zunanji 
politiki: po eni strani išče svoje mesto 
na Zahodu, po drugi pa jo doma obto
žujejo, da za svoje manjšine ne stori 
dovolj.

Romuni že dolgo igrajo posebno 
vlogo v vzhodnem bloku in iščejo 
poti, kako bi postali še bolj samostoj
ni. Temu je potrebno prišteti še oseb
ne ambicije vodje romunske države.

Bolgari so za sestanek še najmanj 
navdušeni. Ampak če je že tako, da so 
vsi za, je enemu težko biti proti. In 
tako so se vsi skupaj našli v Beogradu.

Kaj se na konferenci 
lahko zgodi dobrega

Največ, kar je mogoče pričakovati 
je, da bi se zunanji ministri na tej bal
kanski konferenci dogovorili, da se 
bodo spet sestali na naslednji konfe
renci. Druga dobra stvar bi bila, če bi 
se uspeli še dogovoriti, kje in kako naj 
razvijajo sodelovanje na področjih, 
kjer enostavno morajo sodelovati (pro
met, pošta, varstvo okolja). Kaj več od 
tega, bi bilo že preveč.

Balkan kot polotok brez jedrskega 
orožja ni vprašanje le balkanskih dr
žav, temveč tistih, ki to orožje na Bal
kanu postavljajo. Trgovinski ali dru
gačen gospodarski sporazum med bal
kanskimi državami je sicer mogoč, 
vendar pa bi njegova vsebina bila zelo 
omejena. Na primer: Jugoslavija ima 
samo z Italijo trikrat večjo trgovinsko 
menjavo kot z vsemi petimi balkan
skimi državami. In ne pozabimo: tri 
balkanske države so v dveh nasprotu
jočih si evropskih gospodarskih integ
racijah.

Zato: zaupanje med državami na 
balkanski konferenci bi bilo že samo 
zase velik uspeh.

Kaj se na balkanski 
konferenci 
ne sme zgoditi

Kot vse kaže, so se predstavniki 
drža dogovorili, da manjšin in ostalih 
spornih zadev ne bodo obravnavali na 
skupnih zasedanjih (kaj se bo dogajalo 
v dvostranskih pogovorih in na hodni
kih, je že druga stvar).

Pa vendar so turški diplomati že 
pred konferenco izjavili, da je pet iz
med šestih balkanskih držav podpisa- 
lo helsinško listino, in da zato ne bo 
mogoče obiti človekovih pravic. Ta iz
java pa pomeni, da bodo Turki Bolga
re vsaj okrcnili zaradi položaja manj
šin v tej državi. In če bo temu zgleda 
sledila samo še ena država, se bo vsu 
plaz medsebojnih obtožb. Posledica pa 
bi bila, da bi države konferenco za
pustile s še večjim nezaupanjem, ko 
ga že imajo. Ostalo pa bi vprašan] 
naslednjih sto let, kdaj se bodo najvis 
ji predstavniki balkanskih držav spe 
sešli.
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Se o pravicah Italijanov v Jugoslaviji

Cek v italijanščini 
na Reki ni veljaven

REKA — Profesor Samo Pahor 
je bil aretiran, ko je skušal plača
ti avtomobilsko takso s položnico, 
ki je bila izpolnjena v slovenšči
ni. Kaj pa bi se v podobnem pri
meru zgodilo pripadniku italijan
ske narodnosti na Reki? To je 
skušala preveriti novinarka itali
janskega lista La Voce del popo
lo, ki se je v ponedeljek odpravi
la na osrednji sedež Jugobanke 
ter predložila ček, ki je bil izpol
njen v italijanskem jeziku.

Uradnica, poroča La Voce del 
popolo, je najprej debelo pogle
dala ček in nato stranki pojasni
la, da bi ga morala izpolniti v hr
vaščini. »Ali res ni mogoče v ita

lijanščini?« je zanimalo novinar
ko. Ob tem vprašanju se je urad
nica dvignila, zapustila okence in 
se odpravila na posvet »z mero
dajnimi«. Posvetovanje je trajalo 
kar dolgo, nato pa se je uradnica 
vrnila in negativno odgovorila 
stranki, češ da mora izpolniti ček 
v hrvaščini. In tako je novinarka 
tudi naredila.

In s tem se je majhno preverja
nje tudi končalo. Brez incidentov, 
brez prerekanj in prepirov. »Ho
teli smo le nevsiljivo preveriti in 
razumeti,« zaključuje novinarka, 
»katere pravice uživamo Italijani, 
ki živimo v Jugoslaviji.«

Center 
še brez 

zastopnikov 
Dežele

TRST - Včeraj se je sestal deželni 
svet Furlanije-Julijske krajine. Med 
drugim je izvolil predstavnike Dežele 
v nekatere deželne organizme. Ni pa 
še izvolil svojih zastopnikov v Konzor
ciju Centra za znanstveno in tehnološ
ko raziskovanje.

Odložitev glasovanja je zahteval na
čelnik svetovalske skupine KD Carpe
ndo, s čimer pa se ni strinjal načelnik 
svetovalske skupine KPI Tarondo, ki 
je odločno protestiral, ker je predstav
nik večine že tretjič zahteval odloži
tev teh imenovanj zaradi nesoglasij v 
sami deželni koaliciji.

Dodati je treba, da se glasovanj v 
razne deželne organizme iz protesta ni 
udeležila misovska skupina, glasovanj 
Pa se ni v osebnem imenu udeležil 
niti demokristjanski svetovalec Anto
nio Comelli, bivši predsednik vlade, 
2aradi izbire kandidatov, ki jih je 
°pravila stranka, kateri pripada.

Sicer pa je deželni svet odobril dva 
zakonska osnutka: prvi zadeva kmetij- 
ski, drugi pa industrijski sektor: skup
ščina je nadalje razpravljala o dveh 
Peticijah, ki zadevata naravne parke.

pismo uredništvu |
O skupnem 
slovenskem 

prostoru
Spoštovani urednik!

Pišem Vam v zvezi s člankom »Sku
pen slovenski prostor - le prazne bese
de?«, ki ga Boris Šuligoj objavlja v tor
kovi številki »Primorskega dnevnika«.

Ker je sklepni del informacije o mo
jem posegu na okrogli mizi v Kopru 
popolnoma izkrivljen, sem dolžan po
jasnilo. Nikoli nisem trdil, da bi bila t. 
i. zamejska kultura drugačna in zato 
zanimivejša. Prav nasprotno. Ugotav
ljal sem in na tisti okrogli mizi tudi 
jasno povedal, da drugačnost ne more 
biti aprioristično opredeljena in sama 
po sebi umevna kvaliteta, kar pomeni, 
da ustvarjalec za mejo ni nujno tudi 
drugačen in zato samo razumsko zani
mivejši od ustvarjalca v osrednji Slo
veniji. To, kar ga opredeljuje v dru
gačnosti (ni pa nujno, da ga), je pred
vsem globoka zavest o sebi, o svoji 
notranji svobodi in še zlasti neobre
menjenost misli. Dokler ne bomo znali 
ločevati bivanjske, zemljepisne danos
ti od osebne svobodne nabojnosti, bo 
naš izraz ohromljen, naša vest pa topa.

SERGEJ VERČ

Od četrtka do četrtka

PRED 600 LETI!
--------------- Stanislav Renko __________

V tednu protipostavne aretacije in krivičnega sojenja 
ter krivične obsodbe prof. Sama Pahorja se je tudi v Trstu 
(tudi v Tržaški knjigarni) prav slučajno pojavila propagan
dna turistična publikacija čedajske ustanove za turizem 
»CIVIDALE DEL FRIULI - VALLI DEL NATISONE«. Za razli
ko od podobnih publikacij za Tržaško in Goriško vsebuje 
čedajska med 40 kratkimi poglavji opisov raznih znameni
tosti tudi dve s podnaslovom »Slavi« in »Le autonomie e 
l'uso della lingua«. V prvem omenja »Lingue slave« in 
ugotavlja, da gre za »etnično prisotnost začenši od VII. 
stoletja, ko so pripadniki južne skupine Slovanov, tiste, ki 
se bo nato imenovala slovenska...« V drugem poglavju pa 
se omenjajo »pod beneško vlado avtonomije "banke" v 
Mjersi in Landarju« in sestanki »pod stoletnimi lipami 
pred cerkvijo sv. Kvirina, v Špetru, zaradi važnih zadev 
skupaj s sodstvom...« - »Takrat se je poučeval katekizem v 
krajevnem jeziku, česar habsburški absolutizem ni prepo
vedal in kar sta uničila "zedinjena" kraljevina in nato še 
fašizem, kot da se z zatiranjem določenih naravnih pravic 
ne tvegajo nasprotni rezultati od zahtevanih. Toda tudi ta 
jezik se je ohranil, tako kot se ni skazila istovetnost prebi
valstva...«

In kako se ne bi ob teh stavkih spomnili, da je nekaj 
podobnega in bolj natančnega ter obširnega napisal pred 
90 leti naš znameniti zgodovinar Simon Rutar v svoji »BE
NEŠKI SLOVENIJI« (Matica slovenska, Ljubljana, 1899, str. 
144-145):

»Za vzgled avtonomnega sodstva navajam tu najstarej
ši ohranjeni zapisnik o sodbi v Landarju. Dne 10. oktobra 
leta 1401 so se zbrali po stari navadi »pod lipo« na javnem 
trgu...« - »Ti so imeli soditi patriarhovega kmeta Aleša pok. 
Tomaža iz Tarčeta, ki je bil obtožen, da je skupaj z bratom 
Ivanom ubil nekega Markuca...« - »... sodniki in župani so 
se po stari navadi trikrat posvetovali z zbranimi možmi in 
potem popolnoma oprostili obadva obtoženca. Zapisnikar 
je pročital razsodbo latinski in s 1 o v e n s k i ter jo 
obrazložil v domačem jeziku«. - Rutar navaja, da je poda
tek vzel iz komunikacije: V. Marchesi, »Nozze Musoni - 
Veliscig, Udine, 1897, tip. Toretti. (Mimogrede: kdaj bodo 
slovenski zgodovinarji pregledali znameniti beneški dr
žavni arhiv in poiskali v njem še druge podobne dragoce
ne dokumente, kar so na pr. hrvaški zgodovinarji opravili 
glede Dalmacije že pred mnogimi desetletji, Dalmacije, ki 
je bila prav tako dolga stoletja pod beneško »Serenissimo« 
kot Beneška Slovenija.

In naj ponovimo: kdo se ne bi spomnil ob tem skoraj 
600 let starem dokazu o pravici javne rabe slovenščine 
celo v Beneški Sloveniji, vsebine skupnega protestnega 
pisma SSO, kulturnih društev Slovencev videmske pokraji
ne, KPI, SKGZ, PSI in SSk objavljenega v našem dnevniku 
16. t. m.

»Prof Pahor je na pošti izpolnil obrazec za polog v 
slovenskem jeziku in je s tem enostavno terjal dosledno 
spoštovanje pravice, ki pripada naši skupnosti po ustavi in 
mednarodnih dogovorih.«

Da: po ustavi in mednarodnih dogovorih, ki brez vsakr
šnega dvoma določajo - v Osimskem sporazumu, v členu 8 
in s preambulo - veljavnost člena 5 posebnega statuta 
Londonskega memoranduma, da imamo pravico »uporab
ljati svoj jezik v osebnih in uradnih stikih zupravnim 
i in sodnimi oblastmi«. V katerih publikacijah in v katerih 
jezikih je to natiskano, smo pisali že večkrat in zadnjič 
tudi v prejšnjem četrtkovem zapisu. Takrat smo poudarili 
tudi vprašanje, ki ga danes ponavljamo in ki je bilo z

velikimi črkami natiskano na prvi strani našega dnevnika 
spričo tiste krivične obsodbe: Kako je mogoče, da sodna 
oblast priznava veljavnost člena 5? Pa ne samo - kot je že 
več mesecev predobro znano - uprava državne pošte, tem
več tudi tako visok državni organ, kakršno je Računsko 
sodišče ali Računski dvor ob pristanku deželne vlade na 
tako očitno kršenje naše zakonite pravice, ko gre za vlaga
nje prošenj v prispevke kulturnim ustanovam! Saj je zlasti 
po znani razsodbi ustavnega sodišča pred šestimi leti na
ravnost nemogoč sleherni dvom glede zakonitosti vseh 
členov posebnega statuta, členov, ki so se pred Osimskim 
sporazumom izvajali. Kajti, če se bo samovoljna praksa 
kršenja pridobljenih pravic v smislu člena 8 Osimskega 
sporazuma - da osimskega spoštovanja načela o najširšem 
možnem varstvu manjšin niti ne omenjamo - nadaljevala, 
utegnejo na primer šolske oblasti kršiti tudi 4. odstavek 
člena 4 posebnega statuta, ki določa v posebnem seznamu 
obstoj slovenskih šol. (Pa še enkrat mimogrede: imena kra
jev teh šol so natiskana tudi v slovenščini, kar bi bilo 
prav, da bi vedeli tudi pri poštni upravi!). Če bi se pa po 
»logiki« dosedanjih kršilcev kaj takega zgodilo, bi razni 
bivši župani, stari fašistični vojščaki iz zločinske republi- 
kinske kolaboracionistične vojske in novi fašisti vse slo
venske učence in dijake z njihovimi učitelji in profesorji 
vred ter vse drugo osebje zmerjali in proglašali za provo
katorje, motilce javnega reda, jih zapirali, sodili in obsoja
li, kot se je zgodilo s prof Samom Pahorjem.

Predsednik Socialistične zveze iz naše matične domovi
ne je prejšnji četrtek deželnemu socialističnemu tajniku v 
Vidmu zelo prizanesljivo dejal, da »slovensko javno mne
nje razburja zadeva okrog prof. Sama Pahorja, ker javnost 
ne more razumeti, kako ni mogoče poslati telegrama ali 
poštne nakaznice v slovenščini« (gl. PD od 19. t. m.). Kot 
dolgoletni jugoslovanski novinar, veleposlanik in tajnik 
presedstva SFRJ je bil morda predsednik spričo predstav
nika druge največje stranke sedanje šibke vlade morda 
preveč diplomatsko obziren. Namesto odgovora mu je de
želni tajnik povedal, da so njegovi poslanci dan pred tis
tim videmskim sestankom vložili v Rimu svoj najnovejši 
zakonski osnutek v poslanski zbornici z nazivom »Poseb
ne zaščitne norme za slovensko jezikovno skupino«. 
Upamo torej, da se kršenje in protislovno (ne)izvajanje, že 
pridobljenih pravic ne bo nadaljevalo do fatamorganske 
odobritve zaščitnega zakona itd. itd. Da ne ponavljamo že 
tisočkrat zapisanih upravičenih bridkih očitkov.

Ne glede na tistih 600 let in drugih pravic.
In da ne bo čez 600 slovenskih dijakov in šolnikov 

moralo ponovno demonstrirati na trgu pred vladno palačo 
v Trstu in ta trg omadeževati z na njem toliko let prepove
dano slovenščino kot v tisto nepozabno sredo po profesor
jevi aretaciji. Profesorja so zaradi ene ali dveh slovenskih 
besed policaji najprej pretepli, aretirali in sodniki po krat
kem postopku v šestih dnevih obsodili. Kot je naš dnevnik 
poročal 20. t. m., pa že skoraj pet let (od 19. junija 1983) 
odlašajo sojenje fašistom, ki so v Lonjerju v imenu demok
racije pretepli domačine in med drugim tudi znano antifa
šistično borko, ki še vedno trpi na posledicah tistega pre
tepanja in mučenja pred 43 leti. To seveda ni posledica 
nejasnih zakonov. Pač pa je javnosti povsem razumljivo, 
ker so vzroki isti kot za »radunaško« lansko septembrsko 
revanšistično provokacijo pri Bazovici in za znani žaljivi 
katalog. Iz istih vzrokov so tudi že predvčerajšnjim napo
vedali novo protislovensko provokacijo, saj se zanašajo na 
nadaljnjih pet let nedotakljivosti.

Vrsta pobud prostovoljnih gasilskih enot

Naravno bogastvo je treba spoštovati!
Slovenščina v oddajah 

radia Onde furlane
GORICA — Družbeni napredek bo v prihodnosti mogoč 

le. če bo potekal v ravnovesju z naravnim okoljem in ohra
njevanju in spoštovanju naravnega bogastva, ki je last nas 
Vseh. Zavest o tem mora občutiti slednji državljan, pred- 
vsem važno pa je, da o potrebah okolja stalno seznanjamo 
ln senzibiliziramo mladino. Tak je 'tudi eden izmed glavnih 
cn]ev, ki so si ga v okviru svojega obširnega delovnega 
Pr°grama postavili člani prostovoljnih gasilskih enot, ki de- 
njejo pod okriljem devinsko-nabrežinske občine in ki so v 

sklopu evropskega leta, posvečenega okolju, pripravili že 
fsto pobud, namenjenih osveščanju državljanov. V sklopu 
en pobud spada tudi srečanje-predavanje o »Gozdnem bo

gastvu na goriškem Krasu in nevarnosti gozdnih požarov«, 
1 Je potekalo pred kratkim na slovenskem tehniškem tr

govskem zavodu Žiga Zois v Gorici. Na srečanju so se 
Predstavniki devinsko-nabrežinskih prostovoljnih gasilcev 

na pobudo profesoric Silvane Hvalič in Nataše 
lrk, ki že dolgo poudarjata pomen aktivne vloge mladih 

kat va^orrzac'ji in zaščiti naravnega bogastva. Predavatelj, 
eremu so goriški dijaki, kot je pozneje sam poudaril,

prisluhnili z vzorno pozornostjo, zanimanjem in z neštetimi 
vprašanji, je bil koordinator nabrežinskih prostovoljcev 
Alessandro Fattori. Srečanja so se udeležili poleg njega 
tudi uslužbenci devinske postaje gozdnih čuvajev. Dijakom 
so ob pomoči avdovizualnih sredstev prikazali in opisali 
sestavo gozdov na Goriškem ter posredovali vrsto informa
cij o vrsti in nastanku gozdnih požarov, gašenju le-teh ter o 
obstoječi zakonodaji, ki naj bi zajamčila zaščito gozdov in 
delovanje prostovoljnih enot. Naj omenimo, da so goriški 
višješolci pozorno prisluhnili predavatelju in aktivno po
segli v debato, tako da so bili pozneje gostje nadvse zado
voljni z uspehom srečanja. Pobuda je namreč ponoven do
kaz, da predstavlja zaščita okolja za mlade pomemben in 
pereč problem, katerega želijo aktivno reševati. V okviru 
debate, ki je sledila predavanju, so goriški dijaki izrazili 
tudi željo po nadaljnjih stikih, nekateri razredi pa so se 
izrekli za udeležbo na »naravoslovnih poteh« po goriškem 
Krasu, ki naj bi jih priredili ob sodelovanju deželnih goz
dnih čuvajev iz Devina.

SUZI PERTOT

VIDEM — Dvojezičnost si počasi 
utira pot na nekaterih furlanskih po
stajah. Od 7. februarja ima namreč 
postaja Onde furlane vsako nedeljo 
posebno oddajo v slovenščini in fur- 
lanščini Tam gori za našo vasjo, ki 
jo ureja kulturno društvo Studenci.

Odaja, ki je na sporedu ob 12.30, 
je velika novost za Furlanijo in je 
namenjena predvsem Slovencem, ki 
so se predvsem zaradi službe prese
lili v furlansko nižino. »S tako odda
jo,« pojasnjuje Ferruccio Clavora, 
»nameravamo predvsem vzpostaviti 
stik z njimi, saj so najmljaši in mor
da najbolj živ del slovenskega življa 
v videmnski pokrajini.«

Odgovorni urednik postaje Fede
rico Rossi pa je bil mnenja, da odda
ja konkretno prispeva k vzajemne

mu spoznavanju med Slovenci in 
Furlani. In v Furlaniji, ki še vedno 
razpravlja, ali je furlanska ali itali
janska, pobuda radia Onde furlane 
ter krožka Studenci dokazuje, da je 
to območje predvsem evropsko.

Tam gori za našo goro obravnava 
najrazličnejše probleme od vsakod
nevne kronike do zgodovine, od kul
turnih vprašanj do gospodarstva in 
športa. Vse novice v slovenščini so 
nato povzete v furlanskem jeziku, ki 
ima v oddaji tudi svoj specifičen 
prostor. To pa je le prva izmed po
bud za zbližanje obeh narodnosti, ki 
živita v videmski pokrajini. Pobud
niki oddaje pravijo, da imajo v načr
tu še druge, važnejše pobude, nočejo 
pa še razkriti, za kaj gre.

nie nvf*erie Se Preselila v novo' tako cenjeno stanova
la ’ njenem prihodu je v njem stanovalo devet deklet 
steki1 Postelj sploh ni bilo rjuh. V kuhinji je bilo šest
riji„..enic vodke, dve limoni, tri steklenice sodavice, v hla- Uuniku -k0 v-,u Pa Prav nobene hrane; svoje sostanovalke je le red- 
hekat eva^a-.Imele so svoj način življenja, svoje prijatelje, 
pri e.re so imele celo svoje telefone in Val je ob odhodu 

a a Vanessi, da ni bila še nikoli tako srečna.
> K°iJe natanko tisto, kar sem vedno hotela početi.« 

čudiia Pa. le v igralski šoli? jo je vprašala Vanessa in se 
načina - je m°goče, da izhajata iz istega telesa, istega 
dveh r. z!-vhenja in iste hiše. Verjetno ne bi mogel najti 

Val ■ ^ k'- si bili bolj različni kot ti dve.
saia 7H sltonrignila. »Nisem še imela časa, da bi se vpi- 
naletela nnam še preveč dela z ogledi.« Avgusta pa je 
Canovai na z^a^° žil°- Vanesse že nekaj časa ni bilo več, 
službe i vc 6 V Barkiz°nu v New Yorku in si s kolegico iz 
bi je p.z naia stanovanje. Njena služba v Parkerjevi založ- 

a precej puščobna, saj je ves čas samo odgovarjala

na telefonske klice, vendar se je veselila Barnarda. Valerie 
jo je poklicala pozno nekega večera in ji povedala, da je 
dobila vlogo statistke v neki srhljivki. »Ni to krasno?«

Bilo je ob treh zjutraj in Vanessa je zehala od zaspa
nosti, vendar ni hotela sestri kratili veselja. Veselilo jo je, 
da jo je poklicala. »Kaj pa moraš narediti?«

»Sprehodim se čez prizorišče, medtem ko mi iz oči, 
nosu in ušes curlja kri.«

Vanessa je s težavo potlačila stok. »Čudovito. Kdaj pa 
začneš?«

»Prihodnji teden.«
»Fantastično. Si že povedala mami?«
»Še nisem imela časa. Poklicala jo bom enkrat ta te

den.« Seveda pa sta obe slutili, da Faye ne bo ravno vzhiče
na, čeprav glasno tega nista izrekli. Val se je zdelo, da mati 
nikoli ne razume ničesar, kar naredi, nikoli ni zadovoljna 
in verjetno tudi tokrat ne bo, čeprav je tudi sama začela z 
majhnim. Prekleto, \ New Yorku je snemala žajfaste rekla
me, preden so jo odkrili. Sama pa je prišla naravnost k 
filmu, je še povedala Vanessi, ki je zamolčala, da njuna 
mati ni nikoli hodila čez prizorišče s krvavečimi očmi, no
som in ušesi. »Kako pa kaj tvoja služba, Van?« Val je bila 
tokrat velikodušna, čeprav ji navadno ni bilo kaj dosti za 
nikogar razen zase, kar je Vanessa še predobro vedela.

»Kar v redu.« Vanessa je znova zasehala. »Pravzaprav 
precej pusta. K sreči sem srečala prijetno dekle iz Connec
ticuta. Dogovorili sva se, da si bova poskusili najti stanova
nje blizu Columbie. Tudi ona se je vpisala tja.«

»Oh.« Val se je že dolgočasila in se je odločila, da bo 
odložila slušalko. »Sporočila ti bom, kako bo šlo.«

»Hvala. Pazi nase.« Bili sta si čudno blizu, pa spet ne 
blizu, nekako povezani, pa vendar brez skupnih točk. Va
nessa je od nekdaj čutila to vez, čeprav je ni mogla razu
meti. Zavidala je drugim sestram, ki so si bile tako blizke. 
Sama ni bila blizka z nobeno od svojih dveh sester, vedno 
pa si je želela, da bi imela sestro, s katero bi se lahko 
pogovorila in se ji zaupala; prav te prijetne strani je imelo 
dekle iz Connecticuta.

Isto je odkrila tudi Anne v Kaliforniji. Nekega dne je 
srečala deklico, ki se je vihteč živo rožnato torbico in s 
sladoledom v roki sprehajala po Rodeo Drivu. Bila je kot 
živa reklama s kakšnega plakata; nasmehnila se je Anne. 
Anne se je zdela krasna; uro pozneje jo je znova opazila, ko 
je sama kosila pri »Daisy«, kjer si je Anne kupila hambur
ger. Mati ji je bila dala denar za dva nova para čevljev, 
zato je postopala po Rodeo Drivu in opazovala mimoidoče, 
ki so se sprehajali po soncu. Bil je vroč dan, vendar ga je 
hladila prijetna sapica. Anne si je poiskala prostor pri mizi 
poleg dekletove. Spet sta se nasmehnili druga drugi in 
dekle jo je sproščeno ogovorilo. Imelo je mehke rjave lase, 
ki so ji segali skoraj do pasu, velike rjave oči in kazalo je 
kakšnih osemnajst let, čeprav je pozneje Anne presenečeno 
odkrila, da sta skoraj do dne enako stari.

»Zdravo. Jaz sem Gail.«

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 

in je na razpolago v Tržaški knjigarni
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Na pvedsinočnji seji

V občinskem svetu 
o ezulskem shodu

_______________ pismo uredništvu_______________
Ali smo Slovenci res sami krivi 

da se naše pravice ne spoštujejo?
Septembrski shod istrskih, reških in dalmatinskih beguncev se je sicer izte

kel v splošnem v umirjeni in omikani obliki, brez revanšističnih in šovinističnih 
izpadov, ki so se jih mnogi demokrati bali ob njegovi napovedi. Izjalovil se je 
tudi poskus krajevnih in državnih neofašistov, da bi preusmerjali snidenje ezu
lov, ki so še želeli srečati v našem mestu ob 40-letnici mirovne pogodbe, ki je 
kraje v Istri, na Reki in v Dalmaciji dodelila novi jugoslovanski državi, v protiju
goslovanske in protislovenske izbruhe. Toda na shodu je ostal črni madež, ki ga 
predstavlja zloglasna brošura ob razstavi o zgodovini teh krajev. V njej so bile 
nepojmljive ocene o vlogi Slovencev in Hrvatov v odnosih z Italijani v Istri, na 
Reki in v Dalmaciji, ki so povsem potvarjale zgodovino in dejansko ščuvale k 
narodnostni mržnji, kar je ne le politično nesprejemljivo, ampak celo kazensko 
pregonljivo.

S to utemeljitvijo je komunist Monfalcon na predsinočnji seji tržaškega 
občinskega sveta izrazil nasprotovanje svoje skupine sklepu odbora o dodelitvi 
10 milijonov prispevka tržaške Občine za kritje stroškov manifestacije ob ezul
skem shodu, pri čemer je poudaril, da KPI ni nasprotovala samemu snidenju 
italijanskih beguncev, ki so bili le žrtev izjalovljenih imperialističnih stremljenj 
fašističnega režima in kriminalne zavojevalne vojne. Ob tem je sicer obžaloval, 
da organizatorji shoda niso dopustili sodelovanja pri organizaciji tudi naprednej
šemu krožku Istria, kar bi bilo morda preprečilo take izpade rasistične in fašis
tične miselnosti, kakršno odraža omenjena publikacija. Podobne misli je razvil 
tudi svetovalec Tržaškega gibanja Parovel, ki je tudi operekel sami upravni 
pravilnosti odborovega sklepa o dodelitvi prispevka, ki je bil nato odobren z 
glasovi koalicijske večine (ob številnih odsotnostih), ki so se ji seveda pridružili 
svetovalci MSI.

Na predsinočnji seji, ki se je začela z običajno enourno zamudo ob komaj 
zadostnem številu prisotnih, je tržaški občinski svet odobril vrsto upravnih skle
pov, med katerimi so omembe vredni tisti, ki zadevajo poimenovanje novih ulic 
na Rocolu in pri Sv. Ani. Ob tem so komunisti in Parovel oporekali upravi, da 
potvarja večnarodnostno podobo mesta in načrtno zapostavlja vlogo zaslužnih 
mož slovenske narodnosti in celo italijanske ugledne ljudi, kot je bil dr. Bruno 
Pincherle. Župan Staffieri je s tem v zvezi sprejel zahtevo KPI (podobno je vložil 
tudi Parovel), da se zato izpopolni sestava občinske toponomastične komisije, od 
katere prihajajo predlogi za nova poimenovanja ulic in krajev.

ODPRTO PISMO SAMU PAHORJU
Dogodek je mimo, obsodba tudi. 

Pravno vzeto si izgubil, moralno si na 
pol zmagal, znotraj manjšinskega sve
ta si doživel zmagoslavje in si povzro
čil vzhičenost. V meni je vzhičenosti 
nekoliko manj.

To besedilo nima namena pokvariti 
tvojega zadovoljstva ob tolikih in to
likšnih izrazih solidarnosti, ker te po
znam kot predobrega analitika položa
ja in ironičnega ocenjevalca dogod
kov, da bi se slepo prepuščal ovacijam 
množice in sredstev javnega obvešča
nja, kolikor te opozoriti na nekatere 
vidike, ki ti ne smejo ostati skriti, 
predvsem pa ne smejo ostati tabu 
teme v sedanjem družbenem vsakda
nu.

Vedeti moraš torej, da je ozemeljsko 
miselni krog ljudi in struktur še vedno 
vaški ali kvečjemu mestni, čeprav gre 
največkrat za vprašanje deželnega, dr
žavnega ali mednarodnega značaja. 
Kako naj si drugače razlagam nepre- 
tok informacij iz Trsta v Gorico v zve
zi s tvojo aretacijo in s posledično 
stavko z manifestacijo. Pozivi k bud
nosti ne pomenijo nič, če ne znamo 
oblikovati praktičnih vzvodov, ki 
spremenijo poziv v budnost.

Moj vtis je, in rad bi ga preverjal s 
tvojim, da so številni predstavniki slo

venskih organizacij pristopali k prvi 
poulični manifestaciji tebi v prid zara
di razsežnosti, ki jih je pojav zajel, in 
ne iz prepričanja. Mislim na del tistih, 
ki so se do 11. februarja posmehovali 
tvojim znanim predlogom o načinu 
borbe za naše pravice in so sprejemali 
tvoje nastope ob posvetih in občnih 
zborih kot folkloro, ki jo je treba pa- 
ternalistično potrpeti, kot so morali 
včasih potrpeti ob poslušanju stališč 
tvojega krvnega in meni ideološkega 
očeta.

Vedeti moraš, da so še zjutraj po 
aretaciji ljudje (pravimo jim - naši) 
ocenjevali dogodek z besedami: »Do
bil je, kar je toliko časa iskal!« Še ved
no se nekateri pustijo zmesti od blišča 
slučajnih posledic in ne vidijo razsež
nosti vzrokov. Tako jim pač bolj paše.

Pavel Fonda bi gotovo postavil stro- 
kovnejšo diagnozo, jaz bom takole po
vedal: Več kot italijanskim nacionalis
tom, ki doslej niso kaj dosti dali nate 
v množičnih oblikah, greš na živce 
slovenski malomeščanski in filistrski 
miselnosti, ki ti ne odpušča, da ji trkaš 
na vest. Koliko priimkov misliš, da se 
bo spremenilo v izvirno obliko in koli
ko prošenj za prepustnice bo odslej v 
slovenščini zaradi sedanjega psevdo- 
revolucionarnega navdušenja, ki je za
jelo tudi nekatere izmed tistih, ki so

SSŠ o stavkah Predvolilna pogovora s članoma zavodnih svetov
in šolskih volitvah

Odbor Sindikata slovenske šole, taj
ništvo Trst, je na svoji zadnji seji potr
dil uspešnost stavkovnega gibanja za 
blokado ocenjevalnih sej na nižjih in 
višjih srednjih šolah, ki jo je oklical 
SSŠ 15. februarja s trajanjem do konca 
meseca. Na osnovnih šolah se blokada 
omejuje na razdelitev spričeval-sporo- 
čil staršem, ker na osnovnih šolah ni 
ocenjevalnih sej.

Na seji so ocenili kot uspeh stavke 
in manifestacije za uzakonitev rabe 
slovenskega jezika, v podporo boju 
Sama Pahorja in za samostojne šolske 
zborne organe. Obžalovali so tudi za
stoj na vseh stopnjah zakonodajne in 
izvršne oblasti pri reševanju šolskih 
problemov ter zahtevali prednostno 
vlaganje sredstev za šolstvo za bolj 
kvalificirano in aktualno šolsko po
nudbo ter boljšo in priznano kvalifika
cijo šolskega osebja.

SSŠ polno soglaša z zahtevami vse
državnih šolskih sindikatov in jim iz
raža solidarnost ob stavki, oklicani za 
soboto, 27. t. m., čeprav se ji SSŠ ne 
pridruži, ker je že v stavkovnem giba
nju.

SSŠ vabi učiteljske in profesorske 
zbore, ki niso še točno določili upora
be 210 ur po smernicah zadnje delov
ne pogodbe, da to v najkrajšem času 
storijo. Istočasno vabi učitelje in pro
fesorje, da v dneh, ko potekajo na šo
lah volitve, razpravljajo po razredih o 
zbornih organih ter o našem vzdržanju 
pri volitvah.

Kljub vsemu pozitivno mnenje 
o šolskih zbornih organih

O volitvah za obnovo zavodnih svetov in svetov didak
tičnega ravnateljstva smo pisali iz različnih zornih kotov. 
Danes smo se pogovorili s staršema, ki sta bila aktivno 
vključena v zavodna sveta in se tako neposredno seznanili, 
kako delujejo zborni organi in kje so njihove meje.

Prvi pogovor smo imeli z Brunom Ruplom, predsedni
kom zavodnega sveta trgovskega tehničnega zavoda Žiga 
Zois. Povedal nam je naslednje:

»Delo našega zavodnega sveta je potekalo v najboljšem 
redu. Težave so nastajale ob koncu šolskega leta, ko so bili 
profesorji obremenjeni s sejami, dijaki z učenjem, na svoj 
način pa smo bili "obremenjeni" tudi sami starši. Drugače 
smo se redno sestajali, saj problemov ni malo. Odobriti je 
bilo treba finančno plat in seveda tudi administrativne uk
repe. Skratka, naše delo je šlo od šolske bilance pa do 
nakupov in izletov.

Tu se seveda odpira vprašanje pristojnosti. V bistvu so 
pristojnosti formalne. Vzemimo na primer izlete; načrte za
nje je izdelal profesorski zbor, mi smo jih odobrili ali pa ne. 
Mnenje je bilo treba oddati tudi glede administracije, ven
dar so to dokaj zapletene stvari. Mi, sami nismo imeli tak
šnega potenciala, da bi se lahko lotevali bilance, ki nikakor 
ni majhna, saj upošteva tudi plače profesorjev. Res je, da 
gre za postavke, ki so jasno določene. Poudariti pa moram, 
da smo na naši, slovenski šoli vzpostavili dober dialog z 
vsemi komponentami in skupaj smo lahko marsikaj naredi
li.

Izletniki Primorskega dnevnika v Avstralijo so se 
nam po telefonu oglasili iz Melbourna s sporočilom, 
da so srečno dopotovali in da se vsi odlično počuti
jo. Za mnoge je bil prihod še posebno veselo doži
vetje, ker so jih tam čakali sorodniki.

Govori se, da bo prišlo do zakonskih sprememb, ki naj 
bi vnesle marsikateri popravek. Dejstvo je, da je zakon, o 
šolskih zbornih organih zastarel, kot je zastarel tudi itali
janski šolski ustroj, o šolski reformi govorimo že veliko let.

Kljub določenim opazkam pa želim poudariti, da bi mo
rali starši množično na volitve. Udeležba bi morala biti 
številnejša od tiste, ki smo jo zabeležili, ko smo obnavljali 
razredne svete. Zaupati moramo v to, da z našo prisotnostjo 
dokažemo skrb za našo šolo in da hkrati množično zahteva
mo bolj demokratični šolski ustroj.«

Olga Lupine, članica zavodnega sveta znanstvenega li
ceja France Prešeren, je o svojih izkušnjah v tamkajšnjem 
zavodnem svetu menila naslednje:

»Naš zavodni svet se je precej aktivno vključeval v de
lovanje šole. Večjih težav ni bilo. Ravnateljica nam je veli
ko pomagala, brez težav smo vzpostavili stike s profesor
skim zborom, seveda so pristojnosti zavodnih svetov omeje
ne, čeprav se lahko v pravilnem vzdušju marsikaj naredi. 
Mi smo lahko marsikatero zamisel uresničili. Pred časom se 
je na primer pojavil problem prostorov, predlagali smo za
časno rešitev in ta je bila potem sprejeta. Seveda obstajajo 
problemi, lahko bi še več dosegli. Starši nismo vedno tako 
vključeni v šolsko življenje, da bi lahko vedno dajali dobre 
in tudi potrebne predloge. Nismo bili brez »omejitev«, čep
rav je ravnateljica skrbela, da smo razpolagali z vsemi in
formacijami in nam je znala tudi marsikaj svetovati. Skrat
ka, ustvarili smo dobre in vzpodbudne odnose.

Do veljave so prišli tudi dijaki. Njihovi predstavniki so 
bili dobro pripravljeni, učinkovito so posegali v razpravo in 
utemeljeno izražali svoja mnenja, čeprav ni rečeno, da so 
imeli vedno prav; to je seveda v vsaki razpravi normalno. 
Če bi želela napraviti obračun delovanja, moram povedati, 
da je pozitiven in da sem odnesla dober vtis.«

Prva seja novoizvoljene komisije

Slovenski socialisti za krepitev 
dela skupne slovenske delegacije
V ponedeljek se je sestala novoizvo

ljena slovenska komisija tržaške fede
racije PSI. Kot je rečeno v tiskovnem 
poročilu s seje, so prisotni najprej go
vorili o pripravah na Deželno konfe
renco slovenskih socialistov, ki bo v 
nedeljo, 28. februarja, ob 9. uri v Kul
turnem domu v Gorici. Poleg organi
zacijskih problemov je bilo treba do
ločiti nekaj vprašanj, ki bodo karakte- 
rizirala uvodno politično poročilo. 
Razprava je tekla tudi o vsebini po
krajinskega poročila za tržaško federa
cijo.

Na sestanku so člani komisije raz
pravljali o vprašanju in delu skupne 
slovenske delegacije. Prevladalo je 
mnenje, kot piše v poročilu, da je zlas
ti v tem trenutku boja slovenske na
rodnostne skupnosti v naši deželi ta 
skupni in reprezentativni organ bis
tveno važen in je treba napeti vse sile, 
da se obnovi in uveljavi njegovo delo
vanje. Kot predstavniki Socialistične 
stranke v njem so bili imenovani Voj
ko Kocman, Branko Pahor in Igor 
Tuta.

Člani so nato razpravljali še o važ
nosti šolske problematike za sloven
sko manjšino in o nujnosti, da se po
sveti večja pozornost sestankom in 
delu skupnega slovenskega šolskega 
odbora. Ob koncu tega razčlenjenega 
in občasno razgibanega razgovora - je

še rečeno v tiskovni noti slovenske 
komisije pri tržaški federaciji PSI - so 
člani komisije razpravljali o novem 
zakonskem predlogu PSI o »Posebnih 
normah za zaščito slovenske jezikovne 
skupnosti v tržaški, videmski in goriš- 
ki pokrajini«. Člani so izrazili zado
voljstvo nad predstavitvijo tega doku
menta PSI v Parlamentu in tudi zado
voljstvo nad njegovo vsebino. Vendar 
je bila poglobljena razprava o vsebini 
in o bodoči strategiji stranke preneše- 
na na kasnejši datum, ko se bodo člani 
komisije srečali z vodstvom tržaške in 
deželne federacije PSI.

Na začetku sestanka nove slovenske 
komisije pa so bili izvoljeni tudi njeni 
novi organi za tržaško pokrajino. Za 
načelnika slovenske komisije je bil 
enoglasno potrjen Branko Pahor, ki je 
tudi v težkih situacijah v splošno za
dovoljstvo uspešno vodil dosedanje 
delo slovenskih socialistov. Poleg nje
ga so bili v ožji odbor izvoljeni Fili- 
bert Benedetič, Vojko Kocman, Boris 
Simoneta in Igor Tuta. Poleg omenje
nih pa sestavljajo novo slovensko ko
misijo pri tržaški federaciji PSI Viljem 
Bandi, Marčelo Čok, Dario Jagodic, 
Stanislav Kariž, Dušan Košuta, Neda 
Lah, Rossana Petaros, Slavko Prašelj, 
Igor Štoka in Edi Zobec. Slovenska 
komisija se je potemtakem obnovila 
za tretjino svojih članov.

Luca Carboni očaral 
tržaške najstnice

Luca Carboni spada med mlajše 
italijanske kantavtorje. Rodil se je 
pred 25 leti v Bologni, tu je v družbi 
»mentorja« Lucia Dalle prehodil svoje 
prve glasbene korake. Po prvi veliki 
plošči, ki jo je bil posnel pred petimi 
leti, je izdal še dve, prav zadnja 
»Luca Carboni« pa ga je pripeljala do 
velikega uspeha. Z njo se je povzpel 
v sam vrh italijanske lestvice najbolj 
prodanih plošč.

Na krilih sedanje slave je v torek 
nastopil v nabito polnem tržaškem 
gledališču Rossetti. »Novi mit italijan
skih mladoletnikov«, kot ga je poime
noval ugledni Corriere della sera, je 
privabil v dvorano toliko najstnikov, 
da smo se sprva kar začudili, da pre
more Trst — mesto starih — toliko 
mladine. Dekleta, ki so bila po pred
videvanjih v velikanski večini, so pri
pravila pevcu z vriskanjem, skandira
njem njegovega imena, ponavljanjem, 
da je »najboljši« in »edinstven«, kar 
se da topel sprejem.

Carboni jih je najprej popeljal v za
sanjani svet Uspavanke, potem je 
mladim »razložil«, kako je treba ljubi
ti ženske. V rockerski Li vedi je nasli
kal bolonjski glasbeni svet izpred ne
kaj let,- pesem Caro Gesù je predsta
vil kot ironično molitev študenta (ki v 
pesmi prosi boga, »naj mu dovoli 
vstopiti v biznis«),

V drugem, živahnejšem delu so bile 
na vrsti njegove najbolj znane sklad
be. Pesem Vieni a vivere con me in 
avtobiografsko Silvia, lo sai so mladi 
zapeli z njihovim ljubljencem. S tema

in tudi z drugimi pesmimi se je Car
boni, ki so ga topli aplavzi ob sklepu 
koncerta vendarle spet priklicali na 
oder, izkazal za kantavtorja z dobro 
glasbeno podlago, ki ima mladim 
marsikaj povedati. Pri tem ne zapade 
v banalnosti, kar v tem sanremskem 
vzdušju, ki preveva svet italijanske 
lahke glasbe, ni malo.

Ob začetku koncerta je Carboni po
udaril, da mu je Trst pri srcu, saj je tu 
začel svojo prvo italijansko turnejo: 
na Gradu mu je prisluhnilo 30 ljudi. 
Od takrat — minilo je skoraj pet let 
— se je marsikaj spremenilo...

ga zamudili leta 1954 (tržaško vpraša
nje), leta 1965 (STEDO), leta 1968 (za
prtje tržaških ladjedelnic)? Izkušnja 
uči, da ne bo posledic. Pred svojim na
rodnostnim oltarčkom in preko meje 
pa se bo marsikdo kitil s tvojim cvet
jem in bo ponosneje govoril o naši (ne 
svoji) borbeni neomagljivosti.

Vedeti moraš, da je bilo precej bi
rokratskih pomislekov o tem, ali je 
umestno, primerno, dojemljivo, da gre 
delegacija na deželno upravo zahtevat 
tvojo izpustitev in terjat pravico, kot 
tudi o tem, ali je umestno, da sem ne
pooblaščen predstavljal Goriško v de
legaciji, ker sem se slučajno znašel v 
Trstu na manifestaciji. Tudi sicer je 
bilo nekaj znakov, ki kažejo na to, da 
je za mnoge umik sinonim omikanega 
vedenja.

Vedeti pa tudi moraš, da je smisel 
za pobudo pri posameznikih izredno 
bogat, le množico morajo imeti okoli 
sebe. Tega je bilo v dneh tvojega pri
pora dosti, kar je v popolnem nasprot
ju z lekarniškim tehtanjem in iska
njem ravnotežij med raznoraznimi us
tanovami, organizacijami in stranka
mi. Sprašujem se in sprašujem tebe, če 
ti je kaj znano, zakaj je cela protestna 
akcija izpadla samo šolniško. Saj nisi 
zašel v težave po svoji strokovni plati 
in zaradi službe. Ali so se zvezne, 
svetne in strankarske strukture bale 
ena druge in druga tretje itd., da ni 
niti ena pozvala ljudi na ulice? V ča
sih, ko nismo bili toliko enotni, smo 
tekmovali med seboj, kdo bo čimprej 
in pred drugim kaj napravil. Zdaj se 
dogaja, da zaradi vljudnosti eden do 
drugega, drugi do tretjega itd. in bo
jazni pred'zamero ostajamo nemočni 
in čakamo, čakamo, čakamo. Tako ne
komu prekipi, sledi tvojemu zgledu in 
se premakne. Takrat se vsi zavemo, da 
smo samo čakali na znak.

Vedno sem bil za dogovorjene po
bude, če pa teh nismo od Travnika da
lje zmožni - od takrat so pretekla štiri 
leta (sic!) - potem naj cvete sto cvetov 
in naj živi osebna pobuda posamezni
ka. Kljub vsemu bo učinkovitejša od 
odrevenelosti, ki izhaja iz prenašanja 
odgovornosti.

ALDO RUPEL

* * *

Odprto pismo profesorja Alda Rup
la odpira nekaj nevarnih dilem, ker 
temelji na nekaterih netočnih trdit
vah.

Vprašljiva je trditev, da je prizade
vanje prof. Sama Pahorja povsem osa- 
meljen in izoliran primer med Sloven
ci v zamejstvu. To ni točno, saj ni rav
no malo slovenskih ljudi, ki občujejo 
z oblastmi v slovenščini, in pogosto 
tudi uspešno, vendar okrog teh prime
rov ni nobenega hrupa. Samohodec 
Pahor je res pogosto utrl pot. Pri tem 
pa ne smemo pozabiti na številne slo
venske krajevne upravitelje, ki so v 
slovenskih okoliških občinah na Tr
žaškem in Goriškem uvedli dvojezič
no poslovanje in ki so v tej smeri ne
kaj vseeno dosegli tudi v nekaterih 
vaseh tržaške občine.

Drugo, morda še važnejše vpraša
nje se nanaša na krivdo. To vprašanje 
prihaja pogosto do izraza tudi v dru
gih pismih uredništvu, kot da bi bili 
za vse, kar se nam slabega dogaja, 
sami krivi. Niso krive oblasti, ni kriv 
sistem, ki onemogoča rabo slovenšči
ne v italijanski javnosti. Zaradi raz
ličnih pogledov na to, kako je treba 
reševati probleme (ali morda zaradi 
povsem napačnega in nesprejemljive
ga samoobtoževanja), naj bi bili za 
vse slabo krivi mi Slovenci. To ni toč
no. Slovenci smo kot manjšina izred
no mnogo naredili, naše prizadevanje 
je vztrajno, dosledno in dolgoročno. 
Samopomilovanje, obtoževanje same
ga sebe pa ni samo napačno, temveč 
predvsem izredno škodljivo. Prav na
sprotno, potrebna je skupna mobiliza
cija, enotnost v akcijskih naporih. Vse 
to je težavno in zapleteno, vendar 
edini porok za uspeh.

In končno: pobuda posameznika je 
res dragocena, moramo jo podpirati, 
toda ni in ne more biti edina. Nujna 
je pobuda in napor vseh organizira
nih sil, organizacij, strank itd., ki smo 
si jih Slovenci v osvobodilnem boja 
in v povojnem razdobju ustvarili. Ni 
važno, kdo stvari sproži.

Primer pravične zahteve, grobega 
policijskega ravnanja in krivične ob
sodbe slovenskega človeka se zato ne 
sme izroditi v medsebojne obračune, 
morda celo v zmerjanja in v razbija
nje in šibitev vsega pozitivnega, kar 
je bilo doslej ustvarjeno med Sloven
ci v Italiji. Ta primer nikakor ne sme 
(predvsem zaradi možnih zlorab) slu
žiti za šibitev že tako onesnaženegu 
ozračja sožitja in razumevanja. Prav 
nasprotno, služiti mora kot spodbuda 
in mobilizacija za uveljavljanje pre
vie, za rabo slovenščine v javnosti, za 
pozitivno združitev slovenskih ljudi- 

BOGO SAMSA
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Ob »predkriznem stanju« na nabrežinski Občini

Brezigar: Nujno je razčiščenje 
že pred ponedeljkovo sejo sveta

»Predkrizno stanje«, ki'označuje politične odnose v de- 
vinsko-nabrežinski občini, je treba rešiti brez vsakih zavla
čevanj. »Razčiščenje« med strankami večinske koalicije 
mora biti zaključeno že na ponedeljkovi seji občinskega 
sveta pri glasovanju o letošnjem proračunu, na kateri se 
mora pokazati, ali večina še obstaja ali ne. »Ne bom več 
pristal na take kompromisne rešitve, na kakršne sem bil 
prisiljen na zadnji seji občinskega sveta pretekli petek,« je 
dejal devinsko-nabrežinski župan Bojan Brezigar na včeraj
šnji tiskovni konferenci, ki jo je sklical nalašč pred sinoč
njim ponovnim sestankom med krajevnimi tajništvi Sloven
ske skupnosti, PSI in KD, s katerega naj bi prišla odločitev, 
ali nadaljuje sedanja uprava z delom ali ne.

»Seja preteklega petka je zadobila, po napovedi načelni
ka svetovalske skupine PSI, da si pridržuje odločitev glede 
glasovanja o proračunu v pričakovanju razjasnitve med 
strankami večine, ki je v teku,« je poudaril Brezigar, »jasen 
politični značaj, ki gre mimo upravne pomembnosti prora
čuna. Ne glede na izid nocojšnjega srečanja (med tajništvi 
večine) hočem zato povedati svoje mnenje in izraziti svoje 
ocene o nastalem položaju in njegovih posledicah.«

»V prihodnjih mesecih čaka občinsko upravo mnogo po
membnega dela,« je naglasil Brezigar, »treba je v kratkih 
rokih rešiti nekaj nujnih problemov, ki zadevajo javno in 
zasebno pobudo. Gre za nekatere večje naložbe za ureditev 
javne razsvetljave, grezničnega omrežja, zlasti pa za pove
zavo občinskega ozemlja s plinskim omrežjem, za posege 
pri zaščiti okolja, pri javnem skrbstvu, pri otroških vrtcih. 
Občina mora tudi primerno spremljati nekatere zasebne 
pobude na področju obrtništva, ribolova in ribogojstva, kot 
tudi skrbno slediti vsem pobudam drugih krajevnih uprav, 
predvsem Pokrajine, na ozemlju devinsko-nabrežinske ob
čine. Med drugim je treba tudi upoštevati, da bo družba 
Finsepol v nekaj tednih predstavila prve načrte za ureditev

Sesljanskega zaliva, pri čemer je treba upoštevati prednos
tni pomen, ki ga je Občina priznala tej pobudi.«

»Vse te naloge terjajo trdno upravo, ki naj uživa zaupa
nje občinske skupščine,« je poudaril devinsko-nabrežinski 
župan, »ki ga pa postavljajo na kocko polemike, ki so se 
javno prikazale na zadnji seji občinskega sveta in grozijo 
postaviti upravljanje na nerealne baze.« Upoštevati je tudi 
treba, da si je devinsko-nabrežinska občinska uprava v za
dnjih letih pridobila sloves učinkovitosti, z vrsto uspešnih 
iniciativ, od manifestacij za drugo tisočletje kamnarske de
javnosti do sodelovanja na rimski razstavi »Sto občin male 
velike Italije«, odprtja Sesljanskega zaliva za javno kopanje 
in realizacije (v sodelovanju s Pokrajino) Rilkejeve steze v 
Devinu, kot tudi z nedavno pobudo za ločeno pobiranje 
papirnatih odpadkov.

Osnovni temi, s katerima se mora občinska uprava v 
Devinu-Nabrežini soočati, sta po Brezigarjevem mnenju 
razvoj in sožitje med obema skupnostima, ki na tem ozem
lju prebivata. »Za to smo doslej delali požrtvovalno in za
vzeto, in okrog teh tem se mora tudi razvijati politična 
razprava o proračunu.« Župan je poudaril, da je vedno spre
jemal politično soočanje, ne more pa dovoliti, da bi se spre
vrglo v škodo za Občino in njeno redno delo. »Nisem torej 
pripravljen na nova zavlačevanja v občinskem svetu: če 
obstaja še večina, naj odobri proračun, nakar sem priprav
ljen odstopiti skupaj z odborom, da opravimo zahtevano 
"preverjanje"; če pa večine ni več, naj odbor odstopi, da ne 
zamrzne upravnega delovanja.«

»V ponedeljek mora torej občinski svet glasovati o pro
računu,« je zaključil Brezigar, »ker ni mogoče sprejeti no
vih odlašanj, kar je že izzvalo "upravičeno kritiko opozicije 
in javnosti", in tudi ni mogoče špekulirati na možnost pred
časne razpustitve skupščine, "kgr bi si nekateri obetali od 
tega koristi".«

Z zborovanja proti rasni diskriminaciji

Odprava apartheida predpogoj 
za razvoj afriške celine

Govorniško omizje na včerajšnjem zborovanju

V Južni Afriki stalno narašča nasilje 
belopolte oblasti nad črnim delom 
prebivalstva: od včeraj je vest, da je 
Bothova vlada ukinila 15 organizacij 
za boj proti rasni diskriminaciji in 
močno okrnila delovanje največje sin
dikalne organizacije COSATU. S temi 
ugotovitvami je član italijanskega 
vsedržavnega Koordinacijskega odbo
ra proti apartheidu Enrico Dodi začel 
včerajšnje zborovanje proti rasni dis
kriminaciji, za katerega so dali pobu
do Mirovni odbor študentov in Itali
jansko - afriško združenje s Tržaške 
univerze, krožek ARCI, Center za razi-

Kitajska se zanima 
za naše pristanišče

Te dni je bil gost Avtonomne prista
niške ustanove svetovalec za trgovin
sko izmenjavo z LR Kitajsko Zhu Chu
bai, ki si je ogledal pristaniške struk
ture, zlasti kavni silos. Zhu Chubai se 
je srečal tudi z zastopniki pristaniške 
finančne družbe Finporto. V pogovoru 
s predsednikom Pristaniške ustanove 
Zanettijem je Zhu Chubai potrdil za
nimanje Kitajske za sodelovanje s tr
žaškim pristaniščem.

Na sedmem pomolu pristanišča pa 
so v preteklih dneh raztovorili izreden 
tovor. V Trst je prispel z japonsko lad
jo Hakata, tehta pa dobrih 178 ton. 
Kijub izredni teži in velikosti (llm x 
A8 x 3,8), so tovor, ki je namenjen To
varni velikih motorjev, postavili na 
suho v pičlih dveh urah.

Burja, dež in sneg niso povzročili večjih težav

Zima je (plaho) pokazala zobe

Obvestilo 
Kmečke zveze

Kot smo že poročali, bo čez tri 
dni zapadel rok za vlaganje pro
šenj na Kraško gorsko skupnost 
za letošnji tretji obrok dopolnilne 
odškodnine. Za sestavljanje pro
šenj prireja Kmečka zveza danes 
se en sestanek, ki bo v Bazoviš
kem domu v Bazovici od 18. do 
19. ure in na katerem naj se zgla
dijo interesenti iz Gropade, Padrič 
ju Bazovice. Ker bodo na sestan
ku tudi overovljali podpise, KZ 
pPozarja vse interesente, naj ima
jo s seboj veljaven osebni doku
ment.

Letošnjo zimo bodo vremenoslovci 
prav gotovo vključili med rekordne, 
saj pravijo, da tako milih temperatur 
že desetletja niso zabeležili. Še do 
včeraj je namreč kazalo, da bomo v 
koledarsko pomlad prestopili, ne da bi 
okusili ostrine pravega mraza, navdu
šenje pa se je že v zgodnjih jutranjih 
urah poleglo, zlasti ko so se na Krasu 
pokazale prve snežinke. Potem ko je 
vso noč deževalo, se je zjutraj pojavila

še burja in potisnila temperaturo proti 
ničli.

V mestnem središču ni bilo opaziti 
večjih sprememb, saj je tu le deževalo. 
Namesto snega se je pojavila burja, ki 
se ni usmilila meščanov: že sredi dne
va so njeni sunki namreč dosegli 
krepkih 60 kilometrov na uro. Kraška 
planota pa se je v kratkem času in na 
veliko veselje otročadi pobelila s sne
gom. V Trstu so opoldan namerili 4

stopinje Celzija, Kraševci pa so se ta
krat, kot rečeno, že spogledovali s top- 
lomersko ničlo. V prometu ni bilo več
jih zastojev, pa tudi hujših nezgod ne. 
Le v redkih primerih je mokra in za
snežena cesta izdala voznike. Tako je 
popoldne na Opčinah prav pri Obelis
ku prišlo do slikovite nesreče, ki pa ni 
imela posledic za voznika. Avto, ki je 
peljal proti Trstu, je takoj po ovinku 
zašel s cestišča, prebil obcestno ograjo 
in se prevrnil na tir openskega tram
vaja, ki je šele po eni uri lahko spet 
normalno vozil.

Na glavnih mestnih vpadnicah so 
celo zabeležili manjši promet kot si
cer. Onstran meje, od Sežane naprej, 
je namreč kar divje snežilo, tako da se 
je le malokdo odpravil zdoma. Okrog 
13. ure so bili jugoslovanski prometni
ki primorani zapreti za promet cesto, 
ki pelje iz avtoterminala na Fernetičih 
proti Ljubljani, prav tako je bilo sko
raj nemogoče voziti po cesti od Peska 
proti Kozini.

Čeprav vremenske napovedi za pri
hodnje dni niso kdove kako obetavne, 
grozijo namreč z ohladitvami in snež
nimi padavinami v višjih legah, so se 
vremenske razmere v naših krajih že v 
popoldanskih urah znatno izboljšale. 
Oblaki so se nekako razpodili, tako da 
se ni bati večjih nevšečnosti. Zapozne
le "vzdihljaje" starke Zime pa je naš 
fotograf Davorin Križmančič mojstrsko 
ujel v objektiv v Bazovici in okolici.

Študenta filozofske fakultete iz Ljubljane gosta S K

Dosežki in zmote sodobne 
arheološke znanosti

sk študenta ljubljanske filozof-
nim taJ*.u’tdte sta v torek maloštevil- 
ojjj. °biskovalcem Slovenskega kluba 
dosid^la P°iemr smisel, zmote in 
prfzke sodobne arheološke znanosti.

ra9 Novakovič se je v svoji razlo
čen as or>H na strukturalistično kon- 
jasn’j0 arboologije in je uvodoma po- 
ideni Pr‘sotnim njeno povezavo z 
ob,pl.°?90- Vsaka znanost sicer teži k 
n0 tlvr}ostf a njena vsebina je nuj
ni _. neizbežno subjektivna. Arheolo- 
Pa brezosebni strokovnjaki, pač 
toj-e; lod/e, ki živijo v družbi in so 
Ostalin .. vPliv°m njenih zakonov in 
njih’ ni’i modelov. Zaradi tega so 
vinske ''N0d°vinske — in prazgodo- 

Vs , . zmote povsem razumljive, 
že n, Jn0 znanosti pogujuje obenem 
Jogi/p ‘1° or9anizacijska sfera. Arheo- 
eksaktnVeda ne moremo uvrstiti med 
nje ni e vede, saj tu eksperimentira- 
Predrr}otm°3°^e' Ze zaradi samega 
host hif ,sv?ie raziskave ima ta zna
lec nni,tjČno strukturo; raziskova- 
z9odnJin arei^th obdobij človekove 
le na rin 6 Se ’aIlko v glavnem opira 
krat nnf?eYe' ki so med seboj več- 
Vseda (p krizne. Naravna posledica 
mi »žo,„9a le spopad, boj med razni- 
°l°gije lK za uveijavitev svoje ide-

vidika °sociÌ<i r<rsno Pogojujeta dva 
mo, da se 1 m rasnL Vedeti mora- 
dkvarjain f !a- vec’a vse do danes 
siojev Knfrefzno s kulturo višjih 

zadeva drugi aspekt pa je

treba poudariti, da so znanstveniki 
arheologijo večkrat zlorabljali (in to 
ne vedno namerno) za samopotrditev 
zgodovinske premoči svojega naroda.

Marko Frelih je drugi del predava
nja postavil v konkretnejšo luč. Pri
sotnim je predstavil diapozitive o naj
pomembnejših arheoloških najdbiščih 
v Sloveniji. Poudaril je, da so se slo
venski arheologi doslej vse preveč 
posvečali koliščarski kulturi, skoro 
povsem pa zanemarili starejšo in 
mlajšo poselitev ljubljanskega barja.

V DSI predaval 
slovenski duhovnik 
iz Argentine

Prireditelji rednih večerov v Druš
tvu slovenskih izobražencev so v po
nedeljek povabili medse dr. Alojza 
Starca, delegata ljubljanskega škofa za 
slovenske vernike v Argentini. Gost je 
posredoval prisotnim nekaj podatkov 
o kulturnem, verskem in narodnos
tnem življenju priseljencev v tej juž
noameriški državi. Svoje predavanje 
je g. Starc opremil z bistvenimi zgodo
vinskimi in zemljepisnimi podatki, ter 
posvetil nekaj besed političnemu us
troju države. Občinstvo je seznanil z 
vlogo cerkve v argentinski družbi in z 
živo ohranjeno narodnostno zavestjo 
slovenskih priseljencev.

Mali Gianpiero iz Špetra je še v reaktivni komi

Hitri prevoz s helikopterjem 
rešil sedemletnega otroka

Helikopter se vedno bolj uveljavlja 
kot najprimernejše sredstvo za prevoz 
hudih bolnikov. Tudi včeraj je bil hit
ri prevoz s helikopterjem odločilen za 
življenje sedemletnega otroka, ki so 
ga dopoldne prepeljali v otroško bol
nišnico Burlo Garofolo. Mali Gianpie
ro Lesizza iz Špetra je prispel v Trst, 
ko je že bil v smrtni nevarnosti. Nujno 
je potreboval visoko specializirano 
zdravniško in tehnološko pomoč, ki so 
mu jo v naši deželi lahko nudili le v 
Trstu. Da bi bil zdravniški poseg čim 
učinkovitejši, pa je bil seveda nujno 
potreben tudi hiter prevoz. Tega je 
včeraj opravil helikopter družbe Elif- 
riulia. Mali Gianpiero zaenkrat ni po
vsem izven smrtne nevarnosti, zdrav
niki pa so optimisti glede nadaljnjega 
poteka njegove bolezni.

Ko so ga zdravniki otroške bolnice 
sprejeli, je bil sedemletni bolnik v ne
zavesti. Bila je to zadnja stopnja že
lodčnega in črevesnega vnetja (gastro- 
enteritisa), ki se je pojavila pri otroku 
v nedeljo popoldne, ko je Gianpiera 
začelo hudo zvijati v trebuhu. Kmalu 
zatem pa se je pojavilo bruhanje, ki ga 
je spremljala huda driska. Ker domači 
pripomočki niso zalegli, so ga starši v 
ponedeljek zjutraj peljali k zdravniku, 
ki je ugotovil, da ima deček gastroen- 
teritis. Kljub injekciji pa se Gianpiero- 
vo zdravje ni izboljšalo: deček je že v 
torek zvečer dobil močne trebušne 
krče in ni več mokril. Včeraj zjutraj so 
slednjič odločili, da malčka prepeljejo 
v Trst, kjer bi lahko bil deležen us

trezne pomoči. Gianpierov očka, 41- 
letni Giovanni, se pri tem ni poslužil 
navadnih poti (prefektura, vojaški he
likopterji itd.), pač pa se je takoj obr
nil na svojega znanca - upravnika 
družbe Elifriulia, ki mu je takoj dal na 
razpolago helikopter.

Po 15-minutnem poletu je helikop
ter okrog 11. ure pristal na pomolu 
Audace, kjer je že čakal rešilec. Gian
piero je v pičli uri prispel v Burlo Ga
rofolo, kjer ga je vzel v varstvo zdrav
nik Mauro Pocecco. Na oddelku pedi
atrične klinike, ki ga vodi Franco Pa- 
nizzon, so ugotovili, da je bil Gianpie
rov organizem zaradi hude driske 
močno dehidriran in da je ena ledvica 
že odpovedala. V prvih popoldanskih 
urah so mu zato najprej skušali poma
gati z infuzijami vode in mineralnih 
snovi, ker pa ukrep ni sprožil naravne 
reakcije in ledvica ni začela samostoj
no delovati, so ga v večernih urah 
podvrgli dializi. Danes naj bi Gianpie
ro že bil izven smrtne nevarnosti, 
zdravniki pa niso mogli napovedati, 
če bodo njegove ledvice povsem 
ozdravele.

Zdravnike pa bolj zaskrbljuje deč
kovo možgansko delovanje. Zaradi 
splošnega šoka in dehidracije je nje
gov metabolizem namreč izgubil rav
novesje, kar je negativno vplivalo tudi 
na možgane. Včeraj popoldne je elek- 
troencefalogram pokazal, da ima de
ček možganske motnje in da je v re
aktivni komi. (bg)

skovanje in načrtovanje pobud za raz
voj tretjega sveta ter tržaška federaci
ja'CGIL. Dodi je poudaril, da je Italija 
med tistimi državami, ki niso ukinile 
diplomatskih in ekonomskih odnosov 
s to državo. Na mednarodni konferen
ci, ki jo je v Tanzaniji priredila de
cembra lani afriška organizacija Nati
onal Afričan Congress, je nadaljeval 
Dodi, je sicer bil prisoten italijanski 
veleposlanik, vendar potrebno je, da 
italijanska vlada zavzame radikalnejša 
in jasnejša stališča do problema apar
theida. Italija je namreč danes med 
tistimi razvitimi državami, ki še vzdr
žujejo zelo živahne trgovske stike z 
Južnoafriško republiko (v tržaškem 
pristanišču na primer redno pristajajo 
ladje s tovori južnoafriškega premo
ga).

Član Urada CGIL za mednarodna 
vprašanja Cristopher Gilmor je podčr
tal pomen solidarnosti z afriškimi or
ganizacijami, ki se bojujejo za uvelja
vitev svojih pravic. Solidarnost pa je 
lahko resnično učinkovita le pod po
gojem, da se vse razvite države enotno 
odpovedo vsakršnemu stiku z južnoaf
riško, državo, bodisi ekonomskemu kot 
političnemu. Predstavnik afriške orga
nizacije ANC v Italiji Benny Nata je 
nato orisal nečloveški položaj, v kate
rem živi večina južnoafriškega prebi
valstva, saj Bothova rasistična vlada, 
poleg tega, da iz dneva v dan stopnju
je represivne ukrepe nad temnopoltim 
delom prebivalstva, pritiska tudi na 
sosednje neodvisne države in jim gro
zi z vojaškimi napadi. Po mnenju Ben- 
nya Nata se razviti svet mora zaveda
ti, da je nemogoče spopadati se s kate
rokoli afriško problematiko, če se prej 
ne reši vprašanja rasne diskrimanicije 
v Južni Afriki. Odprava apartheida ni 
namreč le osnovna predpostavka za 
razvoj afriške celine, ampak tudi po
goj za popolnejšo suverenost demok
ratične ureditve razvitih držav.

Po banalnem trčenju 
so zapele pesti

Na Korzu pride do banalnega trče
nja in že se voznika začneta obdelova
ti s pestmi in nogami, tako da ju mo
rajo naposled redarji pospremiti v 
glavno bolnišnico ha prvo pomoč. Pre
pir se je razvnel včeraj popoldne ne
kaj pred 17. uro na Korzu pri semafor
ju pred Trgom Goldoni. 21-letnemu 
Tržačanu Ovidiu Giorgianiju iz Ul. 
Valmaura 57 je prekipela kri, ko je ob 
njegov avto trčilo jugoslovansko vozi
lo, ki ga je upravljal 31-letni Izolčan 
Zvonimir Zubač. Voznika sta po trče
nju stopila iz avtomobilov, a nista se 
dokopala do sporazuma o krivci: zače
la sta se suvati in porivati. Redarji 
niso mogli ugotoviti, kdo je začel, Gi- 
orgiani pa je že več let znan policiji 
zaradi svojega nasilnega obnašanja na 
cesti. V bolnišnici so Zubaču napove
dali, da se bo zaradi udarcev zdravil 
osem dni, Giorgiani pa bo okreval že 
v treh dneh.

t Nenadoma nas je zapustil naš 
najdražji t

Giusto (Just) 
Raccar

Pogreb bo jutri, 26. t. m„ ob 10.15 iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice.

Žalostno vest sporočajo žena Mar
cela, sin Stelio, snaha Rasta, vnuka 
Andrej in Tatjana ter drugo sorod
stvo.

Trst, Ljubljana, 25. februarja 1988



stran 8 □ tržaški dnevnik PRIMORSKI DNEVNIK — 25. februarja 1988

Izlet TPPZ
v Dalmacijo
Tržaški partizanski pevski zbor in 

sekcija VZPI-ANPI Bidovec, Marušič, 
Miloš in Valenčič organizirata, ob so
delovanju odbora prekomorcev ZZB 
NOV iz Pirana, izlet z ladjo Slavija po 
poteh prekomorskih brigad.

Izlet bo od 23. do 27. marca, vpiso
vanje pa je vsak dan v dopoldanskih 
urah v prostorih Partizanskega doma v 
Bazovici.

»Ze pred leti smo z. našim zborom 
pripravili izlet, s katerim smo obiskali 
kraje v Italiji, kjer so nastajale preko
morske brigade, pa še kraje v Dalma
ciji, kot tudi Mostar in otok Rab. Izlet 
je bil poveza'n s koncerti našega zbora 
v Bariju in Mostarju, pa z nastopom 
na lepi spominski svečanosti na 
Rabu,« nam je povedal dirigent zbora 
Oskar Kjuder.

»Tokratni izlet ne bo tako naporen, 
saj bomo imeli le en večji nastop in 
sicer na otoku Visu, ki bo posvečen 
junaškim podvigom naših borcev. Z 
ladjo se bomo vozili do Boke Kotor
ske, obiskali bomo Cetinje, Šibenik in 
Zadar. Torej lep izlet, ki bo nudil pri
ložnost, da preživimo nekaj lepih dni 
v družbi predstavnikov odborov pre
komorcev iz matične domovine. Na 
ladji bo poskrbljeno tudi za razvedrilo 
in zabavo.«

Do sedaj se je na izlet prijavilo že 
nad 200 oseb, prav gotovo pa se jih bo 
v teh dneh vpisalo še kaj. Za izlet vpi
suje tajnik TPPZ Stanko Vodopivec.

___ gledališča___
ROSSETTI
Nocoj ob 20.30 premiera BECKETT 

KONCERTA. Besedilo: Samuel Beckett; 
izbor in interpretacija: Vittorio Frances
chi. Režija Marco Sciaccaluga. V abon
maju odrezek št. 8. 50-odstotni popust za 
abonente. Prodaja vstopnic pri osrednji 
blagajni v Pasaži Protti.

VERDI
Operna sezona 1987/88.

Jutri, 26. t. m„ ob 20. uri (red F/H) sedma 
predstava opere ARIADNA NA NAKSO- 
SU. Dirigiral bo Spiros Argiris, režiral pa 
Giulio Chazalettes. Ponovitvi bosta 28. 
februarja ter 2. marca.

V soboto, 27. t. m., bo v gledališču 
Verdi premiera Arrigove opere VRNI
TEV CASANOVE. Dirigent bo Reynald 
Giovaninetti, režiser pa Giulio Chazalet
tes.

Jutri, 26. t. m., ob 18.45 pa bo v mali 
dvorani gledališča Verdi (Ul. S. Carlo 2) 
o operi spregovoril Michelangelo ZUR- 
LETTI. Prisoten bo tudi avtor. Vstop prost.

LA CONTRADA
TEATRO CRISTALLO
Nocoj ob 20.30 bo na sporedu Flaiano- 

vo delo MELAMPQ. Režija Massimo De 
Rossi. Odrezek št. 6. Predprodaja vstop
nic pri Utatu, Pasaža Protti 2, in v gleda
lišču Cristallo eno uro pred pričetkom 
programa.

V torek, 1. marca, ob 9. in 11. uri bo 
gledališče Teatro Viaggio iz Bergama 
uprizorilo RACCONTI za vrtce in prve 
razrede osnovnih šol. V sredo in četrtek 
ob 10. uri pa bodo predstavili SCRICK za 
osnovne in srednje šole.

Obvestilo 
Kmečke zveze

Kmečka zveza prireja danes 
strokovno srečanje med krajevni
mi vrtnarji in načelnikom pokra
jinskega kmetijskega nadzorniš- 
tva v Trstu dr. Fantino. Srečanje 
bo ob 18.30 v prostorih kulturne
ga društva Kolonkovec, Ulica Že- 
njan št. 46. Na srečanju bo stro
kovnjak obrazložil rezultate ana
liz zemlje, ki jih je sponsorizirala 
Hranilnica in posojilnica na Opči
nah. Govor bo tudi o gnojenju vr
tnin.

Taborniki Rodu modrega vala 
Trst - Gorica

vabijo na predavanje z diapozitivi

UTRINKI IZ SVETOVNEGA 
SKAVTSKEGA JAMBOREEJA 

AVSTRALIJA 1988
danes, 25. t. m., ob 20.30 v Sosčevi 
hiši na Proseku.

Predaval bo Milan Pahor - 
brat Srnjak.

Vabljeni!

kino
ARISTON - Danes zaprto.
NAZIONALE IV - 16.00, 22.00 Rosso 

sangue, dram., Fr. 1987, r. L. Carax; i. 
M. Piccoli, J. Binoche, S. Reggiani.

EXCELSIOR II - 17.30, 21.45 Ti presento 
un’amica, kom., It. 1987; r. F. Massaro; 
i. Giuliana De Sio, Michele Placido.

EXCELSIOR I - 17.00, 22.15 Ragazzi per
dati (Lost boys), dram., ZDA 1987, r. J. 
Schuhmacher; i. Kiefer Sutherland, Ja- 
son Patrie.

NAZIONALE II - 16.00, 22.15 Erotic 
City, porn.,

NAZIONALE I - 16.00, 22.00 The princi
pal - Una classe violenta, dram., ZDA 
1988; r. C. Cain; i. J. Belushi, L. Grosset 
Jr.

FENICE - 16.00, 22.15 Dragnet - La reta
ta, kom., ZDA 1987; r. T. Mankiewcz; i. 
D. Aykroyd, T. Hanks.

GRATTACIELO - 16.00, 22.15 Attrazio
ne fatale, r. Adrian Lyne; i. Michael 
Douglas, Glenn Close, □.

MIGNON - 16.00, 22.00 Lilly e il vaga
bondo, ris., ZDA 1955; r. C. Geronimi, 
W. Jackson, H. Luske.

EDEN - 15.30, 22.00 La casa del piacere 
bestiale, porn., □

NAZIONALE III - 16.30, 22.15 American 
college, kom., ZDA; r. N. Black, i. S. 
Kristel.

VITTORIO VENETO 16.15, 22.10 La 
trasgressione, dram., It. 1987; r. Fabri
zio Rampelli; i. Milly D'Abbraccio, 
Claudia Cavalcanti,

CAPITOL - 16.30, 22.00 Giulia e Giulia, 
dram., It. 1987, 97'; r. Peter del Monte; 
i. Kathleen Turner, Sting.

LUMIERE FICE - 16.30, 22.00 Affittasi 
ladra, kom., ZDA 1987; r. H. Wilson; i. 
W. Goldberg, B. Goldthwait.

ALCIONE - 15.30, 21.30 L'ultimo impe
ratore, pust., ZDA, 1987, r. B. Bertoluc
ci, i. J. Lone, J. Chen, P. OToole.

RADIO - 15.30, 21.30 Giarettiera nera, 
porn., □□

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

koncerti
Società dei concerti
Tržaško koncertno društvo
V ponedeljek, 7. marca., ob 20.30 bo v 

gledališču Rossetti na sporedu koncert 
baritonista T. Hampsona.

Glasbena matica Trst: v petek, 26. t. 
m., ob 16. uri v Gallusovi dvorani v Ul. 
R. Manna 29 klavirski recital BRANKA 
ŽIRAVAC. Na sporedu: G. F. Hàndel, J. 
Brahms, F. Schubert in F. Liszt. Vabljeni!

VERDI
Prihodnjo nedeljo (28. t. m.) ob 11. uri 

se bodo spet pričeli v mali dvorani gle
dališča Verdi (Ul. S. Carlo 2) NEDEL
JSKI KONCERTI. Dirigent Severino 
Zannerini in njegov ansambel komorne 
glasbe bosta v prvem koncertu izvajala 
Mendelssohnove skladbe in skladbe Čaj
kovskega, Arenskega in Lutaslavskega. 
Vstopnice so na prodaj danes pri blagaj
ni gledališča po 5.000 lir.

razstave
V Mestni galeriji v Piranu je odprta 

velika retrospektivna razstava del aka
demskega kiparja Janeza LENASSIJA.

V galeriji Loža v Kopru je odprta raz
stava prekmurskih slikarjev Nikolaja Be
erà, Sandija Červeka, Marjana Gumilar
ja, Zdenka Huzjana in Franca Mesariča.

V galeriji Malcanton, Ul. Malcanton 
14/A, razstavlja do 7. marca slikar ŽE
LJKO BUBALO.

V galeriji Tommaseo, Ul. del Monte 
2/1, bodo v soboto, 27. t. m„ ob 18.00 
otvorili razstavo Maurizia Bonora.

V knjižnici Naravoslovnega srednje
šolskega centra v Novi Gorici bo od 26. 
februarja do 12. marca odprta razstava 
grafik in knjižnih ilustracij Klavdija Pal
čiča.

šolske vesti
Ravnateljstvo srednje šole I. Cankar

v Trstu vabi starše svojih učencev na 
predavanje, ki bo na šoli danes, 25. t. m., 
ob 17.30. Predaval bo prof. Jadranka 
Šturm na temo: "Pomoč staršev pri šol
skem delu otrok". Hkrati bo tudi razgo
vor o volitvah zbornih organov.

včeraj - danes
Danes, ČETRTEK, 25. februarja

TARAS
Sonce vzide ob 6.52 in zatone ob 17.45 

- Dolžina dneva 10.53 - Luna vzide ob 
10.35 in zatone ob 2.35.

Jutri, PETEK, 26. februarja
MATILDA

PLIMOVANJE DANES: ob 1.23 najviš
je 24 cm, ob 11.27 najnižje -24 cm.

VREME VČERAJ: Temperatura zraka 
4,2 stopinje, zračni tlak 996,3 mb pada, 
veter 35 kilometrov na uro severovzhod
nik - burja s sunki 60 kilometrov na uro, 
vlaga 78-odstotna, nebo oblačno, morje 
razgibano, temperatura morja 10 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Luca Grieco, Sara Pas- 

trovicchio, Mattia Bronzato, Denis 
Chang, Valentina Chang, Stefania Simo
ni, Michele Marassi.

UMRLI SO: 67-letni Erminio Delconte, 
91-letna Orsola Pasarit vd. Mahnič, 81- 
letni Antonio Giuressi, 61-letni Giorgio 
Rizzi, 81-letni Arturo Gambo, 64-letni 
Luigi De Gioia, 86-letni Giovanni Colet
ta, 66-letna Ortensia Premate, 76-letni 
Prospero Mesaglio, 61-letni Giampaolo 
Santin.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 22., do sobote,
27. februarja 1988 

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg Ospedale 8, Ul. dell'Istria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Ul. Flavia 89 (ŽAVLJE).

OPČINE - dr. LONGO (422923) - samo 
po telefonu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg Ospedale 8, Ul. dell'Istria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Largo Piave 2, Borzni trg 12, 
Ul. Flavia 89 (ZAVLJE).

OPČINE - dr. LONGO (tel. 422923) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere. 

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Largo Piave 2, Borzni trg 12, Ul. Flavia 

89 (ŽAVLJE).
OPČINE - dr. LONGO (tel. 422923) - 

samo po telefonu za najnujnejše primere.
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

SLOVENSKO 
STALNO. 
CLEDALISCE

Gostuje
SLOVENSKO MLADINSKO 

GLEDALIŠČE - LJUBLJANA

UGO BETTI

Zločin
na kozjem otoku

Režija: Paolo Magelli

JUTRI, 26. t. m., ob 20.30 

ABONENTI IMAJO POPUST

SLOVENSKO
PLANINSKO
DRUŠTVO
TRST

vabi danes, 25. t. m. na predava
nje Viktorja Koširja z Jesenic na
temo:

Slovenske gore v sliki, 
glasbi in poeziji

Predavanje, ki bo v Gregorčiče
vi dvorani v Trstu ob 20. uri, bo 
opremljeno z barvnimi diapozitivi 
in glasbo.

Vabljeni!

TCIC Tržaška knjigarna
Vljudno Vas vabimo danes, 25. 

t. m., ob 18. uri v prostore Tržaške 
knjigarne na predstavitev večje
zične pesniške zbirke

Aleksija Pregarca

Jedra
O knjigi bosta spregovorila 
Bogdan Pogačnik 
in Roberto Damiani.

Sodelujeta:

Gianmaria Bugatto in Marko Feri.

razne prireditve
Društvo naravoslovcev in tehnikov

prireja jutri, 26. t. m., predavanje na temo 
"Potovanje z Zemlje v vesoljstvo ". Ob 
predvajanju diapozitivov bo predaval 
prof. Gallieno Denardo, profesor relativ
nostne teorije na tržaški Univerzi in 
znanstveni sodelavec Mednarodnega 
centra za teoretsko fiziko v Miramaru. 
Predavanje bo v Gregorčičevi dvorani v 
Ul. sv. Frančiška 20 ob 20. uri.

Knjižnica P. Tomažič in tovariši - 
Prosvetni dom: jutri, 26. t. m., ob 20.30 bo 
srečanje s SAMOM PAHORJEM na 
temo "Uveljavimo priznane pravice".

KD I. Grbec - Škedenj, SKD Tabor - 
Opčine, KD Prosek-Kontovel in KD 
Rdeča zvezda - Salež priredijo v soboto, 
27. t. m., ob 20.30 v Kulturnem centru A. 
Ukmar pri Domju 3. srečanje ženskih 
zborov "ZAPOJMO SI PESEM VESE
LO . Sodelujejo: ŽPZ Prosek-Kontovel, 
ŽPZ Tabor, ZPZ Rdeča zvezda in ŽPZ I. 
Grbec. Vabljeni!

KD F. Venturini - Domjo in SKD Sla
vec - Ricmanje vabita na proslavo DNE
VA SLOVENSKE KULTURE jutri, 26. t. 
m., ob 20. uri v Kulturnem centru A. Uk- 
mar-Miro pri Domju . Sodelujejo: COŠ 
M. Samsa - Domjo in I. Trinko Zamejski 
- Ricmanje.

MePZ Sv. Jernej priredi, ob prazniku 
slovenske kulture, Prešernovem dnevu, v 
soboto, 27. t. m., ob 20. uri v Finžgarje- 
vem domu na Opčinah VEČER SLO
VENSKE PESMI. Sodelujejo: dekliška 
skupina Vesela pomlad, MePZ Mačkolje, 
priložnostni govor Jelka Cvelbar, skupi
na mladih z nizom Prešernovih ljubezen
skih pesmi, Ljuba Berce-Košuta z dvema 
samospevoma ob klavirski spremljavi 
Andreja Pegana in MepZ Sv. Jernej. Po
vezoval bo Andrej Štekar.

KD Primorec - Trebče vabi na PRIRE
DITEV OB DNEVU SLOVENSKE KUL
TURE danes, 25. t. m., ob 20.15 v Ljud
skem domu. Sodelujeta MPZ Primorec- 
Tabor in osnovnošolci ter ogled videoka
sete o zboru.

KD Kraški dom vabi v nedeljo, 28. t. 
m., ob 18.30 v občinsko telovadnico v Re
pen na KULTURNI VEČER. Predstavila 
se vam bo domača dramska skupina z 
lepljenko »Vaški vrtiljak«. Režija: Drago 
Gorup.

SKD Tabor - Opčine - Prosvetni dom - 
v nedeljo, 28. t. m., ob 17. uri gostuje 
amaterski oder J. Štoka z veseloigro Ati- 
lija Kralja »Kdo je na vrsti« v režiji Igor
ja Malalana. Vabljeni!

Zaradi nepredvidenih organizacijskih 
zapletljajev bo revija otroških pevskih 
zborov VESELO ZAPOJMO, ki jo prireja 
KD V. Vodnik iz Doline, teden kasneje, 
in sicer v nedeljo, 6. marca 1988, ob 17. 
uri v občinskem gledališču F. Prešeren v 
Boljuncu. Vabljeni!

DRUŠTVO
SLOVENCEV
MILJSKE
OBČINE

Zbor Jadran, vrtec in osnovna 
šola vabijo na

Prešernov večer
jutri, 26. t. m., ob 20. uri v Ljud
skem domu pri Korošcih.

izleti
Združenje bivših političnih deporti

rancev v nacistična taborišča ANED - 
Trst priredi izlet v Salzburg in Linz (Av
strija) z ogledom koncentracijskega tabo
rišča v Mauthausnu od 13. do 15. maja t. 
1. Vpisovanje pri ANED, Ul. F. Crispi, tel. 
730306, ob ponedeljkih, sredah in petkih 
od 10. do 12. ure ter od 17. do 19. ure.

Zveza žena občine Dolina obvešča, da 
je še nekaj prostih mest za izlet na Brio
ne 12. marca. Vpisovanje in informacije 
pri Tatjani v gostilni Dolina pri občini 
tel. 228497 ali 232223, cena 70.000 lir.

Mladinska skupina P. Tomažič ob
vešča, da je še nekaj prostih mest za eks
kurzijo v evropski parlament v Strasbo
urg (Francija) od 6. do 9. marca. Za vse 
informacije in vpisovanja tel. na ZSKD 
(tel. 767303) v uradnih urah.

OBVESTILO IZLETNIKOM

Vse bralce našega dnevnika, ki 
so se prijavili za izlete v London 
in na Bavarsko, prosimo, da po
ravnajo drugi del vpisnine v po
nedeljek, 29. t. m., med 9. in 13. 
uro v upravi našega dnevnika v 
Ul. Montecchi 6.

Drugi obrok za London znaša 
250.000 lir, za Bavarsko pa 150.000 
lir.

čestitke
Danes praznuje v Boljuncu 17. rojstni 

dan ALEŠ OTA. Vse najboljše mu želi
ta prijateljici Klavdija in Ksenija.

Danes se sreča z Abrahamom ELIO 
ŠKRK iz Trnovce. Vse najboljše mu 
voščijo sestra Silvana z možem Brunom 
ter nečakinji Patricija z družino in 
Katja z Danjelom.

Danes se v Trnovci sreča z Abraha
mom naš dragi ELIO ŠKRK. Še na mno
ga srečna in brezskrbna leta mu iz srca 
kličejo vsi, ki ga imajo radi.

Dragi ELIO! Tvojega 50. rojstnega 
dne se veselimo in vse najboljše ti za
želimo. Člani vaške skupnosti Trnovca.

___mali oglasi___
OSMICO ima odprto Sonja Štrajn v 

Mačkoljah - Križpot. Toči belo in črno 
vino.

OSMICO je odprl Josip Berdon - Pulje 
pri Domju pod Logom.

OSMICO je odprl Josip Lovriha, Dolina 
45. Toči belo in črno vino.

OSMICO je odprl Zvonko Ostrouška v 
Zagradcu št. 1. Toči belo vino in teran.

PRILETNI UPOKOJENEC išče stalno 
hišno pomočnico v starosti 60-65 let za 
kuhanje in vsa ostala manjša hišna 
dela. Nudi plačo, hrano in sobo v 
udobnem stanovanju. Tel. 380810 v ve
černih urah.

20-LETNA knjigovodkinja s trimesečno 
prakso v uradu, z B vozniškim dovolje
njem, dobrim znanjem angleščine in 
nemščine ter z diplomo operaterja in 
programerja cobol išče katerokoli za
poslitev. Tel. 226564.

DERMATOLOG dr. Majda Cossutta spo
roča, da je nova telefonska številka 
ambulante 362985 (ali 361286). Spreje
ma vsak dan po dogovoru.

PRODAM lesene sode velikosti 700 1 in 
100 1. Za informacije tel. 750286.

ŠTEDILNIK bele barve št. 6 za centralno 
kurjavo, malo rabljen, zamenjam za 
manjšega navadnega ali za voz drvi. 
Tel. 226560 ob uri kosila.

PRODAM seno v balah. Tel. 228547 in 
226113.

PRODAM hišo z gostilno v bližini Trsta. 
Tel. na št. 212197 od 11. do 13. ure.

VAJENCA z znanjem slovenščine zapos
li trgovina jestvin v Gorici. Zglasiti se 
v trgovini Semolič v Raštelu št. 49.

PRODAM ford sierra 3 volumi, po ugod
ni ceni. Tel. 220722.

PRODAM fiat 500 L. Cena po dogovoru. 
Tel. 227497 po 19.30.

ZADRUŽNI CENTER za socialno dejav
nost Trst, Ul. Cicerone 8/B (Patronat 
INAC), išče sodelavce/ke za nego in 
pomoč oskrbovancev na domu. Prošnje 
naj interesenti dostavijo osebno v jut
ranjih urah (z izjemo sobote) od 9. do 
12. ure.

UNIVERZITETNA študentka nudi lekci
je iz vseh predmetov za nižje šole ter 
iz italijanščine in latinščine za višje 
srednje šole. Tel. 229145 od 9. do 10. 
ure.

PODARIM nemškega ovčarja, starega 
eno leto. Tel. 0481/489530.

4-ČLANSKA profesorjeva družina išče 3- 
sobno opremljeno ali delno opremlje
no stanovanje ali hišo na Krasu ali v 
okolici Trsta. Tel. na št. 291217.

IŠČEM delo kot hišna pomočnica enkrat 
ali dvakrat tedensko. Tel. na št. 57640.

___ prispevki___
Ob 10. obletnici smrti brata Antela in 

v spomin na starše in sestro Milico daru
jeta Ksenija in Laura 50.000 lir za Dijaško 
matico.

V spomin na soseda Ivana Andolška 
daruje družina Antler 10.000 lir za SKD 
Tabor.

V spomin na Nado Ferfoljo darujeta 
Cveto in Elda Ukmar 30.000 lir za ama
terski oder J. Štoka.

V spomin na Marijo Purič darujeta Bo
ris In Milojka Vitez 20.000 lir za KD 
Kraški dom.

menjalnica 24. 2. 1988

Ameriški dolar..................... .. 1235.— Japonski jen............... ............. 8 —
Nemška marka .................... 734.— Švicarski frank ......... ............. 895.—
Francoski frank.................... 216.— Avstrijski šiling......... ............ 104,—
Holandski florint ................ 653,— Norveška krona ....... ............. 192.—
Belgijski frank...................... 34.— Švedska krona........... ............ 204,—
Funt šterling......................... .. 2185.— Portugalski eskudo .. ............ 8,—
Irski šterling........................ .. 1930.— Španska peseta......... ............ 10 —
Danska krona....................... 189,— Avstralski dolar ....... ............ 850 —
Grška drahma ..................... 8,— Debeli dinar.............. ............. 0,81
Kanadski dolar .................... 950,— Drobni dinar............... ............. 0,81

nri|/D BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE Telef Sedež 040/67001 
DV*II\D TRŽAŠKA KREDITNA BANKA Agencija Domjo 831-131

Ws|9 na Dr'*bi
oz.

POSEBNE KNJIŽNE PONUDBE

S POPUSTI OD 1 0% DO 50%
Dobite jih od 1. do 19. marca 

v TRŽAŠKI KNJIGARNI

NADALJUJE SE PROMOCIJSKA PRODAJA
POPUSTI OD 20% DO 80%

PRIČAKUJEMO VAS!
Linea — Ul. Carducci 4 — TRST
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utrinki iz naše preteklosti boriš kuret

Od sv. Marije Magdalene
Pred desetimi leti ustanovilo se je pri sv. M. 

Magdaleni spodnji, (sv. Ani) "Obrtniško društvo1', ki 
se najlepše razvija med vspmi okoličanskimi "Kon- 
sumnimi društvi". — Da društvo lahko tako lepo 
napreduje, je razvidno iz tega, da je hišo (oziroma, 
svoj dom), ki si jo je kupilo pred malo časa, v tem 
tekočem letu že poplačalo, tako da so členi društva 
lahko ponosni na to lepo stavbo, ki so si jo prisvojili 
v malih letih. Vsi lahko vsklikajo složno z društvenim 
blagajnikom: "Hiša je naša!" To društvo ni napredo
valo samo na gospodarskem polju, ampak je koristi
lo tudi politično. Društvo se je ustanovilo za veliko
— potrebo, se lahko reče, ker pred desetimi leti so 
bile vse tamošnje gostilne v nasprotnih rokoh, tako, 
da pošten Magdalenčan ni bi varen na svoji zemlji.
— Odkar se je to društvo vstanovilo v tem okraju, 
imamo vsi Magdalenčani tam svoje shajališče (po
sebno o volitvah in sličnih važnih prilikah.) Lahko 
rečemo torej, da je društvo za nas pravo zavetišče 
pred nasprotnimi nevihtami, da smo tu gospodarji 
na svoji zemlji.

To društvo priredi, prihodnjo nedeljo dne 14. 
julija svoj društveni koncert v proslavo desetletnice' 
društvenega obstanka. Na tem koncertu bosta sode
lovala pevsko društvo "Slava" in domača godba. 
Zvečer se bodo prižigali krasni umetalni ognji. Prire
di se tudi šaljiva pošta. Ker je torej društvo na toli 
dobrem glasu kakor narodno in ker bo vstopnina 
brezplačna, nadeja se društvo, da prihiti v nedeljo 
mnogo domačega, in tudi vnanjega občinstva, da 
pokažemo zopet, da znamo take zabave Rrirejati 
mirno in dostojno kakor pravi pošteni okoličani.

Edinost, z dne 12. 7. 1907 
* * *

Znamenita desetletnica. Od sv. Marije Magda
lene spodnje nam pišejo: Predminolo nedeljo smo 
slavili za naše razmere znamenito desetletnico. De
set let je minolo, odkar deluje tu (pri sv. Ani) naše 
Obrtnijsko društvo. In sicer najvspešneje. Dokaz 
temu je, da je v tej dobi kupilo lastno hišo in jo 
popolnoma izplačalo. Lahko se reče, da moremo 
šteti to našo zadrugo med najsolidneje v gospodar
ski organizaciji naše okolice. Vspešno nje delovanje 
je razveseljivo tem bolj, ker so posledice temu vidne 
in tolažljive tudi v narodnem pogledu. V obsežju, 
kjer človek nekdaj ni imel lokala, kjer bi mogel 
nemotjeno spregovoriti slovensko besedo, je ljud
stvo danes vsaj po veliki večini narodno vzbujeno in 
je tudi v omiki jako lepo napredovalo. To se je 
posebno pokazalo predminolo nedeljo na veselici v 
proslavo desetletnice. Ponos in veselje sta se jim 
izražala na lici in svojemu narodnemu navdušenju 
so dajali izraza ob vsaki pevski in glasbeni točki, 
posebno pa ob lepem govoru vrline našega g. Anto
na Miklavca, ki je v toplih besedah hvalil delovanje 
društva in umno in racijonalno gospodarstvo, ki vla

da v njem. Na to se je g. Maks Cotič spominjal 
nekdanjega delovanja tržaških in okoličanskih Slo
vencev ob zgolj idejalnem navdušenju. Razsodni ro
doljubi, ki ne mislijo samo od danes do jutri, so se 
skrbjo gledali v bodočnost, vedoči, da istotako, ka
kor posamičen človek, tudi narod ne more živeti od 
samega navdušenja. Človeku treba tudi kruha — 
narodu treba čim trdneje moralne pozicije. Današ
nje slavnosti pa se more veseliti tudi trezen in raču
najoč rodoljub. Tudi tržaški in okoličanski Slovenci 
so uvideli še o pravem času, da s političnimi in 
narodnimi borbami za pravice naroda se mora vspo- 
redno vršiti tudi gospodarska organizacija, ker ta 
poslednja daja še zanesljivo oporo političnim in na
rodnim borbam. Danes je, hvala Bogu, že mesto in 
vsa okolica preprečena z gospodarsko organizacijo, 
ki — to se umeje — ni še polno, a se polagoma 
sicer ali neprestalno spopolnjuje. V gospodarskem 
delu je naša rešitev. Vzroka je torej dovolj, da se 
sleherni rodoljub iskreno veseli te desetletnice, a 
dolžnost naša je, da se danes hvaležno spominjamo 
mož, ki vodijo to društvo toli spretno na poti do 
vspehov. Govornik je napil tem možem in vsemu 
društvu.

Udeležba je bila naravnost ogromna. Vsi vrtni 
prostori, ki so bili bogato odičeni s trobojnicami, so 
bili natlačeni. Svirala je domača godba in peval po
polni možki zbor društva "Slava". Godbo in pevce je 
občinstvo obsipalo s pohvalo. Na večer so se priži- 
galj umetalni ognji ob veselem vsklikanju in rajanju 
občinstva.
» Na tem mestu pa kličemo še enkrat društvu: 
Živi, rasti in krepi se!

Edinost, z dne 24. 7. 1907

SVOJI K SVOJIMI

sklad mitja čuk jelka Cvelbar

Boj proti bolečinam

Mirodilniea
MIHAEL PIŠČANC na Opčinah 212.

(nasproti gostilne „pri Mičelu**.)

■ Velik- izbor in zaloga vsakovrstnih drog, 
suhih in oljnatih barv. Lanenega olja, Arneža, 
lake, čopičev, tapecarjb (škampov) za slikarje, 
petrolej, stearione in voščene sveče.. Vsako? 
vrstnih gob in zamaškov, gumijeve cevi, gu
mijeve cevi za cepljenje trt, dvakratno rafi
nirano žveplo, angležki vitrijol. Šipe za okna, 
žebljev in drugih železnim Navadno in dišeče 
milo, profamerije, špirit za goreti^ esence za 
jesih. Voščilo (biks) za črne in oramene črevlje 
in drugih v to stroko spadajočih predmetov. 

Cene brez konkurence.

V dolgem pogovoru z dr. Matjažem Zwittrom 
z ljubljanskega Onkološkega inštituta sva se na 
koncu dotaknila tudi podobe zdravnika.

»Ni mogoče, da bi človek doma pozabil, da 
opravlja zdravniški poklic. Prav tako je nemogo
če, da bi takrat, ko ni več na delovnem mestu, 
črtal vse dogodke iz bolnice ali pa, da bi naen
krat ne bil več dostopen. Recimo s tem, da se ne 
bi oglašal na telefonske klice.«

In teh je veliko?
»Posebej pri otrocih opažamo težnjo, da bi 

čim več zdravljenja opravljali ambulantno. To 
predvsem zaradi otroka samega, pa tudi zaradi 
nalezljivih bolezni, ki za rakom obolelega otroka 
s potlačenim imunskim sistemom veliko bolj 
ogrožajo. Že to torej pomeni, da bodo starši ob 
vsaki uri prihajali spraševat, kaj in kako.«

Seveda to vedno bolj bremeni zdravnika.
»Gotovo - vendar starši imajo do tega seveda 

pravico. Prav tako imajo pravico, da telefonirajo 
zdravniku na dom.«

Se kdaj ustvari osebnejši odnos med zdravni
kom in bolnikom?

»Ni pravih racionalnih temeljev, zaradi kate
rih bi zdravniku k srcu bolj prirasel en bolnik 
kot drugi. Mladost pa je gotovo dejavnik, ki na 
odnos med zdravnikom in pacientom svojevrstno 
in tudi globoko vpliva. Z otrokom ali z mladim člo
vekom se zdravnik bolje identificira, obenem pa 
ima tudi otrok sam osebnejši stik z zdravnikom.«

Kaj pa zdravnik?
»Tudi sam velikokrat telefoniram na inštitut, 

da bi izvedel, kako je z onim fantom ali s tisto 
bolnico. Saj je Sicer res, da deluje dežurna služ
ba, vendar greš lažje spat, če tudi sam veš, da je 
dobro.«

Problemi, ki jih zdravnik nosi domov, ga ob
remenjujejo. Tudi sam bi potreboval zaupnika, 
nekoga, ki bi ga razbremenil. Ali je v vaši službi 
predvidena oblika nekakšne razbremenjevalne 
terapije?

»Enkrat tedensko imamo na oddelku za psi- 
hoonkologijo sestanek s psihologom. Obisk ni 
obvezen. No, včasih je dovolj, da si vzameš te
denski dopust in že to te lahko na določen način 
razbremeni. Vsekakor je to v veliki meri odvisno 
od posameznika.

Velja, da so najkoristnejši daljši dopusti, ki te 
po svoje prerodijo. Po dolgih mesecih službe po
staneš namreč enostavno nemočen in ne moreš 
več naprej. Jaz se rad zatečem v raziskovalno- 
znanstveno delo, pri katerem se ne čutim več 
čustveno obremenjen.«

Dr. Zwittru je bilo tako raziskovalno delo, ki 
ga je uspel opraviti po zaslugi svoje znanstvene 
zagnanosti, posebej dobrodošlo lansko jesen.

»Štipendija raziskovalne skupnosti Slovenije 
mi je omogočila nekajmesečno delo na stand- 
fordski univerzi v Kaliforniji. To je ena najpres

tižnejših ameriških univerz sploh, poleg tega pa 
je njen University Medicai Center ustanova, ki 
je predvsem na področju raziskovanja limfomov 
in za radioterapijo vodilna v svetu. Oni so prvi 
postavili linearne pospeševalnike za medicinsko 
uporabo. To je moderen radioterapevtski aparat 
za globinsko obsevanje. Strokovnjak s te univer
ze, že pokojni dr. Kaplan, si je tak aparat zamislil 
prav za zdravljenje limfomov in dosegel, da so sedaj 
te bolezni vsaj v dveh tretjinah ozdravljive.«

Štipendija je prav gotovo sad dolgotrajnejših 
raziskovanj.

»Za seboj sem imel že rezultate študije zdrav
ljenja limfomov s ciklosporinom, kar je nov pri
stop pri tem zdravljenju. Ne morem še reči, ka
kšen bo dokončni uspeh tega zdravljenja, vendar 
vse kaže, da ideja le ni tako slaba... S prvimi 
poskusi zdravljenja na ta način smo imeli soraz
merno dobre izkušnje, tako da smo lahko izsled
ke objavili v neki ameriški strokovni reviji.«

Kako se je ta raziskava začela?
»Vse se je začelo na našem inštitutu. Ko je 

bilo zdravljenje na nekaterih bolnikih s poseb
nim limfomnim obolenjem kolikor toliko uspeš
no, smo poskusili v kratkem času zbrati dovolj 
veliko skupino bolnikov, ki jih na standardni na
čin ne moreš več zdraviti. Pri tem je bilo potreb
no sodelovanje kolegov iz vse Jugoslavije. V 
dveh letih smo zdravili skupino desetih bolni
kov, pri katerih standardno zdravljenje ni bilo 
več uspešno, za kar smo lahko dali sicer zelo 
preliminarno, vendar temeljitejše poročilo o tej 
vrsti zdravljenja. Hkrati sem vzdrževal tudi stal
ne stike z zdravniki iz Stanforda. Moje kasnejše 
delo na njihovi univerzi je pokazalo, da smo iz 
različnih izkušenj oboji veliko pridobili.«

Navadnemu človeku velikokrat pomeni rak 
nekaj tesno povezanega z bolečino.

»Res je, da je lahko bolečina znak za rakavo 
obolenje. Vendar je pri vsem tem prav bolečina 
tudi prva, ki nam jo uspe odpraviti.«

Za to so potrebna posebna sredstva.
»Navadno je to morfij. Zanj, pa tudi za druga 

sredstva, je že dolgo znano, da se nanje ne nava
diš, če jih jemlješ proti bolečinam. Zato zastopa
mo stališče, da je tudi otroku potrebno dajati 
taka sredstva, če so bolečine hude. Vsekakor pa 
velja, da je boj proti raku samemu tudi najuspeš
nejši boj proti bolečini.«

To so bile tudi poslovilne besede dr. Matjaža 
Zwittra. V ta boj se zavestno lahko vključimo vsi 
mi. Včasih je celo dovolj, da odvržemo ravnokar 
prižgano cigareto.

Na tečaju za primarni boj proti rakavi bolez
ni, ki ga je za pedagoge vseh genovskih šol pri
pravila Italijanska liga proti raku, so izstopali 
namreč prav lepaki, ki so opozarjali na škodlji
vost kajenja.

!!!!!! !!!!!!!! i: i! !! današnji televizijski in radijski sporedi
JÈ) Ram # RAI2 , A RAI3 | RTV Ljubljana TV Koper

Street
10.30 Dnevnik
10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nan.: La tata e il professore
12.00 Dnevnik - kratke vesti
12.05 Variete: Pronto... è la Rai?
13.30 Dnevnik
13.55 Dnevnik - tri minute
14.00 Pronto... è la Rai? (2. del)
14.15 Dokumentarec: Quarkov svet
15.00 Rubrika: Primissima
15.30 Aktualno: Italijanska kronika
16.00 Otroška oddaja: Big!, vmes igre 

in risanke
17.35 Rubrika: Spaziolibero
17.55 Rubrika: Danes v parlamentu
13.00 Dnevnik - kratke vesti
iq ^ Variete: Ieri, Goggi, domani 
y.40 Almanah, vreme in dnevnik

40.30 Glasbena oddaja: 38. festival ita
lijanske popevke (iz Sanrema, 1. 
del)

22.30 Dnevnik
Z40 28. festival ital. popevke (2. del) 
u,15 Dnevnik - zadnje vesti

9.00 Matineja: Italija se prebuja
10.00 Rubrika: V prijetnem počutju
11.05 Dok.: Obdelovanje keramike
11.30 Kviz: Paroliamo
11.55 Variete: Mezzogiorno è...
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.40 Nanizanka: Quando si ama
14.35 Športna oddaja: Oggi sport
15.00 Glasbena oddaja: D.O.C.
15.55 Šport: kolesarstvo
16.30 Kviz: Farfadè
17.05 Rubrika: Il piacere di vivere
18.00 Nan.: Il brivido dell'imprevisto
18.25 Šport: moški veleslalom, 1. tek

(iz Calgaryja)
19.45 Dnevnik in športne vesti
20.30 Film: Tess (dram., Fr.-VB 1979, r. 

Roman Polanski, i. Nastassja 
Kinski, John Collin, 2. del)

21.50 Nan.: Alfred Hitchcock presenta 
- Alle quattro in punto 

22.20 Dnevnik - kratke vesti
22.30 Variete: Indietro tutta!
23.30 Dnevnik
0.05 Film: Chaplin sconosciuto - Te

sori nascosti (3. del)

na - Srečanje z umetnostjo
13.15 Glas. odd.: 3. mednarodni nate

čaj Maria Callas (iz neapeljske
ga gledališča San Carlo, 3. del)

14.00 Deželne vesti
14.30 Mladinska oddaja: Jeans 2
15.30 Izobr. oddaja: S.O.S. 011/8819 - 

Pomoč pri domačih nalogah di
jakov nižje srednje šole

16.00 Športna rubrika: Fuoricampo
17.30 Športni dnevnik: Derby
17.45 Dokumentarna oddaja: Geo
18.30 Nanizanka: Vita da strega
19.00 Dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Rubrika: 20 let prej
20.00 Inf. oddaja: Mladi in Evropa
20.30 Aktualno: Scenarij - Politika kot 

spektakel
21.25 Sport: moški veleslalom, 2. tek 

(iz Calgaryja)
22.25 Dnevnik
22.35 Film: L'oro di Napoli (kom., It. 

1954, r. Vittorio De Sica, i. Totò, 
Sophia Loren)

23.40 Dnevnik - zadnje vesti

10.00 TV Mozaik. Šolska TV: Poklicno 
usmerjanje, Miličnik - kadet; 
Psihologija - Mladostnik del 
družbe

11.00 Film: Bostončanke (dram., VB 
1984, r. James Ivory, i. Vanessa 
Redgrave, Christopher Reeve)

15.15 Mozaik. Šolska TV (pon.)
16.10 ZOI 88 - Olimpijski studio, nato 

Pod drobnogledom - ženski ve
leslalom

16.30 Olimpijski dnevni pregled
17.00 Risanka: Sneženi mož
17.25 Mladinska oddaja: Enajsta šola 

(2. del)
18.15 ZOI 88 - Olimpijski studio, nato 

moški veleslalom, 1. spust (pre
nos iz Calgaryja)

19.13 TV okno in Zrno
19.30 Dnevnik in vremenska napoved
20.05 Tednik
21.05 ZOI 88 - Olimpijski studio
21.27 Veleslalom: ženske, 2. spust (pre

nos iz Calgaryja)
22.30 TV dnevnik
22.45 ZOI 88 - Dnevni pregled
23.15 Jubilejna tevetka (8. odd.)

13.00 Odprta meja in TVD Novice

V današnji Odprti meji, ki je še ved
no v skrajšani obliki zaradi ZOI, 
bodo med drugim naslednji prispev
ki:
DEVIN-NABREŽINA - Župan Brezi

gar o krizi v občinskem svetu 
TRST - Z manifestacije proti apar

theidu

13.15 Olimpijski pregled
13.45 Hokej: Finska - ZRN (posnetki), 

SZ - Kanada (povzetki iz Calga
ryja); košarka za pokal prvakov 
Orthez - Partizan (povzetki)

18.30 Veleslalom: moški, 1. spust (pre
nos iz Calgaryja)

19.30 Hokej: Finska - ZRN (ponovitev)
21.00 TVD Vsedanes
21.15 Veleslalom: moški, 2. spust (pre

nos iz Calgaryja)
22.15 Smučarski tek: ženske, 20 km 

(povzetki iz Calgaryja)
24.00 Hokej: Švica - ZDA (posnetki iz 

Calgaryja)

C CANALE5
7 °0 Rubrika: Dobro jutro, 

Italija
4-20 Risanke 
Q oddaja: News

•60 Nanizanki: Arcibaldo, 
in,,. 9-30 General Hospital 

■30 Kvizi: Cantando can
tando, 11,15 Tuttinfa- 
miglia, 12.00 Bis, 12.40 

1 o N pranzo è servitoil psa
0 Film: Selvaggio è il 

vento (kom., ZDA 1957, 
r. George Cukor, i. 
Anna Magnani, An-

17 1 s r1 'onY Quinn)
I7ds Nanizanka: Alice
18 is ?V1Z: Doppio Slalom

Nanizanke: Webster,
18.45 I cinque del 
quinto piano, 19.15 I

19.4 s £°binsonKviza: Tra moglie e
23 i - ®anto, 20.30 Telemike 

Variete: Maurizio Cos
tì Lanzo show 
040 fe^a: Première _

Lara, i. Anna Magnani, 
Pierre Brasseur)

11.00 Nan.: Strega per amo
re, 11.30 Giorno per gi
orno, 12.00 La piccola 
grande Nell, 12.30 Vi
cini troppo vicini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke 
Hallo Špank, Occhi di 
gatto, Isidoro

14.30 Nadaljevanke: La val
le dei pini, 15.30 Cosi 
gira il mondo, 16.30 
Aspettando il domani, 
17.15 Febbre d'amore

18.15 Kviza: Cest la vie, 
18.45 Gioco delle cop
pie

19.30 Nanizanki: Quincy, 
20.30 Arsenio Lupin

21.40 Film: Sole rosso sul 
Bosforo (krim., ZDA 
1973, r. Peter Collin
som i- Stanley Baker, 
Geraldine Chaplin)

23.30 Šport: golf
0.40 Filmske novosti
1.10 Nanizanki: Switch, 

2.00 II Santo

13.50 Variete: Smile
14.20 Nanizanki: Casa Kea- 

ton, 14.50 Chips
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum barn, vmes risan
ke Candy Candy, Den- 
ni, Annette

18.00 Nanizanki: Hazzard, 
19.00 Starsky e Hutch

20.00 Risanki: Piccola bian
ca Sibert, 20.15 Maple 
town

20.30 Film: Sfida nell'Alta 
Sierra (vestern, ZDA 
1962, r. Sam Peckin- 
pah, i. Randolph Scott, 
Joel McCrea)

22.20 Dok.: Jonathan
23.20 Nanizanke: Hardcas- 

tle and McCormick, 
0.20 M.A.S.H., 0'50 La 
strana coppia, 1.20 Al
fred Hitchcock pre
senta, 1.50 Ai confini 
della realtà

19.30 Nanizanka: New York 
New York

20.30 Film: Cane arrabbiato 
(pust., It. 1984, r. Larry 
Ludman, i. John E. 
Wayne, Henry Silva)

22.30 Kviz: Colpo grosso
23.30 Šport: boks 
0.30 Film

ut: TELEFRIULI

«j TELEPADOVA

cabili, 1.40 Bonanza
1 PD—'—-

j f|> ITALIA 1

■OČ. RETEQUATTRO 8.30 Nanizanke: L’uomo da 
sei milioni di dollari,

- La grande
9.oo pa,ataFilm: La pila della

LfPPa (kom., Fr.-It. 
1963, r. Claude Autant-

9.25 Wonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,
12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold

11.30 Nadaljevanki: Dan
cing Days, 12.30 Una 
vita da vivere

13.30 Risanke
14.15 Nadaljevanki: Ai con

fini della notte, 15.00 
Dancing Days

16.30 Nanizanka: Orazio
17.00 Risanke: Flash Gor

don, 18.00 Moby Dick, 
19.00 Masters

13.00 Rubrika: Zdravstvo 
danes

13.30 Nadaljevanka: Amor 
gitano

14.30 Dražba
15.30 Risanke
16.00 Glasbena oddaja: Mu

sic Box
17.00 Nadaljevanka: L'a

mante dell'Orsa Mag
giore

18.15 Nadaljevanka
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Nanizanka: Si è giova

ni solo due volte
20.30 Variete: Buinesere 

Friul
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Rubrika

1.00 Informativna oddaja: 
News dal mondo

[ 3E telequattro

(Se povezuje s sporedi Italia 1) 
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček, (7.40) pravljica;
8.10 Od Milj do Devina (pon.); 8.40 Za 
vsakogar nekaj; 9.00 Telovadba; 9.20 
Estetika; 9.40 Misel dneva; 10.00 Pre
gled tiska; 10.10 S koncertnega reper
toarja; 11.30 Zbornik: Svet, v katerem 
živimo (1. del); 12.00 Ameriški portreti 
in srečanja (Helga Glušič); 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Deželna kronika;
14.10 Na goriškem valu; 15.00 Roman: 
Senčni ples (Alojz Rebula, r. Jože Ba
bič, 4. del); 15.25 Zbornik (2. del); 15.30 
Sodobna družba; 15.45 Glasbeni tele
fon; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Četrtko
va srečanja; 18.30 Naši toni.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Po
ročila; 8.05 Šola; 8.35 Koncert; 9.05 
Glasba; 10.05 Rezervirano za; 11.05 Da
nes smo izbrali; 12.10 Pojemo in gode
mo; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Od 
vasi do vasi; 13.30 Melodije; 14.05 Za 
mlade radovedneže; 14.20 Učenci glas
benih šol; 15.00 Radio danes, radio jut
ri; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Vr
tiljak želja; 17.00 Studio ob 17.00; 18.00 
Minute s kvartetom godal; 18.15 Jezi
kovni pogovori; 18.30 Zbori; 19.35 Lah
ko noč, otroci; Ì9.45 Big band RTV Lj;
20.00 Domači napevi; 21.05 Literarni 
večer; 21.45 Glasba; 22.30 Podoknica;
23.05 Literarni nokturno; 23.15 Popev
ke; 00.05 Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, Poročila; 6.00 Za 
dobro jutro; 6.05 Danes se spominja
mo; 6.10 Vreme in promet; 6.30 Jutra
njik in kronika; 7.30 Pregled tiska; 8.00 
Prenos Radia Lj; 13.00 Na valu Radia 
Koper; 14.40 Reportaže, intervjuji in 
zanimivosti; 15.30 Dogodki in odmevi;
16.00 Glasba po željah; 16.30 Primorski 
dnevnik; 18.00 Mladim poslušalcem;
18.30 Mladi glasbeniki pred mikrofo
nom; 19.30 Prenos Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, T9.30 Dnevnik; 6.00 Za dobro jut
ro; 6.35 Koledarček; 7.00 Simfonija 
zvezd; 7.35 Prisrčno vaši; 8.40 Po vaši 
izbiri; 9.32 Dragi Luciano; 10.00 Na 
prvi strani; 10.05 Glasba; 10.35 Vstop 
prost; 11.00 Srečanje; 11.15 Danes;
11.40 Popevka tedna; 12.00 Glasba po 
željah; 14.00 Album; 14.45 Edig Gallet
ti; 15.00 Leteči zmaj; 15.45 Počitnice po 
Jugoslaviji; 18.00 Video parade; 18.33 
Bazar; 19.00 Zbori.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 15.00 Les

tvica diskoteke Amadeus (vodi DJ Bo
jan); 18.00 Gremo v gledališče; 19.00 
Te zanima tvoja prihodnost; 20.30 Od
daja za obrtnike; 21.00 Radijski bazar, 
vmes Kupim-prodam-podarim, sledi 
Nočni glasbeni program.
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V nedeljo na šolah vseh stopenj 
volitve v predstavniške organe

Tudi letos bojkot volitev v okrajni in pokrajinski svet

Nocoj v Kulturnem domu

Film Johna Hustona Mrtvi 
po motivih Jamesa Joycea

V nedeljo in ponedeljek se bodo v 
šolah vseh stopenj odvijale volitve v 
šolske zborne organe. Svoje predstav
nike bodo izbirali starši, učno in neuč- 
no osebje ter, na višjih srednjih šolah, 
tudi dijaki. Po slovenskih šolah bodo 
posamezne komponente izbirale svoje 
predstavnike v svete didaktičnih rav
nateljstev v Gorici in Doberdobu za 
osnovne šole, kar zadeva nižjo in višje 
srednje šole pa v zavodne svete.

Na slovenskih šolah ne bodo volili 
predstavnikov v okrajni in pokrajinski 
šolski svet. Sklep v tem smislu je spre
jel Enotni šolski odbor, ki ga sestav
ljajo zastopniki KPI, PSI, SSk, Sloven
ske kulturno gospodarske zveze, Zve
ze slovenskih kulturnih društev, Slo
venske prosvete, Sveta slovenskih or
ganizacij in goriškega ter tržaškega 
tajništva Sindikata slovenske šole. 
Sindikat je v teh dneh razmnožil po 
šolah letake, v katerih poziva šolnike, 
starše in dijake naj bojkotirajo volitve 
v okrajni in pokrajinski svet. To zato, 
ker že 12 let slovenske šole zaman za
htevajo enakovreden slovenski samos
tojen šolski svet.

Ta odločitev temelji torej na zahtevi 
po avtonomiji slovenske šole in usta
novitvi primernega šolskega organa, 
ki bi združeval slovenske šole vseh 
vrst in stopenj. Le tak organ bi bil v 
skladu s smislom odloka o ustanovitvi 
zbornih organov. Te avtonomije doslej 
slovenski šoli niso priznali, zato se že 
od leta 1977 naše šolske komponente 
dosledno vzdržujejo volitev v ta dva 
organa. Za okrajni in pokrajinski šol
ski svet ni bilo vloženih slovenskih 
list, oz. ni na listah slovenskih kandi
datov, tako da je pričakovati tudi letos 
strnjen bojkot. Sindikat vabi zato vse 
upravičence, naj niti ne dvignejo vo- 
lilnic za dva navedena sveta.

Drugače je z volitvami v zavodne 
svete in sveta didaktičnih ravnatelj
stev. Gre za predstavniška organa, ki 
sodelujeta pri upravljanju posameznih 
zavodov oz. osnovnih šol v vsakem di
daktičnem ravnateljstvu. Pomembno 
je torej, da se glasovanja za izbiro 
predstavnikov v te organe udeleži kar 
največje število upravičencev. Sloven
ska šola potrebuje doprinos staršev in 
dijakov, poleg seveda šolnikov, da bi 
bila čim boljša in da se izkoristijo vse 
možnosti, da sami krojimo učinkovi
tost in bodočnost naših šolskih struk
tur.

V svetih didaktičnega ravnateljstva 
in zavodskem svetu nižje srednje šole 
Ivan Trinko bo po šest predstavnikov 
staršev in učnega osebja, po en pred

stavnik neučnega osebja in seveda 
ravnatelj. Vse komponente so predsta
vile enotne kandidatne liste. Na listah 
staršev je dvakrat več kandidatov od 
razpoložljivih mest, tako da bodo vo
livci odločali z oddajanjem preferenc. 
Na višjih srednjih šolah je sestava za
vodskih svetov slična, z edino razliko 
v tem, da imajo starši po tri predstav
nike, tri predstavnike pa izvolijo tudi 
dijaki. Novost letošnjih volitev je, da 
bodo volivci dobili na glasovnicah že 
natisnjena imena kandidatov, ki jih 
bodo izbirali, tako da bo postopek 
enostavnejši kot v preteklih letih.

Volitve bodo kot rečeno potekale v 
nedeljo in ponedeljek, 28. in 29. t. m. 
Volilni sedeži bodo v nedeljo odprti 
od 8. do 20. ure, v ponedeljek pa od 8. 
do 13.30.

»Joyce je bil in ostaja pisatelj, ki je 
imel največji vpliv na moje življenje. 
"The Dead" te postavi pred nekatere 
življenjske resnice - ljubezen, poroko, 
strast in smrt - in te prisili, da se soo; 
čaš z njimi. Malokatera pripoved ima 
tako čudežno moč. "The Dead" je pre
prosto ena največjih povesti v angleš
kem jeziku.«

Tako je malo časa pred smrtjo izja
vil John Huston v zvezi s svojim za
dnjim filmom. Njegovo zadnje delo 
Mrtvi ("The Dead", it. "Gente di Dub
lino") bodo predstavili nocoj ob 20.30 
v okviru sporeda Gorica kinema v 
Kulturnem domu. Huston je ustvarjal 
predvsem v ZDA, toda tik pred smrtjo 
se je odločil, da v filmu poveliča Irsko, 
rodno deželo svojih staršev, njene lju
di in njenega največjega pisatelja Ja
mesa Joycea. Tako je nastal film Mr
tvi po zaključni pripovedi slovite Joy- 
ceove zbirke "Dubliners".

Kot druge povesti v zbirki nam Mr
tvi prikazujejo preproste ljudi v Dub
linu prvih let 20. stoletja, ki pa posta
nejo pod spretnim pisateljevim pere
som izjemni liki. Središčna tema je 
represija, utesnjenost in upor, pojavlja 
pa se tudi tipična irska domiselnost in 
modrost.

Film Mrtvi se pričenja s praznova
njem, ki ga dve stari gospe pripravita 
na Treh kraljev dan leta 1904. Med 
gosti, ki se predstavijo v enkratnem 
mirnem in ljubeznivem vzdušju dru
žabnega srečanja, pritegne postopoma 
pozornost gledalcev Gabriel Conroy, 
nečak dveh ženic. Kasneje se Gabriel 
z ženo Gretto umakne v hotelsko 
sobo, kjer mu žena prične pripovedo
vati o neizpolnjeni ljubezni, ki jo je 
doživljala v mladih letih, a jo je tra
gično prekinila fantova smrt. Ob tej 
pripovedi Gabriel začne spoznavati, 
kako malo je znal spoznati samega

sebe, ženo in nasilnost svojih spolnih 
nagnjenj.

Film Mrtvi, ki so ga izven konku
rence predstavili na lanskem Festivalu 
v Benetkah, predstavlja zadnji vrh v 
Hustonovi skoraj 50-letni režiserski 
ustvarjalni poti, ki ga nesporno uvršča 
med največje mojstre svetovne kine
matografije.

Srečanje z videom 
in s sodobno glasbo

Srečanje s tržaškimi ustvarjalci 
združenja za sodobno glasbo Chro- 
mas je bilo predsinočnjim v Kultur
nem domu priložnost za srečanje z 
dokaj neobičajno obliko glasbenega 
in umetniškega izražanja. Redkokdaj 
imamo v Gorici priložnost poslušati 
sodobne kompozicije, absolutno no
vost pa predstavlja kompjuterski vi
deo, ki so ga prikazali na večeru v 
organzaciji Glasbene matice in Kino- 
ateljeja.

V prvem delu je mlada, a že odlič
na pianistka Beatrice Zonta zaigrala 
2. sonato za klavir tržaškega sklada
telja sodobne glasbe Giampaola Co
rata. Matjaž Hmeljak je nato predsta
vil video, ki ga je z zapletenim raču
nalniškim postopkom na isto glasbo 
uresničil Edward Zajec, Tržačan, ki že 
dolgo let živi in ustvarja v ZDA. Vi
deo je svojevrstna oblika umetnosti, 
abstraktnejša in manj otipljiva od tra
dicionalnih, ki pa gotovo odpira nove 
razsežnosti umetniškemu ustvarjanju. 
Zajec je v tej smeri prehodil že dolgo 
pot.

Gledalci, so nato imeli možnost po
govora s sooblikovalci večera, na ka
terem so lahko izostrili pogled na 
glasbo in umetnost, ki je za nepozna
valce, ob prvem stiku, težko "prebav
ljiva1.

Nadaljuje se bojkot ocenjevanj
Po vseh slovenskih šolah se v teh dneh nadaljuje bojkot ocenjevalnih sej, za 

katerega se je odločil Sindikat slovenske šole. Doslej učenci in dijaki še niso 
dobili ocen za prvo štirimesečje. Povsod, kjer so bile sklicane ocenjevalne seje, 
je protest namreč preprečil ocenjevanje, ponekod pa sej doslej še ni bilo. Na 
srednjih šolah poteka protest tako, da se vsake seje kak profesor (navadno po 
eden) ne udeleži in tako prepreči izvedbo ocenjevanja. Za veljavnost sej je 
namreč potrebna stoodstotna prisotnost vseh profesorjev. Na osnovnih šolah je 
postopek drugačen, saj izvajajo učitelji bojkot tako, da ne izpolnijo ocenjevalnih 
pol.

Protest je Sindikat slovenske šole oklical v podporo zahtev šolnikov do 29. 
februarja. Iz tega razloga (ker je že v teku ta oblika pritiska) pa SSŠ ne bo 
sodeloval na sobotni stavki, ki so jo oklicale sindikalne zveze. Zaenkrat še ni 
znano, kdaj bodo dijaki in učenci lahko končno dobili ocene. Po večini šol so 
ocenjevalne seje odložene na prve dni marca, vprašanje pa je, ali se bo sindikat 
odločil za prekinitev protesta ob koncu meseca ali za njegovo morebitno poda
ljšanje.

Odbor COBAS za goriško pokrajino, ki je oklical enako obliko protesta za 
nedoločen čas, vsekakor pa do 7. marca, ko bo srečanje na vsedržavni ravni, bo 
imel danes ob 17. uri pokrajinsko skupščino na sedežu ARCI v Štarancanu, na 
kateri se bodo pogovarjali o nadaljevanju protestne akcije.

Srečanje med predstavniki Pokrajine 
in sovodenjske občinske uprave

V ospredju varstvo okolja in ceste *
Na županstvu v Sovodnjah je bil v 

torek sestanek med predstavniki go- 
riške pokrajinske uprave in sovodenj
ske občine. Pobudo za srečanje so dali 
sovodenjski upravitelji z namenom, da 
se pospeši reševanje številnih vprašanj 
s področja prometa, prostorskega na
črtovanja in varstva okolja.

V delegaciji Pokrajine sta bila pred
sednik, prof. Silvio Cumpeta, in od
bornik za javna dela Edoardo Bressan, 
sovodenjsko občino pa je predstavljal 
župan Primožič s sodelavci.

Govor je bil najprej o urejanju po
krajinskih cest med Sovodnjami in 
Gabrjami ter med Sovodnjami in Zag
rajeni ter o preureditvi križišča pri žu
panstvu, s ciljem zagotovitve večje 
varnosti. V drugem delu pa je beseda 
tekla o ekoloških vprašanjih, s poseb
nim ozirom na deželni načrt o upepe- 
ljevalnikih.

Sovodenjski upravitelji so posebej 
opozorili na nujnost temeljite rekon
strukcije pokrajinske ceste med Rubi
jami in državno cesto št. 55. Že pred 
leti je bil izdelan načrt za posodobitev 
te prometnice in odpravo nekaterih 
nevarnih točk, vendar doslej ni bil 
uresničen. Pokrajinski odbornik Bres
san je dejal, da finančno stanje ne do
pušča veliko možnosti, da bi v dogled
nem času omenjeni načrt v celoti iz
vedli, izrazil pa je največjo pripravlje
nost, da se najbolj nevarna mesta ure
dijo s sredstvi iz Sklada za redno 
vzdrževanje cest. Sovodenjski upravi
telji so posebej opozorili na problem 
odvodnjavanja.

Prav tako s sredstvi Sklada za redno 
vzdrževanje cest bodo preuredili kri
žišče pri županstvu, za kar je že bil 
izdelan tudi okvirni načrt. Ž deli bi 
lahko pričeli, je zagotovil odbornik 
Bressan, čim bo odobren proračun.

Govor je bil tudi o primernih dodat
nih ukrepih za zagotovitev večje var
nosti, zlasti v zimskem obdobju, na

pokrajinski cesti med Sovodnjami in 
Zagrajem, kjer bi kazalo poskrbeti 
tudi za saniranje žal številnih črnih 
odlagališč odpadkov.

Veliko pozornosti so na srečanju na
menili ekološki problematiki in še 
zlasti vprašanjem v zvezi z deželnim 
načrtom o upepeljevalnikih. Predstav
niki sovodenjske občine so naglasili, 
kako se vprašanje zaostruje, ker pred
stavniki nekaterih ustanov še zmeraj 
vztrajajo pri nesprejemljivih odločit
vah. Težave so tudi glede razpolaga
nja s podatki analiz, ki bi morali biti 
na razpolago javnosti.

Iz izvajanja predsednika Pokrajine 
je bilo razumeti, da ta ustanova še ni 
izdelala novih ali dodatnih predlogov 
na deželni načrt. Vsekakor danes bo v 
Trstu novo srečanje s predsednikom 
deželne vlade o tej problematiki.

V pogovorih sta delegaciji obravna
vali še nekatera druga vprašanja.

Postopek za dokončno odobritev 
proste cone pred zadnjo postajo

Postopek za spremembo dekreta o 
podaljšanju goriške proste cone in 
uvedbi kontingentov goriva za tržaško 
pokrajino in petindvajset občin na Vi
demskem, je tik pred zaključkom. Po 
včerajšnjem dokaj napetem dogajanju 
v poslanski zbornici, ko je že kazalo, 
da bo celotna zadeva morala ponovno 
v razpravo in bi v tem primeru bilo 
zelo težko, če že ne nemogoče zakon 
odobriti do termina (29. februar). Na 
srečo so bile težave - tudi zaradi od
ločnega nastopanja goriških predstav
nikov v parlamentu in posredovanja 
goriškega župana pri listarskem prva
ku Gambassiniju - odpravljene. Dek
ret - omnibus (obsega namreč poleg 
določil o goriški prosti coni tudi vrsto 
drugih ukrepov za različne kraje v dr
žavi) je tako prispel do predzadnje po
staje. Po vesteh, ki smo jih uspeli sino-

Izjavi (previdni) dr. Scarana in dr. Bevilacque

či zbrati, naj bi besedilo zakona pi 
ko je dobilo potrditev v posl;

Obilno sneženje na Idrijskem 
Manj padavin v Soški dolini

Nad letošnjo zimo se do včeraj res nismo imeli kaj pritoževati. Oceno bomo 
morali, po včerajšnjem valu slabega vremena in sneženju spremeniti. Toliko bolj, 
ker napovedujejo, da se bo tako vreme še nadaljevalo.

Na Goriškem je že v torek sneg naletaval precej nizko. Obilne snežne 
padavine so imeli ponoči na Banjški in Trnovski planoti in na Idrijskem. Tako je 
na Vojskem do včeraj zjutraj zapadlo okrog 50 do 60 centimetrov snega, v Črnem 
vrhu nad Idrijo okrog 30 centimetrov, na Banjščicah od 25 do 30 centimetrov.

Rahlo je včeraj dopoldne snežilo tudi v zgornji Soški dolini, kjer je bilo 
nekaj težav v prometu. Na mejnem prehodu na Predilu je bilo okrog 15 centi
metrov snega. Sneg je tudi na cesti med Žago in mejnim prehodom Učeja.

Za tovornjake s priklopniki je bila včeraj zaprta cesta Ajdovščina—Godovič 
in Idrija—Godovič. Na cesti med Podnanosom in Razdrtim, kjer je tudi snežilo, 
pa ni bilo posebnih težav in je bila cesta normalno prevozna.

V višjih legah je na vseh cestah potrebna zimska oprema.
Dopoldne je sneg, pomešan z dežjem, naletaval tudi v Gorici.

ootem 
poslanski

zbornici, danes prišlo ponovno v 
razpravo tudi v senatni zbornici in s 
tem bi bil postopek dejansko zaklju
čen.

Težav predvidoma ne bi smelo biti, 
saj bo morala senatna zbornica dejan
sko vzeti na znanje le amandma o fi
nančnem kritju predvidenem za nek 
poseg na jugu države.

Sicer pa previdnosti ni nikoli pre
več. Včerajšnji zaplet z amandmajem, 
ki ga je predložil poslanec Camber in 
potem spet umaknil, je dovolj poučen.

Na previdnost, češ da je le bolje po
čakati na dejanski zaključek postopka, 
sta se sklicevala goriški župan Scara- 
no in predsednik trgovinske zbornice 
Bevilacqua, sinoči, ko smo skušali do
biti krajšo izjavo.

Dr. Scarano je ponovno izrekel pri
znanje poslancu Rebulli in senatorju 
Battellu, ki sta s stalno prisotnostjo 
sledila postopku za konverzijo dekreta 
in uspela odbiti zelo nevarne poskuse, 
da bi odobritev ugodnosti za celotno 
obmejno področje blokirali.

Zelo ostre kritike (skrajna politična 
kratkovidnost) je goriški župan izrekel 
na račun postopanja tržaškega poslan
ca Camberja.

"Ne bi se rad prenaglil", nam je po 
telefonu dejal predsednik Trgovinske 
zbornice dr. Enzo Bevilacqua. "Izjave 
bomo dajali, ko bomo zares gotovi da 
je bil zakon dejansko odobren". Za 
zdaj je mogoče reči, da je vsebina 
norm zelo ugodna. Ker so odpadli ter
mini, bo mogoče z veliko večjo zanes
ljivostjo spodbujati nove gospodarske 
pobude. S povečanjem kontingenta 
goriva se bodo zvečale finančne mož
nosti Goriškega sklada.

Res, da je bil postopek za konverzi
jo dekreta tokrat precej neobičajen in 
zaradi tega prepoln nevarnosti, ki so 
se pokazali prav v zadnjem trenutku, 
je zaključil predsednik Zbornice.

opravljenim delom

OBVESTILO BODOČIM 
NEVESTAM

V soboto, 27. februarja, 
ob 15.30 bo trgovina

La Rosa
poročne obleke

predstavila kolekcijo
POROČNIH OBLEK 1988

v svojih poslovnih prostorih

RONKE - Ul. Stagni 15 ■ Tel. 0481/777575

Delavci v Cotonificio Triestino 
suspendirani do konca junija

Delavci tovarne Cotonificio Triesti
no in njihovi sindikalni predstavniki 
so v torek obiskali goriškega prefekta 
in prosili za posredovanje pri Ministr
stvu za delo. Tam namreč še zmeraj 
preučujejo prošnjo za podaljšanje iz
redne dopolnilne blagajne za dobo 
enega leta. Kakor znano, je prejšnji 
ukrep nehal veljati 7. februarja. Sindi
kati pa so se sporazumno z vodstvom 
podjetja odločili za rešitev, ki je mo
goča na osnovi zadnje kolektivne de
lovne pogodb.e za tekstilce. Vsi delav
ci so suspendirani do 30. junija letos. 
Seveda v tem času ne bodo prejemali 
nobenega denarnega nadomestila in 
niti nimajo kritih socialnih prispev
kov. V kolikor bo ministrstvo odobrilo 
podaljšanje dopolnilne blagajne, za 
kar obstajajo utemeljeni razlogi, bo ta 
ukrep saniral sedanje stanje.

V najslabšem primeru bodo morali 30. 
junija začeti postopek za odpust vseh de
lavcev, ki so še na plačilnem spisku.

koncerti
TRŽAŠKI OKTET bo nastopil jutri, 26. 

t. m., ob 20.30 v Kulturnem domu v Gori
ci, na večeru, ki ga prireja klub Unifax. 
Izkupiček je namenjen za Sklad M. Čuk.

razne prireditve
Gledališko poemo SRCE MI DRUGO 

USTVARI bodo v soboto, 27. t. m., ob 
20.30 izvedli v župnijski dvorani v Do
berdobu. Prireja KD Jezero, izvajajo čla
ni moškega pevskega zbora Jezero in 
člani Gledališke skupine Gorica.

"Vsekakor smo z 
lahko zadovoljni".

Pred dokončno odobritvijo je torej 
samo še ena postaja. Menda že danes.

Prispevki 
za uveljavljanje 

slovenščine
V sklad za kritje stroškov sod

nega postopka proti prof. Samu 
Pahorju so na Goriškem v zadnjih 
dneh prispevali:

Emu Cotič 10.000 lir, Matilda 
Mrovlje 10.000, Društvo sloven
skih upokojencev za Goriško
100.000, Alojz Peric - Stenarjev 
(Poljane) 10.000, Pokrajinski odbor 
Slovenskega deželnega gospodar
skega združenja 140.000, usluž
benci SDGZ 80.000, Rafaela Ples
ničar 15.000, Srečko Pavletič
10.000, Hortenzija Devetak 10.000.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »Balle spaziali«. 
VERDI 17.30-22.00 »Mosquito coast«. 
VITTORIA 17.30-22.00 »Rapsodia in 

eros«. Prépovedan mladini pod 18. le
tom.
Tržič

EXCELSIOR 18.00-22.00 »Desiderio di 
sesso«. Prepovedan mladini pod 1°- 
letom.

COMUNALE Danes zaprto.
Nova Gorica

SOČA Ob 18. in 20. »Petek 13 — zadnje 
poglavje«.

DESKLE Ni predstave.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Al Moro (Alesani) Ul. Čarducci 38, tel- 

84268.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU ,

Alla Salute Ul. C. Cosulich 117, tel- 
711315.

POGREBI
Danes v Gorici: ob 9.30 Elisena Bertoz- 

zi vdova Puntin iz splošne bolnišnice na 
glavno pokopališče, ob 11.30 Gloria PaS' 
colo iz splošne bolnišnice v cerkev in na 
pokopališče v Ločnik.

ZAHVALA
Ob izgubi naše drage

Marije Petejan
se toplo zahvaljujemo dr. Marjanu Ci 
janu, župniku v Sovodnjah ter vse « 
ki so na katerikoli način počastili nje 
spomin.

SVOJCI

Sovodnje, 25. februarja 1988
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Ob 100-letnici združenja National Geographic Society

WASHINGTON - V Cosmos clubu 
v Washington D.C. visi povsem ano
nimna slika, ki najbrž ne bi pritegnila 
pozornosti obiskovalca, ko ta ne bi 
vedel, da so tisti bradati možje sila 
učenega videza ustanovitelji National 
Geographic Society.

Ameriško združenje zemljepiscev, 
raziskovalcev, naravoslovcev, druž
boslovcev, etnologov, znanstvenikov, 
izrednih lotografov pa tudi ljubiteljev 
avanture in tveganja, je pravkar praz
novalo stoletnico svojega obstoja. Na
tional Geographic Society so namreč 
ustanavljali približno mesec dni, od 
polovice januarja do 17. februarja leta 
1888, ko se je vseh 33 ustanovnih čla
nov prvič uradno sestalo na družab- 
nopoučnem večeru. Pred sto leti so se 
tistega večera lahko udeležile tudi 
»cenjene dame«, kar pomeni, da je 
bilo srečanje najbrž prej družabno kot

pa poučno, kot so ga pojmovali bra
dati učenjaki.

Namen ustanoviteljev je bil enosta
ven: hoteli so »organizirati združenje, 
ki bi pomagalo poglabljati in širiti ze
mljepisnega znanja«. V ZDA je bilo 
pred sto leti malo podobnih organiza
cij, od teh pa jih je praznovalo 100- 
letnico obstoja in nepretrganega delo
vanja presenetljivo malo. Najbrž je 
prav zaradi tega avantura National 
Geographic Society tako zanimiva, pa 
čeprav je sorazmerno skromno število 
ljudi, ki to združenje pozna, oziroma 
takih, ki redno prebirajo njeno glasilo 
National Geographic.

Število je seveda izredno relativno. 
Ko so oktobra leta 1988 natisnili in 
izdali prvi izvod brošure, ki so je šele 
pozneje preoblikovali v srednjeveliko 
revijo s čudovitimi bravnimi fotogra
fijami in sončnorumenimi platnicami, 
je National Geographic Society štela 
komaj 200 članov. Danes je teh kar 
deset milijonov in pol, od teh je naj
več abonentov revije National Geog
raphic in kupcev posebnih knjižnih 
izdaj in atlasov. Zanimivost združenja 
National Geographic Society pa je 
njegova osnovna (pred sto leti revolu
cionarna) postavka, da sleherni član 
finančno pripomore k širjenju zemlje
pisnega znanja (v najširšem pomenu 
besede), razikovalci, ki dobijo denar
no podporo pa morajo objaviti poroči
lo o uspehu ali neuspehu svojega 
dela.

Leta 1905 je National Geographic 
objavila rezultate pionirskega poizku
sa fotonovinarstva v Tibetu, nekaj de
setletij kasneje pa je Diane Fossey 
pričela svojo dolgoletno razikavo o 
obašanju goril. V zgodovini združenja 
so zapisane tudi naravoslovne študije 
o kitih in arheološke najdbe na Juka- 
tanu, sicer pa so se z zastavo Natio
nal Geographic Society ponašali Ro- 
ald Amundsen in Robert E. Peary na

tečajih ter Jean-Yves Cousteau in Ro
bert D. Ballard v morskih globinah. 
Tudi balon Explorer II, ki je leta 1935 
prvi prestopil nevidne meje stratosfe
re, Barry C. Bishop, ki se je leta 1963 
povzpel do samega vrha Everesta, in 
nenazadnje Edwin E. Aldrin ml. (ta je 
prišel celo do Lune) so imeli pri sebi 
značke National Geographic Society. 
Združenje med drugim redno obvešča 
svoje »podporne« člane o delovanju 
svojih izbrancev, saj je zadnja stran 
revije National Geographic posveče
na prav njim. Rubrika »On Assign- 
ment« nudi bralcem kratke portrete 
razikovalcev, opis njihovega teren
skega dela in občasno poroča tudi o 
mednarodnih priznanjih, ki so jih pre
jeli. S tako vsebijo res lahko računa 
na veliko število bralcev.

Sloves revije National Geographic 
pa že od nekdaj presega širši sloves 
združenja in njegovih zemljepisno- 
naravoslovnih raziskav, to pa zato, 
ker se je uredništvo že pred mnogimi 
leti odločilo, da odmeri dobršen del 
razpoložljivega prostora fotografskim 
dosežkom raziskovalcev in naravos
lovcev. Redakcijska izbira je povsem 
v skladu s postavkami, ki so preže
male bradate ustanovitelje National 
Geographic Society. Risbe, skice in 
geografske karte so zamenjale barvne 
fotografije, potopisi (in opisi naravnih 
opazovanj) pa so še vedno napisani v 
prvi osebi, kot je zahteval ustanovni 
akt National Geographic Society. 
Združenju je bilo najbrž že od rojstva 
usojeno, da bo imelo dolgo življenje 
po zaslugi fotografskega aparata in 
pisane besede, saj so tako združenje 
kot nalivno pero in kamera Kodak ro
jeni leta 1888!

Stran napisala in uredila 
EVA FORNAZARIČ

Poljudnoznanstveno popotovanje 
od zemljepisa do varstva narave

Italijanski 
vnuk Airone
RIM — Tudi v Italiji se je 

pred nekaj leti pojavila v trali- 
kah poljudnoznanstvena revija z 
rumenimi naslovnimi stranmi, 
ki je posvečala veliko pozornos
ti zgovorni lepoti barvnih fotog
rafij. Airone je zaenkrat edina 
tovrstna revija, ki se v Italiji po
naša z dovolj visoko naklado, da 
lahko še sama podpira minimal
ne raziskovalne podvige, prireja 
stokovne soudeležbe pri televi- 

I zijskih oddajah in se tu pa tam 
/ angažira tudi »politično«, podpi- 
I ra pa naravovarstvenike in (naj

večkrat liberalne) ministre za 
okolje.

Airone se razlikuje od Natio
nal Geographic (od katere več
krat ponatisnjuje izjemne repor
taže in fotografske prispevke) 
predvsem po doslednosti, s kate
ro sledi problematiki onesnaže
vanja domačega okolja. Prav 
tako kot ameriški stric pa pod
pira neposredno spoznavanje 
naravnega bogastva ter redno 
objavlja potopise in vabi bralce, 
naj se udeležijo organiziranih 
sprehodov.

Dosledno opisovanje 

ameriškega sveta
Združene države Amerike so zgodovinsko vzeto 

izredno mlada država. Tako mlada, da mora svojo zgodovin 
no še dokončno napisati in urediti. Mlada pa je prav tako 
kot njena prva ustava, ki se je pričenjala z besedami »We 
thè people of the States of New Hampshire, Massachusetts« 
in so jo nato zamenjali z bistveno formulo »We the people 
of the United States«. Eden izmed temeljnih trenutkov te 
novorojene zgodovine je torej rojen »šele« 17. septembra
1787...

Združenje National Geographic Society je vložilo dobr
šen del svojega stoletnega truda, da je to zgodovino razi
skovalo in jo v poenostavljeni, a izčrpni obliki nudilo po
tomcem triintridesetih bradatih ustanoviteljev. Njegovi 
zgodovinarji so temeljito raziskali pionirsko dobo, ko so se 
po prostranih ameriških planotah selili predstavniki najraz
ličnejših narodnosti. ZDA so si morale tudi pošteno trkati 
na srce zaradi pokolov indijanskih plemen, zaradi Littlebig- 
hornov in podobnih genocidov.

Še posebno zanimivo pa je dejstvo, da se je združenje 
naravoslovcev, ki je bilo že od svojega samega začetka 
tesno vezano na politično življenje ZDA, znalo spretno izo
gniti pritiskom najbolj reakcionarnih sil. Revija National 
Geographic je namreč večkrat objavljala članke v stilu da
našnje glasnosti, ki ni bila prav nič samoumevna, pa čeprav 
se država pred svetom postavlja kot simbol svobode.

Izbor izjemnih fotografij 
»v sodelovanju z naravo«

Vojne grozote, družbena spreminjanja 
prezrta zgodovina, narodi in še kaj

nržboslovje je očitno eno izme 
Dna °M. Priljubljenih raziskovalni 
Dl ^ Etnografski elementi se pr« 
sph a~'° 2 zgodovinskim dogajanjen 

anjost s preteklostjo, celo z antik 
ni, dlje, in segajo tja do predpotop 
?,„.casovr ko je zgodovina človeštv 
2aPisana v fosilih.
oh Pronai Geographic Society si ž 

ustanovitve prizadeva, da 1 
v' a raziskave tudi na tem zanim 
pn področju našega življenja. Izči 
viia K?r°”la' *ri Jih redno objavlja re 
svoi ati°nal Geographic nam nudi] 
tudi V-rStna dognanja iz območij, ki s 
bostiS1 D6r v. žarišču vsakdanje pozoi 
biemv, poročanje o družbenih spre 
na Af (uusilnih, kot v primeru Ire 
vsakn ^ani.Stana' Nikaragve, Haitija, i 
so n_ anPh' kot v primeru reportaž, k 
nje vent-Sne eni sami državi), beleže 
človešH, / »napak«, ki jih je zagrešil 
k»Sov ” (od ameriških jedrskih pon 

a Brkinih do Černobila, o

onesnaževanja narave do uničevanja 
živalskega sveta), podajanje alterna
tivnih informacij o naravnih katastro
fah (strupeni plini iz kamerunskega 
jezera, potres v Mehiki), zapisovanje 
posebnosti izpostavljenih narodov (av
stralski domorodci, Poljaki ob nastan
ku Solidarnošč, Sovjeti per prihodom 
Gorbačova v ZDA itd.) je le nekaj iz
med tolikih družbenih resorjev, s ka
terimi se običajno ukvarja združenje 
National Geographic Society.

Prav v tem specifičnem, dužboslov- 
nem resorju je vloga glasila združenja 
še posebno pomembna, saj nudi bral
cem izčrpne novinarske sestavke, v 
katerih sta v središču dogajanj človek 
in narava. Vsak dopis je bogato 
opremljen z zgovornimi fotografijami 
(mnogi fotografi so prejeli pomebna 
mednarodna priznanja), zato pa revijo 
prav radi prelistajo tudi taki bralci, ki 
sploh ne znajo angleškega jezika.

Narava v vseh svojih pisanih in skrivnostnih variantah 
je od nekdaj najbolj priljubljena raziskovalna dejavnost 
združenja National Geographic Society. V zadnjih desetlet
jih je združenje finansiralo nič koliko naravovarstnevih 
podvigov in zabeležilo nekaj res zgodovinskih trenutkov 
našega »sodelovanja z naravo«. Med temi je že svetovnoz- 
nani primer pande, beločrnega kitajskega medvedka, ki mu 
je grozilo, da izumre, a so mu naravovarstvene organizacije 
dobesedno rešile življenje. Tudi Koko, črni gorila, ki se je 
igral z muckami, je najbrž ostal zapisan v spominu marsi
katerega bralca revije National Geographic, da o družini 
pavianov Pumphouse niti ne govorimo.

K velikim uspehom fotografskih reportaž lahko prišteva
mo tudi slike leoparda, ki se je kar sam fotografiral, tako da 
je stopil na posebno preprogo — primerno prekrito z lis
tjem — ter sprožil fotografski aparat. Nekateri izvedenci so 
se trudili, da bi primerno ovekovečili nijanse metuljevih 
kril, drugi pa so dolga leta fotografsko snubili netopirje-po- 
žeruhe (po cela jabolka si potisnejo v gobec in nato rdeče
lični mežikajo fotokameri), žabe, ki pljuvajo, nilske konje, 
redke mesnate tropske cvetice, ki se razcvetejo le enkrat 
vsakih nekaj desetletij.

Prav na področju raziskovanja narave je delovanje Nati
onal Geographic Society izredno raznozliko, saj je v za
dnjih letih uspešno prsestopila prag televizijske informacije 
in video produkcije. Kasete National Geographic so na vo
ljo šolam, ustanovam, pa tudi zasebnikom, ki se zanimajo za 
lepote živalskega in rastlinskega sveta. Pri tem ne smemo 
zanemariti zabavne komponente naravoslovnih filmov, saj 
se rado dogaja, da so živali res smešno ljubke, naravoslovci 
pa znajo biti izredni montažerji tako živalskih »trikov« kot 
glasbe. Najbrž bi morali kdaj res vključiti videoregistrator 
in si privoščiti oddajo o puščavskih skakalcih ali o dolgore- 
pih praopicah iz Madagaskarja.
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Jutri gostuje v Kulturnem domu 
Slovensko mladinsko gledališče

Po stoletnici Ungarettijevega rojstva

Beseda govori v svoji čistosti

Tržaškemu občinstvu se bo jutri spet predstavilo Slovensko mladinsko 
gledališče iz Ljubljane. Uprizorilo bo Zločin na kozjem otoku Uga Betti- 
ja. Postavitev je povsod doživela lep sprejem in laskave ocene kritike, 
tako da bo tudi za nas prvovrsten gledališki dogodek. Predstava bo ob 

20.30 v Kulturnem domu

Giuseppe Ungaretti je rešil italijan
sko poezijo retorike in ji vrnil čistost, 
s katero so jo oplemenitili velikani 
italijanske literature.

Marinettijev futurizem je namreč 
kmalu zabredel v bombastiko in apo
logijo moči. Ni čudno, da je fašistični 
režim vpletel v svoj žargon duha in 
jezik Marinettijevega Manifesta in fu
turističnega gibanja. Prenos umetniš
kega jezika v politični in ideološki 
žargon ni bil enostaven, marsikdaj je 
postal orodje, ni pa mogoče obiti dej
stva, da je prišlo do spajanja, za kar 
imamo jasne dokaze.

D'Annunziev dekadentni estetizem 
je drsel po podobi mita in ustvarjal 
mitološke podobe, med katere se je 
uvrstil tudi sam pesnik. Morda je bil 
to očarljiv mit, vendar pretirano na
brekel, celo kičast, kot je bil sam pes
nikov jezik čisto na robu kiča.

Ungaretti je imel na svoj način »sre
čo«, da je pričel pisati razmeroma po
zno (nekje pri 27. letu), da ni imel pra
vih modelov in da je lahko že zbiral- 
najboljše »zglede«: Pascolija, Baudelai- 
ra, Apollinaira, antične pesnike itd.

Pričel je pisati s čisto novim odno
som do besede. Dojel je najgloblje po-

Hudodelci v očeh italijanske kritike
Po večletnem premoru je bil letos slovenski film spet 

vključen v uradni, tekmovalni del berlinskega filmskega 
festivala. Hudodelce, ki jih je po knjigi Marjana Rožanca 
posnel Franci Slak, je berlinsko občinstvo resda bolj 
hladno sprejelo (brez vsakega aplavza, kot poroča ljub
ljansko Delo), kljub temu pa so filmu vsaj v italijanskih 
časopisih posvetili kar precejšnjo pozornost. Pri tem gre 
omeniti, da se italijanski filmski kritiki niso toliko zaus
tavili pri umetniški plati dela, pač pa so prvenstveno 
poudarili tematiko - antistalinistično preganjanje - ki jo 
Slakov film obravnava.

Turinska La Stampa poroča o Hudodelcih v članku s 
štirikolonskim naslovom Zločini antistalinizma. V pod
naslovu je poudarjeno, da je »slovenski film zanimiv in 
strahoten kot mora«. Lietta Tornabuoni piše, da gre za 
»film-odkritje, ki od znotraj pripoveduje, kako grd je bil 
državni komunizem pred štiridesetimi leti«. Od leta 
1980, po Titovi smrti, je v Sloveniji v večji meri kot v 
Zagrebu v teku proces revizije nekaterih temnih trenut
kov jugoslovanske zgodovine, kot sta na primer pokol 
nacističnih kolaboracionistov leta 1945 in preganjanje 
tujih komunistov, članov komunističnih partij kominfor- 
ma v lagerjih po letu 1948. Hudodelci se navezujejo prav 
na to obdobje. Film je sicer slabo izdelan, a zanimiv in 
strahoten, piše še La Stampa.

Milanski II Giorno piše v podnaslovu članka o ber
linskem festivalu, da prihajajo »Hudodelci na dolgem 
valu glasnosti«. Morando Morandini poroča, da »dvoko-

lonski članek ne bi zadostoval za obračun s slovenskim 
filmom«. Po obnovi zgodbe poudarja, da predstavlja v 
filmu najbolj grozotni del »pranje možganov stalinistič
nega sistema, ki bi ga lahko primerjali z neizprosno pa- 
ranacistično nehumanostjo in turško-balkansko krvoloč
nostjo«. Za Morandinija Hudodelci niso lep film: »Njego
va največja pomanjkljivost je v tem, da mu ne uspe zdru
žiti didaktično-informativne strasti z visokim ekspresiv
nim in dramaturškim nivojem, kar pa "premorejo" le 
redki zgodovinsko-politični filmi.« Vsekakor je pomen
ljivo, da je tak film, kakršni so Hudodelci, proizvedla 
ljubljanska Viba, zaključuje filmski kritik dnevnika II 
Giorno.

Tullio Kezich v dnevniku La Repubblica piše pohval
no o odločitvi režiserja Francija Slaka, ki se je lotil tako 
»žgoče problematike«, pa čeprav »ne gre za mojstrovi
no.« Kezicha je najbolj pretreslo preganjanje domnevne
ga izdajalca v lagerju: tu so ga istočasno preganjali tako 
jetniški pazniki kot sami jetniki. Mar je imel prav Ber- 
tolt Brecht, ko je v Beraški operi zapel »Der Mensch ist 
schlecht« (Človek je hudoben) se ob koncu sprašuje pi
sec.

V milanskem Corriere della Sera Leonardo Autera 
priznava, da se je režiser »lotil delikatnega političnega 
argumenta in da je dobro izpeljal pripovedno plat.« Po 
drugi strani se mu ni uspelo izogniti nekaterim naivnos
tim, pa tudi igralci, ki se jih je poslužil, so bili še kar 
nerodni, zaključuje člankar Corriere della Sera.

mene besed, njihovo zvočno podobo, 
ritmično strukturo in muzikaličnost. 
Ko je pričel sestavljati pesem, so se 
mu najbolj drobne enote pomensko 
nenavadno pomnožile in se zlile v ve
soljno melodičnost.

Prav vesolje je ena izmed temeljnih 
Ungarettijevih razsežnosti. V neskon
čnosti se človek utemeljuje, živi pa

ROMANJE
V zasedi 
v tem črevesju 
ruševin 
sem ure in ure 
vlačil 
svoj skelet 
razžrt od blata 
kot podplat 
ali kot seme 
glogovega grma

Ungaretti 
človek muke 
že najmanjša iluzija 
te navda s pogumom

Reflektor 
z onkraj
spelje célo morje 
v mèglo

Vrtača z osamljenim dreve
som, 16. avgusta 1916 
(iz zbirke Veselje, 1914-1919)

Prevedel Ciril Zlobec

minljivo, s smrtjo zaznamovano življe
nje. Pretresajo ga bolečina, vojne, tre
nutki veselja in boleči spomini. Za tre
nutek ga lahko luč vesolja razsvetli in 
že je pogreznjen v vsakdanje življenje. 
Skrivnost pa ostaja, skrivnost daljave 
in skrivnost, ki živi v vsem, kar je. 
Samo pesniška beseda lahko ujame ta 
trojni položaj: vesolje, konkretno ži

Pogovor z Grumovim nagrajencem, dramatikom Sergejem Verčem

»Evangelij« govori o temeljnih etičnih vprašanjih
V Kranju se je sinoči začel Teden slovenske 

drame, na katerem podeljujejo tudi Grumove na
grade za najboljše dramsko besedilo. Po mnenju 
strokovne žirije je bil lani najboljši slovenski izvir
ni dramski tekst »Evangelij po Judi« Sergeja Ver
ča. Objavljamo pogovor z avtorjem.
» Kaj je evangelij po Judi?

Najprej, zame je Evangelij po Judi tekst, ki 
sem ga napisal šestnajst let po prvem dramskem 
poskusu, za katerega bi lahko rekel, da je bil zelo 
mladostniški. Mislim seveda na delo »Ko luna škili 
z desnim očesom in jaše veliki voz«. Dogajanje v 
tem časovnem razponu ni bilo najbolj spodbudno. 
Zato lahko rečem, da je Evangelij nekako sad zelo 
dolgega razmišljanja o sebi, o svetu, v katerem 
živim. Da bi to opisal, se poslužujem mita o Kris
tusu, njegovega križanja. Seveda, ker gre pač za 
dramo, igro in dramatičnost, so te zadnje ure Kris
tusovega življenja zamišljene polemično dramatič
no in preoblikovane v umetniškem smislu. Umet
nost seveda ni samo odblesk nekih dogodkov, teh 
ne beleži dokumentarno. Skratka, ni nujno, da bi 
imela dramatika posluh za zgodovinsko resnico, 
saj (kot umetnost) skuša z opiranjem na določen 
mit obravnavano snov preoblikovati in si jo misel
no prilagoditi.

V Evangeliju po Judi gre za evangelij, ki ni bil 
nikoli napisan, saj vemo, da se Judež nikoli nj 
posvetil takemu opravilu. Mislim pa, da bi lahko 
evangelij tudi napisal, kot so ga napisali njegovi 
sobratje apostoli. Domišljam pa si, da je bil napi
san, da je bil seveda drugačen od drugih in da ni 
zagledal luči sveta. Najbrž bi zadnje ure Kristuso
vega življenja osvetlil skozi alternativen zorni kot.

Gre torej za vprašanje drugačnosti. Najbrž je 
res, da drugačnost vedno vzbuja nekakšne po
misleke* ali celo nasprotovanja, še posebej ta
krat, ko ponujamo v razmislek občeveljavni mit. 
Drugačnost je tudi v sporu s tisto stvarjo, ki ji 
prvimo normalnost. Normalni so seveda tisti, ki 
odločajo in ki rišejo normalnosti meje. Je Judež 
do te mere nenormalen oziroma drugačen, da bi 
lahko kaj zrušil, ali vsaj ponudil alternativo?

Ne vem, če Judež ponuja resnične alternative. 
Zdi se mi, da jih. Tudi Kristus jih ponuja, ponuja 
jih Magdalena, daje jih Tomaž. Skratka, vsi jih 
ponujajo, vseh osem oseb, kolikor jih nastopa v 
tekstu, daje dobre ali slabe možnosti drugačnega 
življenja. To so možnosti laži in resnice. Moram pa 
reči, da mi je Judež najbolj simpatičen, in si do
mišljam, da sem ga najbolje karakteriziral prav 
zato, ker nosi v sebi neko zdravo življenjsko silo,

celo neki priroden in sprejemljiv hedonizem. Pri 
tem si zastavlja tudi vprašanja o temeljnih moral
nih in etičnih problemih, kar je prisotno tudi v 
Kristusu, do katerega je v svetu pozitiven odnos. 
Sredica mojega teksta je seveda vprašanje resnice 
in ugotavljanje, da ni dveh resnic, je samo ena. 
Temeljna je pač resnica o bivanju, o življenju v 
katerikoli družbi. Povsem razumljivo pa je tudi, da 
izhaja Evangelij po Judi iz korenin tukajšnjega 
sveta, se pravi, da prinaša razmišljanja o tej naši 
slovenski in zamejski družbi, kar pa seveda ne 
izključuje- dejstva, da bi lahko bila obravnavana 
tematika občega značaja. Sleherna družba se na
mreč polašča idej, morale, etike, skratka človeka. 
Polašča se tistega, kar je v človeku najbolj pozitiv
nega in vprašanje je, kako ti ljudje lahko sploh 
živijo.

Omenil si etiko, ki zaobjema tudi odprt po
gled na svet. Drama Evangelij po Judi je doži
vela knjižno izdajo, vrsto razmišljanj v revijah, 
ni pa bila uprizorjena, čeprav je bila tako rekoč

na repertoarju Slovenskega stalnega gledališča 
v Trstu. Kaj misliš o usodi svojega teksta ?

Lahko bi rekel: Bog, odpusti jim, saj ne vedo, 
kaj delajo. Če bi hotel danes preverjati uprizorit
vene možnosti v Trstu, bi moral spet zelo na širo
ko polemizirati v zvezi z vključitvijo tega dela na 
repertoar, potem z njegovo odstavitvijo, potem z 
njegovo ponovno postavitvijo itd., in najbrž bi to 
zahtevalo še neka dodatna posebna razmišljanja 
prav glede kriterijev te družbe, ki odloča po svo
jih zelo ozkih interesih, kaj je smotrno in kaj ni. 
Kaj je dobro in kaj slabo, je ne zanima, ker teh 
kriterijev najbrž ne pozna. V tej naši družbi vlada 
misel, da mora umetnik umreti. Z drugimi beseda
mi povedano, ustvarjalec jeza to družbo zanimiv 
samo, če ji njegovo pisanje služi. Se pravi, da gre 
za kategorijo smotrnosti, nikakor pa ne za katego
rijo ustvarjanja. No, lahko povem, da bo Evangelij 
po Judi uprizorjen v prihodnji sezoni v Primor
skem dramskem gledališču v Novi Gorici.

In še zadnje. V svojem govoru na podelitvi 
Prešernovih nagrad v Cankarjevem domu je Bo
ris Podrecca rekel tudi to, naj za boga družba 
pušča ustvarjalca izgorevati v svoji lastni us
tvarjalnosti, naj mu to ustvarjalnost omogoča. 
Zakaj ta družba ne omogoča drugačnih pogle
dov? Mogoče ne premore neke vizije?

Če povzamem to, kar se je v soboto dogajalo 
na okrogli mizi v Kopru okoli vprašanja enotnega 
slovenskega kulturnega prostora, mislim, da je 
bila ena od zelo pomembnih misli misel Cirila 
Zlobca v zvezi z utopijo, češ da je tudi utopija 
vredna kategorija življenja, če pomaga presegati 
življenje, ki ga živimo. Sam sem na tisti okrogli 
mizi poudaril moment drugačnosti, ki ni nujno po
vezan z nekim apriorizmom. Če si zamejski ali 
zdomski ustvarjalec, ni še nujno, da si drugačen. 
Drugačen moraš biti predvsem po mislih, po svo- 
bodnosti, notranji svobodi. Prav moment notranje 
svobode je bistven za ozke družbe, kakršna je 
naša, ki pa se vede zelo totalitaristično iz prepros
tega razloga, ker pač mora braniti neke interese, 
ki so lahko zelo obči, včasih pa tudi ne. Zaradi 
tega se mi zdi, da lahko svobodno ustvarjanje 
ogroža neke temelje in zato ta družba reagira na 
nekatere ustvarjalce histerično, podpira pa seveda 
tiste ustvarjalce, ki so miselno na njeni valovni 
dolžini, se pravi v skladu s tem svetom, ki jih 
potem izvaža kot svoj suvenir. Dokler se ne bo ta 
družba maksimalno odprla, kar mislim, da bo zelo 
težko, do takrat se nam pišejo težki časi.

S Sergejem Verčem 
se je pogovarjal MARIJ ČUK

vljenje z vsemi peripetijami in skriv
nost.

Beseda pa ne sme biti maskirana, ne 
smejo je prekrivati retorika, odvečen 
kič, bombastičnost, razni trenutni žar
goni itd. Beseda lahko spregovori 
samo, če je čista in če v njej odmeva 
bistvo stvari. Pesem pomeni višji orga
nizem, ki lahko do kraja izkoristi več
pomenskost besede. Pesem postane 
glasba, krik, meditacija, komaj slišen 
vzdihljaj, ki pa ne prikrije svojih naj
manjših celic: besed.

Za Ungarettijevo in Montalejevo 
poezijo velja oznaka - hermetično pes
ništvo. V luči sodobnih pesniških in 
literarnoteoretskih izkušenj dobiva 
vprašanje hermetizma drugačne raz
sežnosti. Ungarettijeve poezije ni mo
goče obnavljati s starimi šolskimi di- 
daskalijami, ki v čitankah spremljajo 
Božansko komedijo. Takšne razlage 
nimajo nič poetičnega in ne odpirjo 
nobenih vrat v svet poezije, niti Dan
tejeva pesnitev ni na primer zgodovi
nopisje. Ungaretti preprosto ne dopuš
ča nasilnega vmešavanja, njegov jezik 
se izmika kritiki, ki bi želela nadkriliti 
poezijo. Preprosto povedano, izmika 
se normam in v naprej začrtanim poe- 
tikam, tudi Crocejevi. Poezija je v prvi 
vrsti beseda, beseda postane poetična, 
ko daje slutiti skrivnost življenja, 
skrivnost, ki je na svoj način skrita že 
v besedi sami. V tem čudovitem krogu 
se v bistvu skriva ves Ungarettijev 
hermetizem, ki se nenavadno »odpre«, 
ko pristopimo k branju z drugačnim 
posluhom in drugačno miselno nasta- 
vo. Potem postane Ungarettijeva poe
zija glasba, izrazito večpomenska 
struktura, skratka, poezija v vsej svoji 
polnosti in čistosti. V italijanski litera
turi je bila to prelomnica, ki jo je 
sprožil pesnik brez posebnih revoluci
onarnih ambicij.

ACE MERMOLJA

Rutinski
koncert

Programska usmeritev abon
majskih koncertov Tržaškega 
koncertnega društva, ki so vsak 
ponedeljek od oktobra do aprila v 
gledališču Rossetti v Trstu, ni na
klonjena sodobni glasbeni ustvar
jalnosti. Največkrat so na progra
mu dela, ki so nastala v prej
šnjem stoletju. Le redke ikomorne 
skupine ali solisti vključijo v svoj 
spored skladbe, ki so nastale v 
začetku našega stoletja. S sodob
nostjo pa se na glasbenih večerih 
Tržaškega koncertnega društva v 
gledališču Rossetti ne srečamo - 
kot da je ni. Je to želja organiza
torjev ali pa samo nastopajočih, 
ki si z interpretacijami že znanih 
in preizkušenih glasbenih del, 
brez tveganja zagotovijo uspeh, 
pa čeprav sodi večina nastopajo
čih v okviru abonmajskih koncer
tov Tržaškega koncertnega druš
tva v sam umetniški vrh evropske 
glasbene poustvarjalnosti?

Tudi zadnji koncert ni prinesel 
nobene programske osvežitve. 
Dario De Rosa in Maureen Jones 
sta štiriročno na klavir zaigrala v 
prvem delu Tri vojaške koračnice 
op. 51 in Fantazijo v F-molu op. 
103 Franza Schuberta, v drugem 
delu pa variacije na Schumanno
vo temo op. 23 in Štiri madžarske 
plese Johannesa Brahmsa - pro
gram, ki je po izvedbi in vsebini 
ustvarjal vzdušje glasbenih sre
čanj v salonih prejšnjega stoletja. 
Tako vzdušje je še posebno priča
rala uvodna skladba glasbenega 
večera Tri vojaške koračnice 
Franza Schuberta, ki zaradi svoje 
prenaivne glasbene vsebine rii 
sodila v program resnega koncer
tnega večera. Tudi interpretacije 
ostalih skladb so spominjale bolj 
na glasbeno zabavo na nekoliko 
višji umetniški ravni, kot pa na 
resen koncertni pristop h glasbe
nim delom. De Rosa in Jones sta 
v Trstu priznana pianista, ki ob
vladata tehniko klavirske igre' 
vendar je bilo njuno podajanja 
rutinsko, z vsemi elementi dopad
ljive interpretacije, ki je godilo 
marsikaterim starejšim poslušal
kam. Morda pa sta hotela pianis
ta doseči prav to - ugajati, pa 
čeprav na cenen način. Sicer pa 
je bila njuna igra izenačena v di
namiki, tehniki in interpretaciji-

»Posladkani« smo zapustili gle' 
dališče Rossetti.

MIRKO SLOSAR
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Kmeclova vedra premišljevanja 
o Slovencih in njihovi usodi

Matjaž Kmecl

Ko sem pred časom v nekem interv
juju vprašal Matjaža Kmecla, kakšna 
je poanta, kakšno je poglavitno sporo
čilo najbolj značilne in najbolj spor
ne, bržkone tudi najbolj prodane slo
venske knjige v letu 1987 »Slovenska 
postna premišljevanja«, mi je avtor 
takole odgovoril: »Bistvo je v tem, da 
se moramo Slovenci gledati, kakršni 
smo. Preveč smo se obremenili z raz
ličnimi miti in stereotipi: da smo liriki, 
da nismo za humor, drugi nam pravijo, 
da nismo vojaki, in podobno. Vse to je 
hkrati res in ni res, kot je res in hkrati 
ni res, da je naša majhnost tudi naša 
nesreča. Saj je, še posebej v polpretek
li družbi in zgodovini, ko si v zname
niti in krvavi tekmi narodov veljal to
liko več, kolikor več te je bilo skupaj 
in kolikor močnejši si bil. Toda kar 
poglejte, koliko bremen in kakšnih so 
si s tem naložili številni veliki narodi - 
recimo Nemci, tudi Italijani. Mi lahko 
brez sence zadrege pogledamo v ob
raz komurkoli, nikogar nismo skušali 
zbrisati s sveta, nikomur nismo dopo
vedovali, da nam je tako zelo napoti, 
da ga bo treba spraviti s sveta in 
podobno.«

Kmeclova »Slovenska postna pre
mišljevanja« so po eni strani klasični 
eseji, po drugi pa že bogate vsestran
ske zgodbe na različno tematiko. Mar
sikoga lahko zmoti tisti začetni »O« 
pri vsakem poglavju, kot da bi hotel 
avtor nemara koga ali kaj učiti ali ne
kako zviška deliti svoje svete resnice. 
Nič ni bolj zmotnega od tega vtisa. Ta 
premišljevanja so vse prej kot obče- 
veljavni aksiomi, so le iskrice premiš
ljevanj, pač globokoumnih in kar ime
nitnih, predvsem zanimivih, ki se ob
časno celo berejo »kot roman«.

Če pa hočemo iz teh »štirinajstih 
Postaj slovenskega nacionalnega kri
ževega pota«, kot jih v spremnem ese
ju imenuje Ciril Zlobec, izluščiti eno 
samo misel ali utrinek, bi pač pove
dali, da kakorkoli že, te misli (zgodbe, 
eseji, miselne iskrice ali kakorkoli jih 
hočemo imenovati) preveva globok, 
velik, sončen in vseobsegajoč optimi- 
zem, ki je alfa in omega teh postaj. Že 
Ces, da je treba večkrat' ta optimizem 
Iskati med vrsticami, toda vedrina je 
v tej knjigi predominantna. Še več, 
poleg optimizma, te eseje preveva 
neka življenjskost, mentalna, dušev
na, pa tudi skoraj fizična in nagonska 
dinamika, neka želja po življenju in

boju do zadnje kapljice krvi. Te slo
venske svetopisemske postaje preve
va nadalje neko prepričanje v boljšo 
bodočnost, v žareči jutrišnji dan, v 
moralno zmago nad Negativnim, Pa
sivnim in Ponižujočim.

Kmecl se med drugim sprašuje, kdo 
pač smo. Tako odgovarja: »Kaj smo 
sploh? Bohemsko ljudstvo melanholič
nih skrivačev? Krščanska skupnost 
moralistov, ki niso od tega sveta? 
Dobrodelni skavti, ki jim napuh sicer 
na vseh koncih sili izpod pretesnega 
jopiča ekshibicionalistične skromnos
ti? Ubog narod, ki panično odkupuje 
svojo neizbežno majhnost? Ki je tako 
majhen, da se še sam opazi le z veli
kim trudom in dopovedovanjem: po
tem pa je kot majhni fantje, ki dajejo 
za pijačo, da ne ostanejo pozabljeni v 
zadnjem kotu?...«

Odgovora v bistvu ni. Le kdo sploh 
zna odgovoriti na večno vprašanje: 
kdo smo, kam plovemo? Samo poker- 
ski blefer, torej tak, ki se zaveda, da 
odgovora ni, a čuti potrebo, da ga 
vseeno daje, ker igra to zahteva.

In vendar nam ti eseji (seveda v 
svojih mejah) odgovarjajo na marsi
katero »narodnostno-eksistencialno« 
vprašanje. Že po prvih straneh branja 
pač opazimo, da smo življenjsko in 
strastno ljudstvo, da imamo čisto svo
ja osvobojena ozemlja (svojo društve- 
nost, gore in humor), da imamo svoje 
forsajtske sage, ki trajajo več genera
cij in iz katerih je razvidno, da smo 
bilo (da smo) Slovenci tudi polnop
ravna gospoda, ki (glej čudo) se ni 
potujčila, in še mnogo drugega.

Ena od mnogih odlik te Kmeclove 
knjige je, da pač stvari prikaže take, 
kot so. Če je treba, udari tudi direk
tno. Recimo Miodraga Bulatoviča, ki 
je sicer dober pisatelj (dovolj, da po
mislimo npr. na »Heroja na oslu« 
ipd.), vendar pa s takimi idejami in 
miselnimi prijemi, ki so za Slovence 
seveda nesprejemljivi.

Tudi večno bolečega problema bele 
garde se Kmecl loti kar se da nepos
redno, direktno in pogumno, brez 
ovinkarjenja. Tako pravi: »Ko pa čas 
polagoma iz človeških lupin posesa 
grenkobo, maščevalnost, žalost, vsa 
očitanja in sovraštva, vse žive vezi, se 
pogled izjasni v osupljivo panoramo: 
pokaže se, da gre za zgodovinsko epi
zodo, kakršni v svojem razvoju ni ušel 
noben evropski narod - prikaže se slo
venska šentjernejska noč, nenaden iz
bruh komajda razložljive sle po moči 
nad življenjem in smrtjo, globokega, 
temnega nagona, nekakšne blodne in 
pijane strasti, ki izbruhne v vsaki 
skupnosti mogoče na tisočletje enkrat, 
nerazsodno, nerazumno, nerazložljivo 
... Ta ali oni bo zavpil in dvignil prst, 
da je takšnole razmišljanje cinizem, 
toda ni, je postno razmišljanje o grehu 
in vstajenju: kajti tudi to je narod...«

Eseji, ki govorijo o samoti in odda
ljenosti, o utrujenosti in minljivosti, o 
velikih slovenskih pogrebih, o sloven
skem samoubijanju ter o smrti, so si 
po svoje tematsko podobni, saj imajo 
en velik skupen imenovalec: Smrt 
samo. Toda ni res, da so ti eseji pesi
mistični, temni, turobni, negativni. 
Menim, da je čisto obratno. Se v sa
momoru vidi Kmecl neko sublimacijo 
življenja, podobno, kot je zapisal filo

zof Klement Jug v svojem zadnjem 
(neoddanem) pismu zaročenki, predno 
je odšel v severno triglavsko steno, 
kjer je omahnil, da bo smrt tudi nje
gova »zadnja in največja zmaga«.

Smrti in drugih omenjenih argu
mentov se Matjaž Kmecl loti čisto psi
hoanalitično, vendar nekje enostavno, 
za vse razumljivo. Naravnost pretres
ljiv je namreč, ko naklonjeno človeš
ko »secira« Dušana Pirjevca - Ahaca 
in si hoče prej sebi kot drugim obraz
ložiti (opravičiti?) njegov prehod iz 
življenja v smrt.

Kaj naj bi še dodali ali napisali o 
teh premišljevanjih? Jezik je, recimo, 
izredno bogat, Kmecl pa nam mojstr
sko prikazuje, kdaj in kako lahko upo
rabljamo tujke (ki že postajajo rakava 
rana slovenskega jezika), obenem pa 
nam daje še en bistven nauk: smo pač 
normalni ljudje (logično), in kot taki 
moramo biti samozavestni in si svojo 
vrednost pač odmerjati sami. Če se 
sami ne bomo spoštovali, nas ne bodo 
niti drugi! Zdi se tako enostavno, a 
vendar... Za zaključek bi dodali še 
skromno (in za literarne puriste bo
gokletno) informacijo. Tudi na pod
ročju slovenske lahke glasbe, pač čis
tega punk-rocka, je pred kratkim na
stala pesem skupine Agropop, ki so 
nekako rockovsko dopolnilo Kmeclo
vih slovenskih premišljevanj. Na zu
naj je turobna in negativna, dejansko 
pa bojevita in optimistična. Imenuje 
se: »Samo milijon nas je«... Torej čisto 
vsi radi razmišljamo o slovenstvu. Se
da] pa moramo še razmisliti, zakaj to 
počenjamo...

DUŠAN JELINČIČ

Knjiga je izšla v zbirki Studia humanitatis

Dumézilovo raziskovanje 
indoevropske mitologije

Ob izdaji knjige Georgesa Dumézila 
- Tridelna ideologija Indoevropejcev, 
ki jo je pripravila zbirka Studia huma
nitatis, se nehote zastavlja vprašanje, 
komu je taka knjiga sploh namenjena? 
Bo med mnogimi, ki jih zanima pra
davnina človeške kulture, Dumézilova 
knjiga uspela najti ustreznega bralca, 
ki jo bo z veseljem bral? Takega ob
činstva na Slovenskem prav gotovo ni 
veliko. Prav zato pa zna biti taka izda
ja zanimiva in dobrodošla, saj prinaša 
sorazmerno malo poznano snov.

Avtor sodi med tiste velike polihis- 
torske učenjake, kakršnih v današ
njem času moderne specializacije ni
smo več navajeni srečevati. Po do
brem letu od avtorjeve smrti se nam 
delo prikazuje kot velika gora, ki za
hteva za svojo preučitev veliko potr
pežljivosti, volje in truda. V primerja
vi z drugimi sočasnimi raziskovanji v 
humanističnih vedah je Dumézilov 
opus nekakšen unicum, njegovo delo 
pa »monumentalno in osamljeno«, kot 
se je bil o njem izrazil Claude Lévi- 
Strauss. Nekaj nam pove tudi podatek, 
da so ob priliki Dumézilovega spreje
ma v Francosko akademijo nalašč zanj 
ustanovili posebno stolico, katedro za 
indoevropsko civilizacijo. Prav kultura 
in civilizacija indoevropskih ljudstev, 
tja do najtemačnejše pradavnine, pa je 
bilo osnovno zanimanje Georgesa Du
mézila. Njegjovo raziskovanje je po
svečeno civilizaciji duha, verovanj
skim obrazcem, religiji in mitologiji. S 
svojim izrednim znanjem, ki sega od 
poznavanja na desetine jezikov, tudi 
indijskih, perzijskih in kavkaških, pa 
db izurjenosti v filologiji, zgodovini in 
moderni lingvistiki, mu je uspelo od
preti novo področje raziskovanja: pri
merjalno mitologijo. Takšno razisko
vanje seveda ni nič novega, pomem-

Beckett concerto

V gledališču Rossetti v Trstu bo danes premiera dela Beckett concerto, pred
stave, ki ima za podlago tekste Samuela Becketta. Predstavo-monolog izvaja 

Vittorio Franceschi. Začetek ob 20.30

ben delež, ki ga je prispeval Dumézil, 
pa je nov način pristopa, uporabe me
tode, ki izhaja iz prej omenjenega ši
rokega znanja, tako da je povrnil pri
merjalni mitologiji vse njeno dostojan
stvo.

Področje, ki ga je odprl s svojim 
raziskovanjem, sega od stare vedske 
Indije, epov Mahabharate, perzijske 
Aveste do skrivnostne davnine Keltov, 
Skandinavcev in antičnega Rima. Bra
lec je zato, vsaj v prvem približku, so
očen s precejšnjo težavo. Odpira se 
mu svet, v katerega je težko vstopiti, 
saj se nam s svojimi mitološkimi in 
religioznimi vzorci odmika in ga le s 
težavo razumemo. Pravzaprav je to 
svet, ki je bil v marsičem nerazumljiv 
že za Tita Livija. Toda presenetljivo 
je, da so religiozni obrazci, načini miš
ljenja in funkcijska razdelitev družbe 
preživeli in jih je mogoče v jasni obli
ki spet zaznati v srednjem veku, na 
primer pri škofu Adalberonu iz Laona. 
Stržen Dumézilovega raziskovanja 
predstavlja odkritje, da so vsa indoev
ropska ljudstva uveljavila trifunkcij- 
sko razdelitev družbe: na tiste, ki mo
lijo (svečeniki, brahmani); na tiste, ki 
varujejo ljudstvo s svojo silo in orož
jem (vojščaki); tretji razred pa pred
stavljajo poljedelci oziroma vsi tisti, ki 
delajo in skrbijo za hrano. V tako har
monično urejeni družbi zavzema po
sebno mesto še kralj, ki je povezan s 
prvima dvema razredoma.

Dumézil je s podrobnim preučeva
njem mitologij in verskega obredja 
ugotovil, da zavzema mesto teh treh 
funkcij triada staroindijskih bogov 
Mitra - Varuna, Indra in Nasatya. Tej 
triadi ustreza v antičnem Rimu trojica 
bogov: Jupiter - Mars - Quirinus, ki 
imajo enako razporejene vloge (suve
renost, vojska, poljedelstvo).

Knjižica, ki so jo izdelali pri Studia 
humanitatis, prevod in spremno bese
do je oskrbel Braco Rotar, je le droben 
izsek iz celotnega avtorjevega opusa. 
Napisana pa je v dovolj skrčeni in sis
tematični obliki, tako da se lahko bra
lec na hitro seznani s problematiko. 
Kako vrednotiti celotno Dumézilovo 
delo, pa je bržčas še veliko prezgodaj. 
Njegove raziskave so odprle še nera
ziskano področje človeške kulture, ki 
sega v davno, skrivnostno preteklost, 
ki je praktično brez začetka. Hkrati so 
te raziskave odprle problematiko mi
toloških in religioznih sistemov, v ka
tere do sedaj niso posegale niti teolo
gija niti filozofija ali zgodovina. Pred 
nedavnim je slovenski zgodovinar Pe
ter Vodopivec zapisal, da z izdajo tega 
dela zbirka Studia humanitatis porav
nava enega izmed dolgov evropski 
humanistiki. Kakšno pozornost bo vz
budila pri bralcih, je težko reči, a naj
brž zelo majhno. Naj še omenim, da je 
veliko Dumézilovih knjig dostopnih v 
italijanskem prevodu (na prim. monu
mentalna »La religione romana arcai
ca«, »Mito e epopea« pri založbi Eina
udi itd.), zanimiv članek o avtorju pa 
je mogoče prebrati v decembrski šte
vilki revije »Prometeo« izpod peresa 
Enrica Montanarija.

Dumézil je bil komparativist, razi
skoval in primerjal je različne kultur
ne in mitološke sisteme, a je bil hkrati 
tudi realist in sam morda najbolje za
slutil verjetno usodo svojega dela: 
»Kraljestvo komparativistov ni s tega 
sveta.«

IGOR ŠKAMPERLE

V Benetkah je Sovjetska zveza predstavila 70 let svoje arheološke dejavnosti

Dve tisočletji zgodovine na razstavi Zakladi Evrazije
V sobanah Doževe palače v Benetkah je do 

konca meseca odprta razstava Zakladi Evrazije, 
na kateri je Sovjetska zveza predstavila, kot je 
ZaPisano v podnaslovu razstave, sedemdeset let 
sv°je arheološke dejavnosti.

O razstavi so že veliko pisali, pri čemer pa ni 
° dovolj poudarjeno tisto, kar so organizatorji 

9 oboko čutili in hoteli ob pripravi razstave. Na 
Prvo mesto so namreč postavili kulturo v svojem 

aJglobljem pomenu. Kultura in umetnost pove
deta narode, utrjujeta prijateljstva in spodbuja- 

rnirno in konstruktivno sožitje med narodi.
Vlit drugega tisočletja pr. Kr. do
v L stol. po Kr. so živeli na širokem pasu od 
.arpatov do kitajskega obzidja (med Donavo in 
.rmm morjem, med puščavo Gobi in kitajskim

od sibirske stepe dp perzijskih meja in 
Va rje) narodi Urartu, Sogd, Šiiti in tako imeno- 
. na barbarska plemena, ki so živela severno od 
rnega morja.

hJ“f? drugim naj omenim, da je sovjetsko ar- 
V ‘osko delo stvar naključja. Ko je car Peter 

lkl terjal od svojih podložnikov davke, je iz 
to d P^edelov Sibirije občasno dobil names- 
je H enarja čudovite zlate predmete. Zaradi tega 

ai ukaz upravniku okraja Tobolsk, da pregle- 
^kaišnie šiitske grobnice, 

nak kIatkem' to je od leta 1715 do leta 1718, je 
kot mnogo zlatih izdelkov šiitske kulture,
S tpS° PrstanL pasovi, vaze in ilovnati kipi živali. 
ZeJ Erem'?3’^0111 ^ ustanov*' v Leningradu mu-

novpr^e<?^0^ki °dsek muzeja je bil uradno usta- 
in orU? j6ta 1917, za časa oktobrske revolucije, 
Pašni 1 ■ usPešno deluje, tudi po zaslugi da-

Jega direktorja, arheologa, prof. Borisa Piot-

Altajska zlata pasna zaponka

rovskega. Leta 1932 so v Sovjetski zvezi uradno 
ustanovili arheološko znanstveno akademijo, ki 
je že leta 1938 pričela'sistematično urejati v šte
vilnih (tudi zelo majhnih) središčih muzeje in de
lavnice. V teh še danes neutrudno zbirajo, prede
lujejo in posredujejo kulturo in umetnost.. Preu
čujejo socialni razvoj narodov glede na druge 
narode v istih krajih. Danes ima vsaka sovjetska 
republika svoj zgodovinski muzej in celo vrsto 
manjših okrajnih etnografskih muzejev.

Za razstavo so iz Sovjetske zveze pripeljali 
več kot dvesto predmetov, od katerih je kar 149 
izdelkov prvič prestopilo sovjetske meje. Umet
nine so večinoma iz leningrajskega Eremitaža, iz 
zgodovinskega armenskega muzeja in gruzinske
ga muzeja Tbilisi; predstavljajo pa predvsem šti
ri civilizacije, ki so živele na prej omenjenem

področju. Med njimi so bile večkrat nepremos
tljive razdalje. Kljub temu prof. Piotrovski in 
drugi znanstveniki ugotavljajo, da je kulturno 
jedro teh civilizacij v Sibiriji.

Razstava je ena izmed najbolj zanimivih in 
pomembnih v Italiji v povojnem času. Benetke 
so zelo ponosne na ta dogodek, čeprav nam sama 
zgodovina mesta priča o mednarodnih kulturnih 
odnosih že iz časa beneške »Serenissime«.

Kultura pa ni vedno le pozitivna moč. Posta
ne negativna, kadar se v njenem imenu podjar- 
mljajo drugi narodi, kadar jo zlorabijo za geno
cid in za vojne napovedi. Evrazijska plemena so 
vse to pretrpela, ampak videli bomo, da so bile 
vojne in bitke za arheologa pravo srečno na
ključje.

Civilizacija Sogd (VII.-VIII. stoletje po Kr.) je 
živi primer za to trditev. Sodgi so živeli ob »cesti 
svile«, ki je od II. stol. pr. Kr. do XIV. stol. po Kr. 
zagotavljala povezavo med Kitajsko in Sredo
zemljem. Ljudstvo je živelo v izobilju in stalno 
razvijalo umetnost, kulturo in politiko. »Cesta 
svile« pa ni bila za ljudstvo Sogd le vir bogastva; 
po njej so prišli tudi uničevalci. Arabski osvajal
ci so se nasilno polastili predela, kjer so živeli 
Sogdi in so kruto zatirali ter mučili tiste, ki so se 
jim upirali. Mesto Pedgikent je žalosten primer 
obrambe zatiranega naroda in arabske krutosti. 
Mesto so Arabci do tal požgali, pogumnega prin
ca pa križali.

Po dvajsetih letih se je preživeli del prebival
stva želel vrniti v domovino, kjer so se ponovno 
morali nasilno spreobrniti in pozabiti za vedno 
svojo kulturo.

Po enajstih stoletjih in po treh generacijah 
arheologov so 40 odstotkov starega Pedgikenta

izkopali izpod stoletnega pepela. Beneška razsta
va predstavlja sogdsko kulturo z izkopanimi 
predmeti tega mesta, ki je zaslovelo kot »Pompe
ji osrednje Azije«.

V njem so arheologi našli kiparska dela, fres
ke na ilovnati podlagi s posebnim lepilom, in na 
ta način je bilo mogoče spoznati zanimivosti, na
vade in kulturo Sogdov. Zanimivost fresk je tudi, 
da nekatere prikazujejo pravljice, ki jih lahko 
zasledimo bodisi v Ezopovi Grčiji kot v Pancha- 
tantrovi Indiji.

Pretekle vojne, nasilja, požari pa vsekakor 
niso edina pomoč današnjim arheologom.

Ena izmed najzanimivejših izkopanin zadnjih 
sedemdesetih let sovjetske arheologije so grob
nice v Payzryku, predelu, kjer je živel neznani 
narod. Ta je mejil na vzhodu z »šiitskim svetom« 
in tu v vzhodnih altajskih gorah na višini 1600 
metrov pod večnim ledom so dobili lesene, klo- 
bučevinaste, usnjene izdelke, kožuhe ter svilo. V 
normalnih pogojih bi že vse razpadlo. Arheologi 
so v najdbi zasledili mnogo elementov, ki spomi
njajo na šiitsko kulturo, npr. uprizarjanje živali v 
sibrsko-šiitskem stilu. Živali se pri Altajcih boju
jejo, na šiitskih izdelkih pa tega ne zasledimo.

Tudi v grobnicah severnega Kavkaza, ki leži
jo na višini 1000 metrov, so ugodni klimatski po
goji ter dobro zagrajeni vhodi, tako da so se iz
jemno dobro ohranili blago, les, usnje, kar je ar
heologom dolgo povzročalo preglavice pri dolo
čitvi starosti predmetov. Menili so, da so pripa
dali mlajšemu obdobju, v resnici pa so imeli že 
tisoč dvesto let.

KRISTJANA BAVDAŽ
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Švicarski kolajni v veleslalomu 
Mateja za osem stotink ob bron
Posebej za Primorski dnevnik 

JOŽE DEKLEVA

NAKISKA — Svetovna vicešampi- 
onka v veleslalomu iz Crans Montane 
Mateja Svet je na Mont Allenu v svo
jem drugem nastopu na 15. zimskih 
olimpijskih igrah v Calgaryju, izgubi
la boj za olimpijske kolajne. Razdelile 
so si jih Vreni Schneider, Christa Kin- 
shofer in Maria Walliser. Ko je bil 
končan boj na prvi progi v našem ta
boru ni bilo posebno vedrega razpolo
ženja.

»Smuči so mi preveč prijele, nisem 
mogla pravilno v ovinke,« je menila 
ena izmed favoritinj te tekme, Mateja 
Svet. Na vprašanje, kaj sodi o tem, je 
trener Milan Bernik odvrnil: »Morda 
gre tudi za to. Vendar si na štartu ni
smo preveč upali posneti to ostrino 
robnikov. Na drugi progi bo Mateja 
morala napadati.«

Direktor naših alpskih reprezentanc 
Tone Vogrinec, ki danes praznuje svoj 
46; rojstni dan, je o prvem veleslalomu 
naše najboljše tekmovalke dejal: »No
benega napada. V začetku je še neka
ko šlo, nato pa je Mateja vse bolj zaos
tajala.«

Kazalo je, kot da je forma Mateje 
Svet po tekmi za zlato lisico v Kranj
ski gori padla. »Nikakor ne«, je na to 
odgovoril Tone Voginec, »samo pre
malo je bila odločna. To je vse. Kako 
se je zagrizla na primer Španka Blan
ca Ochoa.«

Na drugi progi se je izkazalo, da pri 
Mateji Svet ne gre za padec forme, 
temveč, da se je na prvi progi premalo 
sprostila, kot da se ne bi zavedala, da 
bo boj za olimpijske kolajne en sam 
surov napad od starta do cilja. V poo- 
poldanskem nadaljevanju je naša rep
rezentantka pokazala svoje veliko tek
movalno srce, kakor že tolikokrat, a 
kaj, ko je bila časovna razjika med njo 
in tekmicami, ki so imele veliko igro 
v rokah, le preveč velika.

»Na drugi progi sem naredila vse, 
kar sem mogla. Dobro se zavedam, 
kako sem izgubila olimpijsko kolajno. 
Nismo se pravilno domenili za pripra
vo robnikov na tem zahtevnem umet
nem snegu. Toda tudi zaradi četrtega 
mesta nisem obupana«, je izjavila Ma
teja Svet.

Italijanka Magoni - Sforza je imela 
kot specialistka za slalom po prvi pro
gi kar lepo pozicijo, nato pa je na dru
gi progi preveč forsirala in izpadla. 
Podobno pa je ostala praznih rok tudi 
Nadia Bonfini.

VRSTNI RED: 1. Schneider (Švi.) 
2’06"49; 2. Kinshofer (ZRN) 2'07"42; 3. 
Walliser (Šv.) 2W72; 4. Svet (Jug.) 
2'07"80; 5. Meier (ZRN) 2’07"88: 6. Mai- 
er (Av.) 2'08'T0; 7. Wachter (Av.) 
2'08"38; 8. Quittet (Fr.) 2'08"84; 9. Merle 
(Fr.) 2'09"36; 10. Guignard (Fr.) 2'09"46| 
15. Zajc (Jug.) 2T2”48; 18. Dežman 
(Jug.) 274'36 itd. V. Šarec (Jug.) in 
Magoni-Sforza sta odstopili, Bonfinije- 
va pa je bila diskvalificirana.

Neverjetno navdušenje za Debelaka
Posebej za Primorski dnevnik 

OTO GIACOMELLI

CALGARY — V jugoslovanskem olimpijskem taboru v 
Kanadi je v torek prekipevalo od veselja, kaj tudi ne bi, 
saj je 22-letni skakalec Matjaž Debelak iz Braslovč v Sa
vinjski dolini, sicer pa član 'smučarskega skakalnega klu
ba Elektrotehna Ilirija v Ljubljani, osvojil prvo olimpijsko 
kolajno za jugoslovansko nordijsko smučanje. Z 9. mestom 
Matjaža Zupana in 10. Mirana Tepeša je bila naša vrsta na 
sploh najuspešnejša med vsemi 18 državami, ki so imele 
skakalce v boju na veliki olimpijski skakalnici.

Kar zadeva zmago, tudi to pot ni bilo moč dvomiti o 
tem, da bo še drugo zlato odličje pripadlo finskemu super- 
šampionu Mattiju Nykanenu. Zato pa je ob našem Matjažu 
izredno presenetil tudi mladi Norvežan Erik Johnsen, do 
nedavnega povsem neznan skakalec, ki je z imenitnim 
nastopom osvojil srebrno odličje in tako rešil čast slovite 
skandinavske zimsko-športne velesile. Z razliko od tekmo
vanja na srednji skakalnici, kjer so bili kar trije jugoslo
vanski skakalci po prvi seriji povsem v ospredju, je drugi 
nastop za naše začel manj spektakularno, vendar zelo za
nesljivo. Matjaž Zupan in Matjaž Debelak sta si s 6. oziro
ma 9. mestom priskakala zelo trden položaj v deseterici, 
katere na čelu je bil z naskokom Nykanen pred Johnsenom 
in Plocem iz CSSR. Preveč, da bi še lahko upal na boj za 
kolajne, pa je zaostal Miran Tepeš. Primož Ulaga je svojo 
brezkompromisnost še enkrat plačal s hudo napako, ki ga 
je vrgla skoraj na rep konkurence, brez upov, da bi v 
drugem nastopu še lahko odmevno izboljšal uvrstitev.

Vseeno je z drugim skokom sebi in drugim pokazal, da 
je skakalec velikega formata, še boljši pa je bil Miran 
Tepeš, ki je z zelo lepim skokom preskočil z 21. na odlično 
10. mesto. Pravi finale pa se je začel, ko se je pognal v 
smučino Matjaž Debelak. Kot bi čutil, kakšna izredna pri
ložnost se mu ponuja, je silovito odskočil in še bolje nada
ljeval let, ter pristal pri 108 m. To je bilo bistveno dlje kot 
so skočili vsi tekmeci pred njim, saj je bila zaradi skrajša
nega zaletišča 100-metrska razdalja že za večino nedoseg
ljiva. Na vrhu zaletišča pa so bili še sloviti mojstri in le

malokdo si je tedaj upal pomisliti, da je Matjaž že na 
najboljši poti k olimpijski kolajni. Toda drug za drugim so 
zaostajali za njim sloviti skakalci in ko ga ni prehitel niti 
Čehoslovak Pavel Ploc, so jugoslovanske sanje o kolajni 
postale resnica.

»Srečen sem, kaj naj drugega rečem. Pred zadnjim sko
kom si nisem razbijal glave z mislimi na kolajno. Še en
krat moram skočiti kot najbolje znam, sem si dopovedoval, 
potem pa bo kar bo.« , je pripovedoval sijajni fant po 
tekmovanju v Canada Olimpie Parku. Radost je bila nepo
pisna. Utrnila se je marsikatera solza neizmerne sreče. 
Jugoslavija je 23. t. m. zares stopila v krog svetovnih ska
kalnih velesil. Vse tisto, kar nam Slovencem in Jugoslova
nom pomeni Planica, ves trud in nega, ki ju ji posvečamo, 
je obrodilo bogate sadove.

Na sliki: od leve proti desni drugouvrščeni Erik 
Johnsen, zmagovalec Nykanen in tretjeuvrščeni Matjaž 
Debelak.

Olimpijski »revni« športi

Bestemjanova - Bukin: 
zadnji tango

Argentinski tango je bil nosilec ob
veznega programa plesnih parov, kjer 
je po pričakovanju zmaga šla pred
stavnikoma iz SZ. Zlato je šlo Natalji 
Bestemjanovi (28 let) in Andreju Buki- 
nu (31 let) pred drugo sovjetsko dvoji
co Klimova - Ponomarenko.

Zmaga je šla precej staremu paru, ki 
je že vrsto let najboljši na svetu. Med 
zadnjimi prostimi liki sta Bestemjano
va in Bukin prejela kar tri šestice, ki 
so nekako nagradile življensko delo 
para. Predvideva se, da sta s to zmago 
drsalca zaključila svojo kariero.

VRSTI RED: 1. Bestemjanova-Bu- 
kin (SZ) 2,0; 2. Klimova-Ponomaren- 
ko (SZ) 4,0; 3. Wilson-McCall (Kan.); 
4. 10. Trovati-Pelizzola (It.) 20,0.

Hitrostno drsanje: poraz NDR
Na progi 3000 m hitrostnega drsanja 

za ženske so Vzhodne Nemke dožive
le nov poraz. Zmagala je Nizozemka 
Yvonne Van Gennip, ki je tudi doseg
la nov svetovni rekord. Favoritinja 
Karin Enke je bila komaj četrta. Dokaj 
presenetljivi so slabi rezultati sovjet
skih drsalk.

VRSTI RED: 1. Van Gennip (Niz.) 
471 "94; 2. Ehrig (NDR) 472"09; 3. 
Zange (NDR) 476"92; 13. Belci (It.) 
4'27"21.

Zmagovalka je komaj v decembru 
prestla operacijo ahilove tetive.

Klasična kombinacija: ZRN
ZRN je s postavo Pohl, Schwarz, 

Miiller osvojila prvo mesto v klasični' 
kombinaciji. Druga je bila Švica, tretja 
pa Avstrija. Član zmagovite ekipe 
Thomas Miiller je glavni favorit za 
konkurenco posameznikov, ki bo na 
sporedu v zadnjih dveh dneh iger.

Hokej: ČSSR še brez točk
V finalnem hokejskem turnirju je 

Švedska visoko premagala ČSSR z re
zultatom 6:2. Čehoslovaki so kot prvi 
povedli, v drugi tretjini pa so v slabih 
petih minutah utrpeli 3 gole in živčno 
povsem odpovedali. V tekmi, ki je ve
ljala za 9. mesto, je Avstrija s 3:2 pre
magala Poljsko. Francija je po poda
ljških presenetljivo odpravila Norveš
ko in osvojila 11. mesto.

Nesrečna brata iz Čila
Med treningom na progi za velesla

lom se je včeraj huje poškodoval čil
ski predstavnik Nils Linneberg. V bol
nici so ugotovili zlom nekaj reber in 
verjetne notranje poškodbe. Ni izklju
čen niti zlom zapestja.

Družina Linneberg se vsekakor ne 
more ponašati s srečo. Pred dnevi se 
je Nilsov brat Dieter ponesrečil med 
treningom za smuk.

Po nedavni poškodbi na kolenu

Križaj se je poslovil od iger
CALGARY — »Olimpijske igre so zame končane«, 

je danes povedal naš najboljši alpski smučar Bojan Kri
žaj, ki se je moral po poškodbi med vadbo slaloma 
odpovedati svojemu četrtemu olimpijskemu štartu. »To 
ni le moja, temveč tudi odločitev zdravnika reprezen
tance dr. Vinka Pavlovčiča«, je poudaril Križaj, ki si je 
v Nakinski danes ogledal še veleslalom za ženske, ta
koj po tekmi pa odpotoval v domovino. Zadnja dva dni 
se je stanje kolena še poslabšalo. Poškodba je resnejša, 
kot je sprva kazalo. Zdravnik meni, da bo potrebno 
daljše zdravljenje«, je izjavil pred odhodom iz Calgary- 
ja Bojan Križaj.

Še enkrat: »Sezono sem mislil končati tako, kot sem 
jo začel, z dobro uvrstitvijo v Madonni di Campiglio, 
kjer sem bil tretji. Sedaj pa mi je nesreča, kakršna me 
ni doletela že petnajst let moje tekmovalne kariere, 
preprečila načrte«, je izjavil Križaj, ki se je moral spri
jazniti s tem, kar tako pogostokrat prepreči smučarjem 
in drugim športnikom nadaljnjo tekmovalno pot. Nje
mu je nesreča prizanašala vse do te sezone, ko se je 
začel pripravljati, da konča svojo uspešno tekmovalno 
kariero. Le kot mlad fant si je zlomil nogo.

Bojan Križaj je povedal tudi, da bo nadaljnje zdrav
ljenje pokazalo, ali bo lahko nadaljeval tekmovanje za 
svetovni pokal do finala konca marca v Saalbachu. 
Zdravnik jugoslovanske reprezentance dr. Vinko Pav
lovčič, ki je moral Križaju punktirati nogo, pa je menil, 
da bo zdravljenje dolgotrajno.

JOŽE DEKLEVA

Domovina kliče
Dve sami kolajni sta danes na razpolago udeležencem 

OI. Alpsko smučanje je že trdno pritegnilo zanimanje jav
nega mnenja. V resnici ne povsem zasluženo, kajti prav v 
alpskem smučanju so zabeležili številni veliki akterji bele
ga cirkusa, ki navadno polarizirajo zanimanje, relativno sla
be uspehe.

Alberto Tomba ima v zadnjih dneh OI nalogo, da reši 
domovino. Na razpolago ima danes veleslalom, nato pa še 
slalom. V taboru "azzurrov" je opazna slabo prikrita živ
čnost. Razkril jo je trener Messner, ki je povedal, da so 
njegovi varovanci letos že itak dali veliko. Sam Tomba je 
izjavil, da namerava oba spusta izvesti s kančkom previd
nosti, da bi ne preveč tvegal. Tomba je tudi povedal, da 
progo dobro pozna in da se je že privadil na umetni sneg.

Italijanski smučarji so priprave zaključili v kraju Pano
rama, ki leži 1800 m visoko, med divjimi gozdovi, v katerih 
se v velikem številu pasejo jeleni, z lahkoto pa se naleti 
tudi na volkove. Ob Tombi bodo za Italijo vozili še Camoz- 
zi, Gerosa in Holzer.

Ne gre prezreti niti teka na 20 km, s katerim bodo 
ženske zaključile svoje napore. Logika govori v korist Sov- 
jetinj, čudežni podvig Švedov v štafeti pa odpira seveda 
tudi drugačne možnosti. Italijanke bodo startale s četverko 
Dal Sasso, Beimondo, Desideri in Di Centa.

Na sporedu bo tudi drugi del tekmovanja v umetnos
tnem drsanju za posameznice. Vse oči so uprte v Katarino 
Witt iz NDR.

Freestyle: vodstvo domačinov
Na neuradnem tekmovanju v umetnostnem smučanju so 

prva mesta osvojili Amerikanci. Pri moških je prvi Kanad
čan Rozon, pri ženskah pa Palenik iz ZDA. Konkurenca je 
slaba.

Edwards britanski »Eagle«
Eddy Edwards, kratkovidni britan

ske skakalec, je ena glavnih osebnosti 
v Calgaryju. Ponosen je, da je iz veli
ke skakalnice dosegel britanski re
kord 71 m, povedal pa je, da namerava 
sedaj ob svoji popularnosti tudi nekaj 
zaslužiti, ker je zaradi svoje ljubezni 
do skokov veliko potrosil. Skoki pa 
bodo še naprej ostali njegova prva lju
bezen. Edwards, ki je čez noč dobil 
pridevek »Eagle« (orel), je bil med 
tekmo z velike skakalnice ljubljenec 
množice.

Zlomljeno vretence
Med hitrostnim drsanjem »short 

track« na 500 m je Nizozemka Simone 
Velzeboer padla in zadela ograjo drsa
lišča. Poslediee so bile hude. Zdravni
ki so v bolnici ugotovili, da ima zlom
ljeno vretence. Simone bo morala dalj 
časa mirovati.

ELAN: bronasta kolajna
Jugoslovanska tovarna smuči ELAN 

je v Calgaryju priredila sprejem, na 
katerem so bili prisotni vsi njeni »pi
loti«. Največ zanimanja je šlo Sten
marku. Med sprejemom so sporočili, 
da je ELAN s 150 tisoč pari prodanimi 
smučmi, tretji dobavitelj ZDA in Ka
nade.

V italijanskem taboru napeto
Posebej za Primorski dnevnik 

SAŠA RUDOLF

ve in še bolj vnemajo že tako ostro 
polemiko. In vendar so predstavljale 
nordijske discipline v zadnjih letih 
srečno oazo italijanskega športa. Zla
te in srebrne kolajne na svetovnih pr
venstvih tako v tekih kot v biatlonu, 
so marsikoga zasanjale v nerealna 
upanja na visoke olimpijske uvrstit
ve. Ozračje je v italijanskem taboru 
tako napeto kot grozeče nebo ob pri
hodu chinooka, vetra, ki v Calgaryju 
zimo nenadoma spremeni v pomlad. 
Spori med tehničnim vodstvom in 
tekmovalci so na dnevnem redu, tre
nerji napadajo časnikarje, češ da laž
no poročajo in se zanimajo zgolj za 
polemike, tekači neradi odgovarjajo 
na vprašanja, med seboj pa so po ma
lem skoraj vsi skregani.

Vodstvo zvrača lep del krivde za 
slabe rezultate na tisk, vendar bi si 
moralo tudi samo izprašati vest. Že 
sestava moške štafete je bila takšna, 
da celo v najboljših pogojih niti teo
retično ne bi mogla poseči v boj za 
kolajne. Albarello se je uprl teku v 
prvi menjavi, tehnični vodja Mario 
Azzittò je tekačevo odločitev sprejel, 
čeprav bi ga lahko prisilil k nastopu. 
Brez svetovnega prvaka na 15 kilo

metrov pa je italijanska četverica v 
skupnem času izgubila vsaj minuto. 
Kljub temu je Azzittò dejal, da bi tudi 
v primeru ponovitve štafetnega teka 
poslal na sneg isto četverico.

Razburjenje in polemike pa so v 
polnem kontrastu s pokrajino tekmo
vališča ob obronkih Skalnatega go
rovja. Le nekaj desetih kilometrov 
južneje se namreč pričenja naravni 
park Watertown Glacier International 
Icepeace Park, ki se konča v ameriški 
zvezni državi Montana. Park miru 
meri približno 5 tisoč kvadratnih kilo
metrov in je torej velik kot Ligurija, 
obenem pa predstavlja redek primer 
zavarovanega ozemlja, ki pripada 
dvema različnima državama. Z med
narodno konvencijo so usakladili ka
nadske in ameriške zaščitne zakone 
in ustanovili park prav na razvodnici 
sredi Skalnatega gorovja, na razmejit
veni črti torej, od koder se z enega 
pobočja reke izlivajo v Atlantski, z 
drugega pa v Pacifiški ocean. Park 
miru so poimenovali po ledenikih, ki 
jih je tu okrog petdeset, okoli 3.500 
metrov visokega vrha Cleveland. Tu 
če vedno živijo Indijanci rodu Stisnje
ne glave, ki so nekoč izključno živeli 
od lova, zdaj pa so večinoma vodiči 
plezalcem, ki se podajo na stolpičaste 
vrhove, kot na primer Mount Wilbo- 
urn, ki meri 3.100 metrov in so ga 
osvojili šele leta 1923.

m
'•••___________ _1

Silvio Taučer: bistven 
je psihološki faktor

Silvia Taučerja, 
neutrudnega za
mejskega smučar
skega delavca in 
vodjo Meddruštve
ne zamejske smu
čarske tekmovalne 
ekipe (MZSTE), 
smo dobili takoj po 
zaključku prvega 
teka ženskega ve

leslaloma, pri katerem smo seveda vsi 
zadržali dih za Matejo Svet. Taučer v 
glavnem sledi alpskim disciplinam, na 
vprašanje, kako se bo Mateja uvrstila 
na končni lestvici ženskega veleslalo- 
ma, pa je odgovoril tako (in imel je 
prav!) »Čeprav se je po prvem teku 
Svetova uvrstila za njene možnosti 
bolj skromno, menim, da ni smučala 
slabo, obratno! Žal pa se bo z veliko 
težavo prebila do zmagovalnega odra, 
sicer pa bo popravila svojo uvrstitev.«

»Kakšno je po tvojem mnenju tre
nutno stanje v italijanski in jugoslo
vanski alpski reprezentanci?«

»Obe ekipi v glavnem slonita na 
enem samem vodilnem smučarju: Itali
jani na Tombi, Jugoslovani pa na Ma
teji Svet. Po eni strani je to dobro, saj

vodilni športnik ustvarja .pozitivno 
moralo in vedro vzdušje, po drugi 
strani pa eden je pač le eden...«

»Preidimo na področje... znanstvene 
fantastike: kakšne organizacijske prj' 
jeme iz Calgaryja bi vnesel v našo 
Združeno ekipo MZSTE?«

»Nobenega! Mi delamo v glavnem z 
zelo mladimi, oni pa ne.« (dj)

Sov. zveza
KOLAJNE

8 8 6
NDR 7 6 4
Finska 4 0 2
Avstrija 3 3 2
Švedska 3 0 1
Švica 2 5 3
ZRN 2 2 1
ZDA 2 1 1
Nizozemska 1 2 2
Francija 1 0 1
Norveška 0 3 2
Kanada 0 1 3
ČSSR 0 1 2

1
1
1

Jugoslavija
Italija

0
0

1
0

Japonska 0 0
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Kvalifikacije za 01: brez golov s Portugalsko

Ugodno za Italijo
Košarka: finalni del pokala prvakov

Tracer in Partizan
Portugalska - Italija 0:0

PORTUGALSKA: Silvihno, Costea- 
do, Miguel, Valerio, Mendes (Carvah- 
loj, Oceano, Parente (Gilberto), Nasci
mento, Rui Aguas, Rui Barros, Pache- 
co.

ITALIJA: Tacconi, Tassotti, De 
Agostini, Ancelotti, Galli, Cravero, 
Mauro, Galia, Carnevale, Romano, 
Virdis (Alessio).

SODNIK: Neunen (ZRN); GLEDAL
CEV: 5.000.

LIZBONA — Na kvalifikacijskem 
srečanju za nastop na olimpijskih ig
rah v Seulu sta reprezentanci Portu
galske in Italije igrali neodločeno. De
litev točk gotovo bolj odgovarja varo
vancem trenerja Dina Zoffa, ki so na 
Portugalsko prišli predvsem z name
nom, da iztržijo točko, saj je njihov 
položaj na lestvici občutno boljši. Ibe- 
rijci so računali na zmago, a so poka
zali bore malo, čeprav je v postavi na
stopilo več igralceviz članske repre
zentance. Še najbolj je razočaral Rui 
Barros, na katerega je portugalski se
lektor veliko računal, saj so si nogo
metni poznavalci edini v ugotovitvi, 
da gre za enega najboljših mladih ig
ralcev v Evropi.

Srečanje, ki so ga odigrali pred ma
loštevilnim občinstvom, ni bilo kdove 
kaj zanimivo in pričakovanega »juri
ša« domačinov ni bilo. Ta položaj so v 
začetku zelo dobro izkoristili Italijani, 
ki so že v 9. minuti imeli s Carnevale- 
jem priložnost, da bi povedli. Teren
sko premoč so »azzurri« obdržali do 
sredine polčasa, nakar se je igra pre
cej umirila.

V drugem delu srečanja so Portu
galci, predvsem z Rui Aguasom in 
Pachecom, skušali priti do prednosti, 
kar pa jim zaradi dobre obrambe gos
tov, v kateri sta se izkazala vratar Tac
coni in Cravero, ni uspelo.

LESTVICA SKUPINE B 
Italija 5 2 3 0 4:1 7
NDR 6 2 3 1 6:5 7
Portugalska 5 13 1 3:3 5
Islandija 4 112 5:6 3
Nizozemska 4 0 2 2 5:8 2

PREOSTALI SPORED 
Nizozemska - Italija (9. 3.), Nizo

zemska - Portugalska (30. 3.), NDR - 
Portugalska (12. 4.), Italija - Nizo
zemska (13. 4.), Nizozemska - Islan
dija (27. 4.), NDR - Islandija (30. 4.), 
Islandija - Portugalska (24. 5.), Islan
dija - Italija (29. 5.).

V sinočnjih tekmah 10. kola finalne
ga dela košarkarskega pokala prvakov 
sta bila milanski Tracer in beograjski 
Partizan pred razmeroma lahkima na
stopoma, čeprav sta igrala v gosteh. 
Izkazalo pa se je, da jim vseeno ni bilo 
lahko priti do zmage. Ob Partizanu je 
zdaj tudi Tracer na dobri poti, da se 
uvrsti v finale v Gandu. Danes bosta 
na sporedu še dve tekmi, ki sta zelo 
pomembni v boju za osvojitev enega 
prvih štirih mest. Še posebej vroče bo 
v Solunu med Arisom in Makabijem. 
Grško moštvo bo nastopilo brez Ju
goslovana Subotiča, ki se je težje po
škodoval in verjetno v letošnji sezoni 
sploh ne bo več nastopil.

Nashua - Tracer 80:85 (38:39)
NASHUA: Govers 5, Korthuut 12, 

Schilp 19, Kuipers 18, Bottse 21, Red- 
dick 5.

TRACER: Bargna 4, Pittis, DAntoni 
8, Premier 14, Meneghin 4, Brown 28, 
Montecchi, McAdoo 27.

PM: Nashua 15:21, Tracer 13:17; 
PON: Reddicj (36), Korthout (39). TRI 
TOČKE: Nashua 7:16 (Govers 0:2, 
Schilp 5:7, Kuipers 2:7), Tracer 2:12 (D - 
Antoni 2:6, Premier 0:2, MOntecchi 0:2,

McAdoo 0:2); SODNIKA: Cejzel 
(ČSSR) in Exeson (Šve.)

HERTOGENBOSCH — Kljub »ne
dostojni« igri je Tracer na sinočnjem 
gostovanju na Nizozemskem dosegel 
morda odločilni točki za uvrstitev v 
Gand. Gostitelji so že zdavnaj odreza
ni od boja, poleg tega pa so nastopili 
okrnjeni, samo v osmih, brez svojih 
najboljših adutov Thompsona in Pie- 
terseja. Kljub temu je imel Nashua v 
prvem polčasu tudi devet točk pred
nosti (31:22), obe ekipi pa sta med sabo 
tekmovali, kdo bo več grešil. Tracer 
se je nasprotnika otresel šele v zadnji 
minuti, ko je DAntoni pri rezultatu 
78:78 dosegel trojko, potem ko je imel

LESTVICA
Partizan 10 9 1 924:866 18
Tracer 10 6 4 920:944 12
Arls 9 5 4 887:869 10
Makabi 9 5 4 868:851 10
Saturn 9 4 5 912:884 8
Barcellona 9 4 5 888:840 8
Orthez 10 3 6 860:870 6
Nashua 10 2

DANES
8 916:1051 4

Aris Solun - Makabi Tel Aviv; 
Barcellona - Saturn Koln

s težavo
prej odstotek v metih 1:5. Med Milan
čani je tokrat največ pokazal Brown, 
McAdoo pa je v napadu metal na koš 
dokaj povprečno (10:25), ekipa kot 
taka pa je predvsem odpovedala v ob
rambi. K sreči je bil tekmec karseda 
skromen.

Orthez - Partizan 70:73 (33:34)
ORTHEZ: Ortega 2, Carter 20, Ga- 

dou 11, Hufnagel 5, Kaba 7, Haquet 10, 
Deganis 15.

PARTIZAN: Djordjevič 5, Grovič 11, 
Obradovič 13, Savovič 2, Pečarski 10, 
Divac 14, Paspalj 15, Nakič 3.

ORTHEZ — Partizan vse bolj prese
neča. Orthez je imel še nekaj teoretič
nih možnosti, da se vključi v boj za 
četrto mesto, vendar je moral priznati 
premoč Beograjčanov, ki sicer z moč
no obrambo Francozov ni imel lahke
ga dela.

Evropska superliga: 
zmaga Jugoslavije

LESKOVAC — V 6. kolu evropske 
namiznoteniške superlige je Jugosla
vija s 4:3 premagala Švedsko. Pred 
2.000 gledalci je dve zmagi za Jugos
lavijo dosegel Primorac, ostali točki 
sta dosegli dvojici Primorac-Lupules- 
cu in Lupulesku-Perkučinova.

Kolesarska dirka po Siciliji

Ponovno Bontempi
Prijateljska tekma Pro Gorizie

Blohin v Gorici
AVOLA — Guido Bontempi je v šprintu dobil 5. etapo 

na mednarodni kolesarski dirki po Siciliji. Kolesar Carrere 
je na ciljni črti prehitel Danca Sorensena in Italijana Baffi- 
ja. Zmagovalec je 174 km dolgo progo prevozil v 4.10'59" s 
povprečno hitrostjo 41,5 km na uro.

Na skupni lestvici vodi Adriano Baffi pred Passero (isti 
čas), Saronnijem in Fignonom (oba z 2" zaostanka).

Mednarodna kolesarska dirka po Siciliji se bo sklenila 
danes, ko bo na sporedu krožna dirka po mestu.

Stuffer (ZRN) zmagal v veleslalomu
NEVEJSKO SEDLO — Zahodni Nemec Hans Stuffer je 

zmagal veleslalomsko preizkušnjo za evropski pokal, ki je 
bila na Nevejskem sedlu. Ob močnem sneženju je zmago
valec za 16 stotink sekunde prehitel Avstrijca Konrada 
Walka. Najboljši od Italijanov je bil mladi Luca Pesando, ki 
je zasedel 3. mesto, 6. pa je bil Jugoslovan Sašo Robič.

Smučarske prireditve se je udeležilo 90 tekmovalcev iz 
desetih držav. V glavnem je šlo za smučarje, ki so izostali iz 

. olimpijskih reprezentanc.
VRSTNI RED: 1. H. Stuffer (ZRN) 2T0"82; 2. K. Walk 

(Av.) 2T0 '98; 3. Luca Pesando (It.) 2T1"01; 4. R. Kroeli (Av.) 
211 12; 5. J. Noviant (Fr.) 2T1T6; 6. Sašo Robič (Jug.) 
2'U"38; 9. R. Erlacher (It.) 2TU62.

Danes bo na progi Nevejskega sedla še slalomska preiz
kušnja.

GORICA — Igralci Pro Gorizie se bodo danes ob 15. uri 
pomerili na domačem pravokotniku z avstrijsko enajsterico 
Voiwaerts, ki je ta čas prva v prvenstvu B lige. Srečanje bo 
prav gotovo zanimivo, saj so Avstrijci zelo solidno moštvo, 
ki uvršča med drugimi tudi slavnega sovjetskega nogome
taša Olega Blohina, ki je bil vrsto let steber Dinama iz 
Kijeva in seveda tudi sovjetske reprezentance.

Gullitu eno kolo
MILAN — Navijači Milana so se oddahnili. Športni sod

nik je namreč le za eno kolo izključil nizozemskega zvez
dnika Rudda Gullita, ki bo tako s tribune sledil nedeljske
mu srečanju med Milanom in Sampdorio. Vse kaže, da je 
športni sodnik le upošteval ugovor vodstva milanskega pr
voligaša in samega igralca. Glede ostalih disciplinskih uk
repov so bili za eno kolo izključeni še Agostini (Ascoli), 
Baggio (Fiorentina), Della Scala (Empoli), Elkjaer (Verona) 
in Giannini (Roma). Za srečanja v italijanskem pokalu pa so 
bili za eno koloizključeni Altobelli (Inter), Crippa (Torino) 
in Pellegrini (Sampdoria).

Državni rekord Capriottijeve
FIRENCE — Na italijanskem dvoranskem atletskem pr

venstvu, ki se je sklenilo včeraj v Firencah, je Antonella 
Capriotti dosegla nov državni rekord v skoku v daljino z 
znamko 6,72 metra.

V nedeljo so naše nogometne ekipe 
v amaterskih prvenstvih igrale s spre
menljivo srečo.

V l. ligi je sodil poraz Primorja pro- 
1 solidni Costalungi med verjetne raz

pete tekme, a po tem spodrsljaju po- 
0zaj proseške ekipe na lestvici gotovo 

ni rožnat. Primorje je namreč še vedno 
med ekipami, ki se borijo za obstanek 
m zato se bodo morali igralci v preos- 
alih devetih tekmah (pet doma in šti- 

ri v gosteh) pošteno potruditi, da si 
2agotovijo obstanek v ligi.

V 2. ligi zgleda, da proti šibkim na- 
Protnikom Vesni letos res ne gre. 
°ma so jo tokrat prisilile na remi Gi- 
nzzole. Kras pa je z zmago nad to-

povprečnim San Nazariom neko- 
k° popravil položaj na lestvici, vsee- 

, 0 Pa še ostaja v družbi sedmih ekip,
1 v razmahu dveh točk delijo 8. do 14. 
esto na lestvici. Za to osmerico sta le 

ž °ck in S' Nazario' ki sta praktično 
dn°u^ena' vendar dvojici bo delala 
1 ?2bo še ena ekipa. Zdaj je na nehva- 

nem 14. mestu Zarja, ki je doma ne- 
‘cakovano klonila pred Stockom. 
Pad je, da bodo Bazovci odločno re-

Kako do konca
agirali že v nedeljo, ko bodo gostovali 
pri Campi Elisi.

V 3. ligi so tokrat vse naše štiri eki
pe v skupinah M in L nepremagane 
zapustile igrišče, vendar je do zmage 
prišla le Mladost, ki je v gosteh s tre
mi goli Davida Argentina odpravila 
Chiarbolo. Omeniti moramo, da je Ar- 
gentin letos skupno dosegel že sedem 
golov, kar predstavlja lep uspeh za 
tega doberdobskega napadalca, če po
mislimo, da je lani v 11 prvenstvenih 
tekmah dosegel en sam gol (SantAn- 
drea - Mladost 2:4). Letos se je torej 
precej izboljšal in zaradi tega je tudi 
položaj njegove ekipe na lestvici bolj
ši. Mladost, ki igra v goriško - tržaški 
skupini L skupaj z Bregom in Gaj o, je 
zdaj z 21 točkami na drugem mestu 
lestvice, a v družbi štirih ekip: Fossa- 
lona, Brega, Fincantierija in Hermade. 
Točki manj ima Gaja, ki pa ima dve 
tekmi v zaostanku (s Chiarbolo in San

Marcom). Mnogo bo o drugem mestu 
odločal izid zaostale tekme med Fos- 
salonom in Mladostjo. Prvo mesto je 
bržkone že oddano San Marcu, ki ima 
štiri kole pred koncem šest točk pred
nosti pred ostalimi. Boj za 2. mesto 
vsekakor ni platoničen, saj ima drugo
uvrščena ekipa možnost, da igra odlo
čilno tekmo za prestop v višjo ligo z 
drugouvrščeno ekipo iz skupine N. 
Prav v tej skupini, če ne bo prišlo do 
res neverjetnega presenečenja, si bo 
prvo mesto zagotovila ekipa L'Archit
rave, ki vodi s štirimi točkami pred
nosti pred Roianesejem, ta pa je naj
resnejši kandidat za 2. mesto. Na ža
lost je v tej skupini dobesedno razoča
ral trebenski Primorec, ki tudi v nede
ljo ni bil zmožen doseči več kot točke. 
Trebenci, igrali so proti Don Boscu, so 
bili na klopi brez trenerja, ker je bil 
Lugnan izključen, poleg tega pa so se 
v 30. minuti znašli na igrišču v dese
tih, ker je sodnik izključil mladega 
napadalca Ferlugo. To je bila že peta 
letošnja izključitev med Trebenci in 
tudi to je prav gotovo vplivalo na do
sedanji povprečen obračun.

Lokostrelstvo: Brici po dvoranskem DP

Cilj prvenstvo na odprtem

Lokostrelci Našega prapora - Sirion 
so se ponovno izkazali. Tokrat je sto
pila v ospredje ekipa dečkov, .ki je 
pred dnevi na državnem dvoranskem 
prvenstvu v Reggio Emilii osvojila 
bronasto kolajno. Boris Lutman, Denis 
Bensa in Simon Leopušček, ki so bra
nili društvene barve, so tekmovanje 
odlično pričeli in bili po prvem dnevu 
celo na drugem mestu z majhnim za- 
ostankom>za vodečo trojico. Na žalost 
pa so naslednji dan, ko so bile tarče 
postavljene na 18 metrov - prvi dan so 
streljali z razdalje 25 metrov - naši 
fantje nekoliko popustili, a so na kon
cu vseeno pristali na zelo spodbud
nem tretjem mestu. Izkupiček briške
ga društva bi lahko bil še izdatnejši, 
ko bi Vesno Lutman še vedno ne pes
tile posledice neprebolele gripe, ki ji 
ni omogočila, da bi se predstavila na 
strelišču v najboljši formi. Kljub temu 
pa je obetavna tekmovalka iz Štandre- 
ža dosegla zelo solidno četrto mesto.

Z uspehom svojih varovancev je za
dovoljen tudi Beno Vižintin, ki že vr
sto let trenira skupino lokostrelcev.

»Tretje mesto dečkov je zelo dober 
uspeh. Lani smo sicer na odprtem dr
žavnem prvenstvu osvojili celo držav
ni naslov, tokrat pa je Denisa Zottija, 
ki je prestopil v višjo kategorijo, za
menjal Simon Leopušček, ki je odlič
no opravil svojo nalogo, kljub temu, 
da je prvič nastopal na tako zahtev
nem tekmovanju. Vsekakor sem pre
pričan, da bi lahko fantje dosegli tudi 
nekaj točk več, pozna pa se jim še 
vedno, da v določenih momentih niso

preveč zbrani, tako da so njihovi re
zultati večkrat zelo nihajoči.«

Fantje sami so nam priznali, da so 
se jim v začetku malce tresle noge. 
Zelo slabo pa je nanje tudi učinkoval 
zaprt prostor, tako da niso vedno stre
ljali kot znajo. Z njimi se strinja tudi 
Beno.

»Dvoranska tekmovanja se zelo raz
likujejo od tistih, ki se odvijajo na od
prtem. Znano je, da je dosti težje dose
či dobro koncentracijo v zaprtih telo
vadnicah, tarče so manjše, skratka, 
dvoransko tekmovanje zahteva čisto 
drugačne odlike. V glavnem pa smo 
mi trenirali s pogledom že vprtim na 
državno prvenstvo na odprtem, ki bo 
meseca septembra. Pri vadbi pa sem 
skušal tudi gledati na bodočnost, tako 
da temu tekmovanju nisem namenil 
dosti specifičnih treningov. Moja želja 
je, da bi v naslednjih letih imeli dobro 
ekipo seniores in mislim, da bo prav 
ta garnitura tekmovalcev lahko dose
gala vidne rezultate tudi v absolutni 
kategoriji. Treba pa bo veliko dela, saj 
si danes ne moreš zamisliti dobrih re
zultatov, če treniraš samo dvakrat te
densko. V zadnjih letih se je raven ita
lijanskih lokostrelcev zelo dvignila, še 
posebno težke pa so kvalifikacije, ko 
si lahko že zadovoljen, če si pridobiš 
vozovnico za državni finale. Prav zato 
sem zelo vesel z rezultati, ki smo jih 
doslej dosegli.«

Na sliki ekipa dečkov. Z leve proti 
desni: Denis Bensa, Boris Lutman, 
Simon Levpušček in trener Beno Vi
žintin.

MARKO LUTMAN

NA GORIŠKEM 
1. MOŠKA DIVIZIJA

p?!0 ogorčenem boju je Naš prap< 
s nT do novega para točk. Po peti 
don”- S0 namreč Brici premagali Corr 
se lJa in 3a dohiteli na lestvici. Dobi 

tokrat odrezala Olympia, ki j 
b0j,lla.. m°čni Caldini. Slovenski ot 
li zwfJÌ4 so ®e*e v Petem setu prepusth ^iji 1--------- ■
r»®a9° močnejšemu nasprotniku, b 

štpv-i 'estvice vodi še vedno s polni 
Vll°m točk Intrepida.

2;3^PJ 7. KOLA: Grado - Adi Rone: 
da PraP°r “ Corridoni 3:2, Intrep 
3;i ' ^cantieri 3:0, S. Luigi - Tornar 
^apriva 3*QÌa " Aldini 2:3, Mossa

Intrepida 14 Caldini i 
Aclj n 9 . San Luigi 8, Nas prapo
Torri^oricbl' Corridoni, Fincantieri i 
Pia ()a 6’ Grado in Mossa 4, Olyn

T 1- ŽENSKA DIVIZIJ;
iz med Olympio in Lil
Sap t ln? s° odložili. Na le 
^ePrav ostal sam na prver 

k”
3:2, KOLA: Lucinico -

Pnva - Azzurra 3:1, Ol

na.se Seštevke v pokrajinskih prvenstvih il
Cormons no. ZAOSTALA TEKMA: S. 
Luigi - Azzurra 3:0.

LESTVICA: San Luigi 10, Lucinico 
in Libertas Krmin 8, Azzurra, Olympia 
in Capriva 4.

UNDER 16 ŽENSKE
AGOREST - SAGRADO 2:3 (13:15, 
15:7, 15:10, 11:15, 11:15)
AGOREST - TORRIANA 1:3
(12:15, 15:7, 11:15, 12:15)

AGOREST: Magda in Maša Brami, 
Florenin, Krašček, Atzori, Oretti, Ce
selli, Grillo, Gaeta, Kuzmin, Fajt.

Igralke združene ekipe so zelo slabo 
pričele povratni del. Doživele so že tri 
zaporedne poraze, zadnja dva neuspe
ha pa so zabeležile celo na domačem 
igrišču proti nasprotnikom, s katerimi 
so v prvem delu zlahka opravile. Raz
loge te delne krize je treba v prvi vr
sti iskati v skupnem padcu forme in 
pa v pomanjkanju samozavesti. Kljub 
vsem tem porazom so naše predstavni
ce še vedno na tretjem mestu na les
tvici, važno pa je predvsem to, da čim- 
prej zaigrajo tako učinkovito kot v za
četku prvenstva, (jo)

IZIDI 16. KOLA: Villacher Bier - 
Farra 3:0, Libertas Gorica - Libertas 
Krmin 0:3, Agorest - Torriana 1:3, Sag- 
rado - Grado 3:0, S. Luigi - Corridoni 
0:3, Villésse - Morarese 3:0.

LESTVICA: Lib. Krmin 32, Villacher 
Bier 28, Viilesse, Agorest, Farra 20, Li
bertas Gorica 16, Sagrado, San Luigi 
12, Corridoni, Morarese, Torriana 10, 
Grado 0.

UNDER 16 MOŠKI
Z gladko zmago proti šesterki iz 

Gradeža so si odbojkarji Soče Čerim- 
pex eno kolo pred koncem prvenstva 
zagotovili prvo mesto na razpredelnici 
in s tem tudi naslov pokrajinskega pr
vaka. Sočane čakajo sedaj še zaključni 
boji za osvojitev deželnega naslova.
LIBERTAS TURRIACO - VAL BELCA

0:3 (12:15, 7:15, 7:15)
VAL BELCA: Sošol, Makuc, Šuligoj, 

Volčič, Comit, Uršič, Juretič.
Tekma ni bila zanimiva, saj je bila 

premoč valovcev nad domačo ekipo 
vidna. Naši fantje niso igrali dobro in 
so nekajkrat popustili in omogočili 
nasprotniku, da si je pridobil nekaj 
točk. (M.R.)

IZIDI 13. KOLA: Turriaco - Val 0:3, 
Grado - Soča Cerimpex 0:3. Počival je 
San Luigi.

LESTVICA: Soča. Cerimpex 22, San 
Luigi 18, Val, Torriana 12, Libertas Kr
min 6, Turriaco 4, Grado 2. Libertas 
Krmin in Torriana imata tekmo manj.

UNDER 15 ŽENSKE
Predstavnice Soče Cerimpex nada

ljujejo s pozitivnimi nastopi. Tudi to
krat so naše igralke dosegle gladko 
zmago in so na vrhu razpredelnice 
skupaj s Fincantierijem, ki pa je odi
gral tekmo manj.

IZIDI 7. KOLA: Soča Cerimpex - 
Fossalon 2:0, Mossa - Azzurra 0:2, Adi 
- Pieris 2:0.

LESTVICA: Fincantieri in Soča Ce
rimpex 12, Adi Ronchi 10, Pieris in 
Mossa 6, Azzurra 4, Lucinico in Fossa
lon 2. Fincantieri in Lucinico imata 
tekmo manj.

NA TRŽAŠKEM 
1. ŽENSKA DIVIZIJA

VIRTUS - BOR FRIULEXPORT 0:3 
(8:15, 7:15, 9:15)

BOR FRIULEXPORT: Vitez, Vidali, 
Fučka, Foraus, Superina, Visentin, Mi
lanič, Grbec.

Tudi Virtus ni bil enakovreden bo- 
rovkam, ki so po štirih kolih še nepre
magane, to pa je bila že tretja zmaga s 
3:0. V tem ponedeljkovem zaostalem 
srečanju so naša dekleta igrala res 
zelo učinkovito v napadu, dokaj oster 
je bil servis, zadovoljiva je bila tudi 
igra v polju. Skratka, nasprotnik je 
zgledal slabši, kot verjetno je, čeprav 
ni znal izkoristiti nekaterih trenutkov 
zmede v Borovih vrstah. Vsekakor je 
treba tokrat gladek uspeh pripisati 
predvsem zaslugam borovk.

2. ŽENSKA DIVIZIJA
BOR FRIULEXPORT - LE VOLPI 2:3 
(14:16, 11:15, 15:11, 15:7, 10:15)

BOR FRIULEXPORT: Del Piero, 
Gregori, Žerjal, Drioli, Chieppa, Pisa
ni, Kodermac, Pirnat, Mezgec, Marega.

Tokrat so borovke igrale slabše kot 
v prvem zmagovitem srečanju z Blitz. 
Škoda, ker nasprotnik ni bil nepre
magljiv, pokazal pa je nekoliko boljši 
servis. Naše igralke, večina so kot tek
movalke še začetnice, je treba vseeno 
pohvaliti, ker po drugem nizu niso po
pustile.
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Gimnastika: na deželnem prvenstvu v BŠC v Trstu

Dvojno zadoščenje za ŠZ Bor
n;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;

Sport na primorskem

Skromen izkupiček ligašev
Deželno prvenstvo v športno-ritmični gimnastiki, ki se je v 

nedeljo končalo v Borovem športnem centru v Trstu, je prines
lo organizatorju - ŠZ Bor - dvojno zadoščenje.

Čeprav so bili slovenski tržaški gimnastični delavci prvič 
organizatorji tako pomembne prireditve, so jo izpeljali res od
lično in so bili za to tudi deležni priznanja. Poleg tega pa 
predstavlja za to društvo veliko zadoščenje tudi uvrstitev nje
gove tekmovalke Poljanke Pavletič v meddeželni finale, ki bo 
aprila v Bielli in. kjer nikakor ni brez možnosti za dobro uvrsti
tev.

Nedeljskega tekmovanja se je v treh kategorijah udeležilo 
skupno 14 telovadk, ki so nastopile z vsemi petimi rekviziti. 
Čeprav smo videli pri delu najboljše ritmičarke naše dežele 
(dve sta celo članici državne reprezentance), pa vendar meni
mo, da tak sistem tekmovanja, v katerem je treba več ur slediti 
kar 70 nastopom, ni utrudljiv le za občinstvo, ampak tudi za 
sodnice (da o tekmovalkah ne govorimo). Te svoje dolžnosti 
vsekakor ne morejo opravljati tako zbrano, kot bi jo sicer. Prav 
k delu sodnic bi lahko v nedeljo izrekli precej pripomb, zlasti o 
kriteriju ocenjevanja, ki je bil zelo strog, pa ne vedno dovolj 
objektiven. Vsekakor bi bilo vredno temu vprašanju na prihod
njem zasedanju komisije za ŠRG pri deželnem odboru gimnas
tične federacije posvetiti posebno pozornost.

Tekmovanje je v celoti potrdilo veliko premoč tržaških telo
vadk. Pogoj za uvrstitev v meddeželno fazo je bil namreč sešte
vek 42 točk v petih orodjih, to kvoto pa so dosegle le Pavletiče- 
va (Bor) med članicami, Baldinijeva in Milanijeva (SGT) v kate
goriji U-16 ter Spinellijeva (SG Videm) in Baracellijeva (SGT) v 
U-13. Med petimi kvalificiranimi so torej kar štiri Tržačanke.

Čeprav so vse omenjene telovadke preizkušene ritmičarke, 
pa lahko brez pretiravanja rečemo, dà je pokazala največjo 
tekmovalno zrelost prav borovka Pavletičeva. Vse vaje, polne 
težkih prvin, s hitrimi vezavami, je izvedla brez napake. Zlasti 
se je izkazala z zelo zahtevno vajo s kiji, s serijo visokih metov, 
Prav zato lahko rečemo, da so jo sodnice ocenile vsaj za kako 
točko prenizko, čeprav je dobila višjo oceno od reprezentantke 
Baldinijeve.

Tekmovalke so se delile v dva kakovostna razreda. Osem se 
jih je borilo za napredovanje, medtem ko ostale realno te mož
nosti niso imele. Med te so sodile tudi ostale tri borovke (Petra 
Schmidt, Valentina Korošec in Rada Pilat), ki so sicer pokazale 
tekmovalni napredek, vendar bodo morale za dosego višjih 
mest v tej zahtevni panogi vložiti še več napora in prizadev
nosti. Vsekakor niso razočarale, saj so z nekaterimi rekviziti že 
dosegle boljše ocene od nekaterih tekmic.

Nastopajoče je ob koncu pozdravil predsednik ŠZ Bor, arh. 
Mitja Race, nagrade pa sta podelila tekmovalkam predstavnica 
FGI Mirella Radizza in predsednik Borovega gimnastičnega 
odseka Milan Babič. (—boj—)

Danes na vrsti najmlajše
V Borovem športnem centru se bo danes, s pričetkom ob 15. 

uri, trinajst najmlajših Borovih telovadk v prijateljskem sreča
nju pomerilo z vrstnicami ruštva TVD Partizan iz Vrhnike. 
Skupno bo predvidoma nastopilo okrog 30 tekmovalk. Naša 
dekleta so se dobro pripravila za ta nastop, nekatere med njimi 
pa bodo prav gotovo posegle po kako od višjih uvrstitev.

Kljub zimi so primorska športna 
prizorišča v zadnjem času zelo ži
vahna, vrstijo se tekmovanja na pro
stem in v dvoranah. Zadnje čase 
imajo dobre možnosti tudi smučarji, 
ki so pravo zimo dolgo čakali.

V Novem mestu je velik uspeh 
dosegla kobariška kolesarka Dunja 
Trebižan, ki je osvojila naslov dr
žavne prvakinje v ciklokrosu. 17-let- 
na tekmovalka je svoje tekmice pre
magala zelo zanesljivo. Primorsko 
smučanje pa je lep uspeh doseglo 
na Livku, kjer je bilo republiško pr
venstvo za mlajše pionirje. Novogo
ričan Sašo Leban je namreč zasedel 
izvrstno drugo mesto v veleslalomu. 
Prijetno sta konec tedna presenetila 
tudi novogoriška plesalca Smilja Vi
her in Matjaž Figelj, ki sta se na 
kvalifikacijskem turnirju za državno 
prvenstvo v Novi Gorici uvrstila na 
3. mesto v kategoriji latinskoameriš
kih plesov.

Koper je bil spet v znamenju no
gometa. Tam je bil namreč tradicio
nalni turnir Koper 88, na katerem je 
presenetljivo zmagal republiški li- 
gaš TEOL Slovana pred prvoliga

šem Rijeko, Koprom in Mladostjo iz 
Petrinje.

Manj uspeha pa so tokrat imela 
primorska ligaška moštva. Odboj
karji Salonita so razočarali dvakrat 
zaporedoma. Najprej so izgubili 
doma vnaprej odigrano tekmo z Že- 
ljezničarjem, nato pa še v Pakracu. 
Novogoričanke se v Kašteli niso 
mogle resneje upirati tamkajšnji še- 
sterki, ki je prva na lestvici, Kopr
čanke pa so zanesljivo zmagale v 
Dubrovniku. Tudi republiški ligaš 
Izola je osvojil točki, in sicer v Lju
tomeru.

Kegljači ajdovske Tekstine, ki na
stopajo v 1. zvezni ligi, so izgubili v 
Novem mestu, enaka usoda pa je 
doletela tudi primorske ženske vrste 
v republiški ligi. Po osmih zapored
nih zmagah so ostali praznih rok 
košarkarji Postojne, ki so izgubili 
doma proti Rogaški. S porazom na 
domačem parketu so razočarali tudi 
novogoriški košarkarji, medtem ko 
so dekleta Cimosa tokrat uspešno 
opravila nalogo.

(DK)
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furiarne o tekmah farca mebla II

Poškodbe kot na tekočem traku
VB trener zvonko brozgo valovih tekmah II

Pred nami odločilna srečanja
Odbojkarice Farca Meb

la v letošnjem prvenstvu 
res nimajo sreče. Poškodbe 
so se pričele vrstiti kot na 
tekočem traku že pred pri
četkom prvenstva. Tudi 
med bojem za točke ni bilo 
nič 'bolje, saj praktično 
združena ekipa niti na eni 
prvenstveni tekmi ni nasto
pila v popolni zasedbi. Do 

viška pa je, žal, prišlo v soboto na gostovanju 
v Moglianu Venetu v srečanju z istoimensko 
šesterko v tretjem nizu, ko so gostje vodile s 
14:8. Najprej je morala z igrišča dotlej najbolj
ša igralka Farca Mebla Lajris Žerjal, ki je to
krat z izjemno dobrim blokom prislužila Farcu 
Meblu 7 točk ter svoj račun zaokrožila s proti
napadom na 8 točk. Pri vsem tem seveda niso 
štete menjave servisa. V razmeroma kratkem 
času in vodstvu z 2:1 v četrtem nizu je doletela 
ista usoda še kapetana naše ekipe Cirilo Kralj, 
tudi Kraljeva je bila tokrat dokaj uspešna - 3 
točke s servisom ter eno v ^protinapadu. Obe 
poškodbi sta žal resnejši - Zerjalova ima levi 
gleženj v mavcu, Kraljeva prav tako levi gle
ženj brez mavčne obloge, a močno otečenega. 
Ne gre pozabiti, da je Kraljeva spomladi pre
stala težko operacijo na kolenu in s trdnim, 
vztrajnim in zagrizenim delom prišla zadnje 
čase v odlično formo pa čeprav med tednom je 
imela nekaj zdravstvenih težav, a to je ni mo
tilo na sobotnem nastopu. Letošnja sezona ni 
minila brez težav tudi za Žerjalovo, toda v for

mo je prišla ob pravem času, sedaj pa je prak
tično vse porušeno. Vsekakor pa ne smemo po
zabiti na ostale naše odbojkarice, ki za sobotni 
nastop v Moglianu Venetu prav vse zaslužijo 
pohvalo.

Vsi statistični pokazatelji več kot nazorno 
pričajo, da je Farco Meblo odigral eno letoš
njih najboljših tekem in samo smoli in tudi 
drugim okoliščinam gre pripisati, da ni osvojil 
točki. Začetna postava M. in N. Grgič, Nacino- 
vi, Maver, Žerjal in Kralj je odlično pričela. 
Naše so nadigrale domačinke v vseh odoboj- 
karskih elementih. Samo kratka nepazljivost v 
drugi tretjini drugega niza je bila za naše za
stopnice usodna. V tretjem nizu pa smojjledali 
letošnji Farco Meblo v najboljši izdaji. Ze ome
njene okoliščine pa so v največji meri vpliva
le, da se je doslej izredno homogeni in odlično 
uigrani stroj pričel zatikati in to v največji 
meri iz psihološkega vidika, saj ni mogoče ig
rati samozavestno, ko v najkrajšem času odne
seš kar dve igralki z igrišča. Vsi tisti, ki smo 
bili priča razpletom v zadnjem, petem nizu, 
lahko mirne duše trdimo, da take zagrizenosti 
pri naših igralkah doslej še nismo videli. Pos
ledica tega zanosa je bilo izdatno vodstvo in 
samo po zaslugi dveh srečno izpeljanih proti
napadov, žal še štirim točkam neposredno s 
servisom in dve naši napaki, so pripomogli, da 
je Mogliano Veneto spet ujel korak. Potem so 
se pričeli kazati znaki utrujenosti in k temu je 
izdatno pripomogel prvi sodnik, ki je nasprot
nicam spregledal dve napaki.

V soboto smo proti še- 
sterki iz Motte di Livenza že 
petič zaporedoma izgubili. 
Kljub temu pa sem lahko z 
igro svojih fantov zadovo
ljen, saj so dali vse od sebe, 
da bi prekrižali račune ob
jektivno močnejšemu na
sprotniku. Igrali so značajno, 
borili so se na vsako žogo, 
skratka, pokazali so, da seri

ja porazov ni skrhala morale, kar je navsezad
nje bistvene važnosti pred naslednjimi nastopi, 
v katerih si bomo zaigrali obstanek v C-l ligi.

Za nameček nas sedaj pestijo tudi hude po
škodbe. Še nekaj tekem bomo morali odigrati 
brez Allescha, ki si je poškodoval gleženj na 
tekmi z ASFJR iz Čedada. Tudi Plesničar je med 
tednom imel lažjo poškodbo, Palin pa prejšnji 
teden sploh ni treniral, ker je zbolel za gripo, 
tako da je stopil na igrišče v neoptimalni formi. 
Sam nisem zato vedel prav do zadnjega trenut
ka, katero šesterko bom lahko poslal na igrišče, 
in to prav v srečanju z eno izmed najboljših 
postav v ligi.

Kljub vsem tem težavam pa smo odlično pri
čeli srečanje in osvojili prvi set. Tedaj smo celo 
upali, da bi nam uspel veliki met, v nadaljeva
nju pa so gostje z dobro organizirano igro pre
usmerili srečanje v svojo korist. Mislim, da bi se 
proti tej šesterki lahko enakovredno upirali le v 
kompletni postavi in še tedaj bi bilo sploh 
vprašljivo, če bi lahko ugnali nasprotnika. Zato 
ne bi ocenil negativno naše zadnje tekme, tudi

če nas je rezultat ponovno penaliziral. Z igro 
smo namreč popolnoma zadovoljili in tudi ka
rakterno smo dokazali, da smo še vitalni.

Sedaj je naša prva skrb ta, da čimprej okre
vajo vsi poškodovani igralci, saj so pred nami 
odločilna srečanja. Važno je, da bomo v direk
tnih spopadih lahko vendarle nastopili v kom
pletni postavi. Zelo pomembna bo že sobotna 
tekma proti skromni tržaški šesterki lnter 1904, 
ki ni še slavila zmage v letošnjem prvenstvu. 
Pozitiven rezultat je nujno potreben predvsem 
za moralo, saj sem prepričan, da bomo z uspe
hom pridobili tudi na samozavesti. Čeprav je 
lnter za razred slabši nasprotnik, ne smemo na
rediti napake, da bi Tržačane podcenjevali, na
sprotno, zaigrati moramo tako odločno in borbe
no, kot smo proti Elettronici. Čaka nas torej še 
dosti dela, doseči pa moramo vsaj dve ali tri 
zmage, da si zagotovimo odločilne točke za ob
stanek.

Na prihodnost pa lahko gledamo z zmernim 
optimizmom, saj me je zelo ugodno presenetil 
mladi Prinčič, ki je v soboto nadomestil poško
dovanega Allescha in je odlično opravil svojo 
nalogo. Zato bom seveda računal nanj tudi v 
naslednjih tekmah. Tudi podajač Vogrič, ki si je 
letos priboril mesto v začetni postavi, je pokazal 
določen napredek v igri, čeprav je zaradi preve
like borbenosti, ki ga odlikuje, v določenih tre
nutkih malce preveč nervozen. Vsekakor raču
nam, da bomo prav z doprinosom mlajših sil, ki 
vnašajo v ekipo tisto prepotrebno svežino, pre
brodili trenutno krizo rezultatov in se kaj kmalu 
izvlekli iz nevarnih voda.

Košarka: turnir Alpe-Adria

Selekcija ZSŠDI 
danes proti 
Don Boscu

Danes bo v telovadnici Don 
Bosca povratno srečanje polfinala 
košarkarskega kadetskega turnir
ja Alpe-Adria med združeno eki
po ZSŠDI ih Don Boscom.

Naj omenimo, da se turnirja 
udeležujejo kadetske ekipe iz Av
strije, Jugoslavije in Italije in da 
bo veliki finale od 29. aprila do 1. 
maja v Pulju.

V Italiji sodeluje 57 ekip iz Fur
lanije-Julijske krajine, Benečije in 
Tridentinskega -Južne Tirolske. 
Moštva je organizator razdelil v 
sedem skupin. Prvouvrščeni v po
sameznih skupinah pa se bodo 
pomerili z jugoslovanskimi ter av
strijskimi ekipami za vstop v veli
ki finale.

Naša združena ekipa nastopa v 
prvi skupini in se je po dvojni 
zmagi s Sabo uvrstila v polfinale. 
Na žalost so naši prvo tekmo z 
Don Boscom nerodno izgubili z 
rezultatom 94:83, potem ko so v 
drugem polčasu vodili celo s 14 
točkami prednosti. Vsekakor rep
rezentanca ima danes vse mož
nosti, da z dobro igro nadoknadi 
zaostanek 11 točk iz prve tekme 
in da se uvrsti v finale skupine.

Tekma se bo začela ob 18.30 v 
telovadnici Don Bosca.

(L. Furlan)

sredi tedna med košema

Perspektivni mladi domovci
Kako je kaj z mladinsko košarko na Goriškem? Tudi tu se, žal, pozna neprestani 

padec rojstev in vsem je prav dobro znano, da se bo položaj v prihodnjih letih še 
poslabšal. Mladih sil je vedno manj, športnih panog, ki jih gojijo razna športna druš
tva, pa je vedno več. Zato pride večkrat do neljubih primerov, ko se več društev 
»poteguje« za istega športnika. V prihodnjem desetletju bo gotovo marsikatera špor
tna panoga obsojena na izpad, trenutno stanje pa ni še tako katastrofalno. Kar občut
no primanjkuje, je nekaka večja povezava med športnimi društvi in šolo, saj bi lahko s 
skupnimi močmi odločno povišali število športnih udeležencev.

Pri košarkarski sekciji Doma trenira letos kar lepo število mladih košarkarjev. 
Deseterica najmlajših že več časa trenira minibasket, letos pod vodstvom trenerja 
Marka Čubrila. Ekipa nastopa na 2. trofeji Jadrana v minibasketu, odborniki sekcije 
pa upajo, da jim bo le uspelo zbrati še večje število malčkov, da bi lahko nastopili 
tudi v prvenstvu minibasketa, ki ga organizira italijanska košarkarska federacija.

Poleg minibasketa vadi v telovadnici Kulturnega doma tudi ekipa dečkov, ki jih 
že tretje leto trenira domovec Mauro Dornik. Ekipa, ki ji vsi pripisujejo rožnato 
bodočnost, nastopa v prvenstvu dečkov, doslej pa še ni pokazala, kaj vsega je res 
zmožna. Po treningu ekipe dečkov smo na kratko poklepetali z Dornikom, ki nam je 
dejal: »Sodeč po rezultatih, ki so jih igralci dosegli v letošnjem prvenstvu, bi 
vsakdo lahko brez večjih pomislekov dejal, da je ekipa zelo šibka. Odigrali smo 
ves prvi del prvenstva in samo enkrat smo zmagali. V večini srečanj smo 
doživeli pekoče poraze.Igralcem se, žal, pozna, da resno trenirajo šele drugo 
leto, medtem ko igralci vseh ostalih ekip so že pravi majhni veterani. Potencial, 
ki ga premore naša ekipa, je zelo visok, toda velika večina igralcev ga še ne 
zna izkoristiti. Treniramo trikrat tedensko, kar pa je gotovo premalo, če upošte
vamo, da zaradi raznih drugih obveznosti treningi niso vedno polno obiskani. 
Na razpolago imam štirinajst igralcev, med katerimi je nekaj izredno perspek
tivnih igralcev. Upam si celo trditi, da bo kateri izmed njih lahko v bodoče 
oblekel tudi Jadranov dres. Več italijanskih goriških trenerjev je dejalo, da bo 
ta naša ekipa v teku dveh let prišla na sam vrh pokrajinske košarke. To pa bo 
mogoče doseči le s trdim delom in drugačnim pristopom nekaterih igralcev, ki 
preradi lenarijo. Viden napredek smo opazili že v sobotnem srečanju, ko smo 
na domačih tleh igrali proti ekipi Airone iz Tržiča. V prvem srečanju smo na 
tujem izgubili kar z 90 točkami razlike, v soboto pa smo res izgubili, toda le z 
dvajsetimi točkami razlike, prvi polčas pa smo zaključili celo v vodstvu. Mis
lim, da bomo v povratnem delu prvenstva dosegli vsaj tri, štiri zmage, kar bi 
bil že lep uspeh. Prihodnjo sezono pa se bomo potegovali že za najvišja mesta, 
saj bomo med poletjem močno trenirali ter se udeležili poletnih priprav v 
Pulju.«

Vseeno vredni pohvale

Kljub porazu na torkovem finalnem srečanju pokrajinskega medšolskega pr' 
venstva proti liceju Oberdan si košarkarji naše šole Žiga Zois zaslužijo p°' 

hvalo. Na sliki: naši dijaki s trenerjem Joganom.

obvestilu - obvestila ]
ŠD BREG - SMUČARSKI ODSEK 

prireja 28. t. m. izlet v Podklošter (Ar- 
noldstein - Avstrija). Vpisovanje v do
linski telovadnici še jutri, v četrtek, 25. 
t. m., od 20. do 21 ure. Za informacije 
tel. 228404.

PRIMOTOR KLUB
vabi svoje člane in simpatizerje na za
kusko, ki bo jutri, 26. t. m., ob 20.30 v 
društveni gostilni v Lonjerju.

ZSŠDI
obvešča, da je plavalni tečaj v Lipici 
prekinjen do 8. marca.

SPDT
prireja v nedeljo, 28. t. m., 22. zimske 
športne igre v Ravasclettu, ob tej prili
ki pa tudi avtobusni izlet. Vpisovanje 
za tekmo in izlet pri Devanu Cesarju

(tel. 911433) v popoldanskih urah. Vab' 
ljeni!

ŠD MLADINA
prireja smučarski avtobusni izlet v ne' 
deljo, 28. t. m., v Ravascletto ob pril**1 
zimskih športnih iger. Odhod avtobu8 
z Opčin ob 6. uri, iz Križa ob 6.15. vp*' 
sovanje za tekmo in izlet poteka 
Domu A. Sirk v Križu danes, 25. t. a1" 
od 17. do 19. ure. Vabljeni!

SK DEVIN
obvešča člane in prijatelje, da se lab" 
vpišejo še danes, 25. t. m., na tekmov 
nje veljavno za pokal prijateljstva tr 
dežel, ki bo v Podkloštru v nedeljo, 
t. m. Avtobus za tekmovanje v ro 
kloštru bo odpotoval iz Bazovice ob 
uri in nadaljeval po že znanem vozn 
redu.


